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Dovolite mi, da se v imenu 
novoizvoljenega republiške
ga sveta Zveze sindikatov 
Slovenije najprej zahvalim 
za zaupanje. Končuje.moll. 
kongres Zveze sindikatov 
Slovenije. Za nami je po
membno dejanje, opravili 
smo zahtevno delo. Naloge, 
ki smo si jih postavili, bomo 
lahko izpolnjevali le vsi sku
paj, člani sindikata, delovni 
ljudje in drugi občani. Kon
gresa ne bomo ocenjevali sa
mo po njegovi revolucionar
ni naravnanosti in jasnosti 
programskih in akcijskih 
usmeritev, temveč tako kot

vsako svoje delo - predv
sem po tem, ali bomo uspeš
ni pri uresničevanju dogo
vorjenega, torej po doseže
nem. Kritična in odločna be
seda, izrečena na kongresu o 
temeljnih problemih, pa tu
di o drobnih življenjskih 
vprašanjih, ki zadevajo de
lavca, izraža zahtevo po od
ločnem premagovanju go
spodarskih in drugih težav 
in po spreminjanju razmer. 
Organizirati se moramo ta
ko, da bomo uspehe dosega
li v današnjih pogojih go
spodarjenja in dela: Samo 
uspehi v celotnem združe
nem delu v vsej Jugoslaviji 
lahko okrepijo materialno 
podlago združenega dela in 
s tem samoupravno odloča
nje delavcev.

Tako in z manj admini
strativnih in omejevalnih 
ukrepov bomo ustvarili 
možnosti za zahtevano večjo 
samostojnost združenega 
dela. To naj omogoči večjo 
ustvarjalnost vseh ljudi, več
ji vpliv ekonomskih meril 
pri ocenjevanju kolektivov, 
s tem pa tudi motivacijo za

boljše delo ter ustreznejše 
nagrajevanje po delu in re
zultatih le-tega. Zavedati pa 
se moramo, da to pomeni tu
di večjo odgovornost zdru
ženega dela za doslednejše 
izpolnjevanje svojih in 
skupnih nalog.

Uveljavljanje ustavnega 
položaja delavca, njegove 
odgovornosti in pravice, da 
odloča o celotnem dohodku, 
in prizadevanja za odprav
ljanje nasprotij ter reševanje 
problemov, ki nastajajo v 
odnosih med interesi delav
cev in delovnih skupnosti 
na eni strani ter skupnimi 
interesi delavskega razreda 
na drugi, ter uspešno in 
učinkovito reševanje razvoj
nih vprašanj, so pomembna 
področja naše prihodnosti.

Zveza sindikatov Sloveni
je lahko in mora več storiti 
za to, da se bo Slovenija še 
bolj razvijala kot republika 
združenega dela. Sindikat 
lahko največ stori za ustvar
janje in utrjevanje ustvarjal
nih vezi med družbenoeko
nomskim položajem združe
nih delavcev in uveljavlja
njem družbenopolitičnih 
skupnosti kot oblastnih in 
samoupravnih skupnosti. 
Samo na tej podlagi lahko 
Slovenija prevzame odgo
vornost za lasten razvoj in 
skupen razvoj Jugoslavije. 
To je tudi temelj za uspeš
nejše uveljavljanje delavsko 
razrednih interesov na zvez
ni ravni in temelj spopada
nja s tistimi težnjami, ki bi 
rade v imenu enotnih delav
skih interesov zanikale po

men zagotavljanja enako
pravnosti narodov in narod
nosti Jugoslavije in zaobšle 
z ustavo opredeljen položaj 
in vlogo republik ter avto
nomnih pokrajin. Za te cilje 
se je vredno boriti in se tudi 
moramo boriti, če želimo na
daljevati svoje delo v duhu 
naprednih izročil slovenske
ga in jugoslovanskega de
lavskega gibanja.

V tem se ne kaže samo 
zvestoba ciljem, vztrajanje 
pri nepretrganem revoluci
onarnem, socialističnem, sa
moupravnem, demokratič
nem in humanem razvoju 
ter dolg do preteklih rodov, 
temveč predvsem naša od
govornost za prihodnost, za 
bolj človeški jutri. Ta jutri je 
še posebej velika možnost za 
mlade, ki morajo vnesti v 
sindikat žar mladosti, znanje 
in revolucionarnost.

Takšno pot morda najbolj 
neposredno simbolizira ge
slo »Hočemo, znamo, zmore
mo!«, ki nas vse, cjelavce in 
kolektive s poslovodnimi or
gani in vodstvenimi telesi 
naših samoupravnih in 
družbenopolitičnih skupno
stih, spodbuja, da si z opira
njem na lastne sile, na lastno 
znanje, sposobnost in 
ustvarjalne moči, z izrabo 
vseh svojih zmogljivosti, za
gotovimo svoj nadaljnji 
razvoj.

Tovarišice in tovariši, do
volite mi, da se v imenu ude
ležencev kongresa zahvalim 
vsem, ki so omogočali, da 
smo lahko uspešno in nemo

teno delali. Zahvala za to gre 
številnim sindikalnim in 
strokovnim delavcem ter 
delavcem delovne skupno
sti republiškega sindikata, 
ki so sodelovali pri pripra
vah na kongres in tudi na 
samem kongresu ter s tem 
veliko prispevali k temu, da 
smo lahko opravili svojo na
logo. Zahvala gre novinar
jem tiska, radia in televizije, 
ki so s svojim delom omogo
čili, da je kongres lahko 
spremljala najširša javnost. 
Zahvala gre tudi kolektivu 
Kulturnega doma Ivana 
Cankarja, Iskri Delti, tehnič
nim in varnostnim ter dru
gim službam.

Rad bi se zahvalil tisoče
rim sindikalnim aktivistom 

osnovnih, občinskih in 
mestnih organizacijah. Po
sebej bi se rad zahvalil dose
danjim članom republiške
ga sveta Zveze sindikatov 
Slovenije in njegovega pred
sedstva, še posebej pa tova
rišu Marjanu Orožnu, dose
danjemu predsedniku, ki so 
v štiriletnem obdobju veliko 
prispevali k uspešnemu de
lu Zveze sindikatov Slove
nije. ’

Ob vseh uspehih, ki smo 
jih dosegli, pa imamo tudi 
probleme in težave, ki so iz
ziv tudi za Zvezo sindikatov 
Slovenije, da postane, kot je 
bilo rečeno, organizacija de
janj in akcije. Podlaga za de
lo so listine, sprejete na tem 
kongresu, uvodna beseda 
predsednika republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slo
venije ter bogata razprava. 
Osnove za naloge pa so nam 
tudi dolgoročni programi 
ekonomske stabilizacije in 
kritična analiza političnega 
sistema. Vsemu temu pa bo
mo dodali tudi naloge, ki jih 
bomo sprejeli na 10. kongre
su Zveze sindikatov Jugo
slavije. Zato se odgovorno 
lotimo dela, da bi na 12. kon
gresu lahko upravičeno za
pisali: hoteli smo, znali smo, 
zmogli smo.

V;
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SINDIKAT 
MORA POSTATI 
ŠČIT IN MEČ 
V DELA VČEVIH 
ROKAH

Enajsti kongres Zveze sindikatov Slovenije se je 
končal v zgodnjih popoldanskih sobotnih urah. Nič od 
»revolucije« ni bilo, čeprav je morda kdo kaj takšnega 
pričakoval. Je bilo to tleče pričakovanje, ki je v 
dobršni meri izviralo iz prepočasnega urejanja družbe- 
nih razmer in ogrožene socialne in ekonomske varno
sti delavcev!?

Nimamo ustreznega merila, ki bi nam nazorno pove
dalo stopnjo kritičnosti razpravljalcev in razpoloženja 
v kongresnih dvoranah Cankarjevega doma, vendar 
kot pribito drži, da je v naši družbi in zategadelj tudi 
na kongresu dovolj kritične ostrine in tudi razgaljanja 
naše splošne družbene (ne)učinkovitosti.

Toda za kongres slovenskih sindikatov le razgalja
nje ni bilo značilen poudarek. Prej bi lahko rekli, daje 
opazna druga razsežnost. Delegati so bili temeljito 
obveščeni o gospodarskih in družbenih razmerah, 
poznajo vzvode, s katerimi je mogoče razrešiti druž
bena nasprotja in probleme; opazna je bila krčevita 
volja za akcijo, spreminjanje razmer in družbenih 
odnosov na temeljih, ki smo jih postavili z ustavo iz 
leta'11974, po poti, ki sta nam jo začrtala Tito in Kardelj. 
Središčno vprašanje kongresa je resda bilo ustalitev 
gospodarskih tokov, njihova usmeritev na novo raz
vojno filozofijo, ki mora temeljiti na novem in drugač
nem znanju, na manj tonah in večji zahtevnosti izdel
kov. .. Pa ne le na materialni blaginji, ampak na taki, 
ki bo omogočala človeka dostojno in polno življenje, v 
katerem bo človek človek z veliko začetnico, delavec 
pa ne sredstvo v rokah tistih, ki so navajeni manipuli
rati z njim, odločati v njegovem imenu in še prav nič 
nerodno jim ni marsikdaj čvekati o demokraciji, svo
bodi in samoupravljanju.

Morda je to premalo poudarjeno sporočilo kongresa, 
vendar je marsikateri delegat pri razmišljanju o poteh 
in stranpoteh našega družbenega razvoja iz odnosov, 
snovanj in včasih tudi skepse, razočaranj in pogosto 
tudi neverjetnega in trnovega romanja katerega izmed 
slovenskih sodobnih hlapcev Jernejev v boju za svojo 
pravico. Tudi Kardeljeva misel o sreči, ki si jo lahko 
skuje le človek sam, bi bila utopija, že zdavnaj zavr
žena parola, če ne bi temeljila na organiziranem 
delavcu in njegovi moči, kije le združen lahko podiral 
barikade in kije le tak zmožen premagati tudi sedanjo 
družbeno krizo.

Zato mora biti sindikat njegova organizacija, njegov 
ščit in meč, ne pa organizacija forumov, ki so kaj hitro 
sposobni transmisijskih variacij objektivno močnejših 
družbenih dejavnikov v razmerju sil in sorazmerno 
premajhnega občutka za človeške stiske in težave.

Kritičnost in samokritičnost pa hkrati jasni cilji, za 
katere se je potrebno tolči v zvezi sindikatov, kar je 
zapisano v kongresni resoluciji, zavezujejo. Zlasti 
novo sindikalno vodstvo! Vsa vodstva! Kajti jedra 
političnega dela, snovalci in organizatorji so! Od njih 
je odvisno, ali bodo pridobivala ljudi za akcijo ali 
prepuščala teren za delovanja tistim silam, ki jim 
delavski prav ni nič mar.

Marjan Horvat

NOVI ČLANI REPUBLIŠKEGA 
SVETA ZSS

Slavko Bastič, Jožica Berlisk, Franc Berginc, Herman 
Berglez, Saša Bernik, Miroslav Birk, Ignac Blaznik, 
Marina Bohinec, Konrad Breznik, Ladimir Brlih, Veče- 
slav Čuček, Mihajlo Cule, Milan Deisinger, Franček Dro
fenik, Franc Druks, Mija Fajfar, Janez Fic, Irena Fister, 
Elizabeta Fon, Lojze Fortuna, Dušan Gačnik, Janko 
Goleš, Mirko Gozdnikar, Alfonz Gramc, Jože Hadler, 
Lado Horvat, Franc Hrastar, Franc Hribar, Ivan Hrzič, 
Miralem Imširovič, Valter Jordan, Jože Klemenčič, 
Ivanka Klopčič, Stane Konrad, Marjana Koren, Jože 
Korošec, Branko Povše, Ranko Krašič, Stane Letonja, 
Vinko Lipec, Irena Lipovšek, Maks Maček, Lilijana Maj
dič, Vlado Mak, Stane Martinšek, Aleksander Marič, 
Erika Mihelač, Milena Mirkovič, Branko Mišič, Janko 
Mlakar, Ana Njari, Marija Novak, Zvone Oberstar, Alojz 
Omejc, Veronika Pavlin, Rudi Perozzi, Amalija Petronio, 
Franc Pianec, Marjan Pinter, Ivan Pišlar, Nadja Puppis, 
Alenka Radšel Medvešček, Franc Raduha, Viktor Ram
šak, Miha Ravnik, Dušan Rebolj, Metka Roksandič, 
Milenko Roš, Drago Seliger, Marija Slokar, Darinka 
Smrke, Jože Stegne, Marija Svetič, Marija Šeško, Janez 
Šinkovec, Jože Šketa, Janez Šmid, Bruno Šorli, Vinko 
Špec, Franc Štelcer, Teodor Štrukelj, Ivan Štukovnik, 
Barbara Vajda, Vinko Vidic, Anton Vodišek, Albert 
Vodovnik, Gita Vončina, Jože Vrabič, Kristjan Zadel, 
Abdulah Zeinelagič, Mitja Zupanek, Filip Žagar in Mihael 
Žilavec.

POZDRAVNO PISMO
■ PREDSEDSTVU CENTRALNEGA KOMITEJA 

ZVEZE KOMUNISTOV JUGOSLAVIJE
■ PREDSEDSTVU SFRJ
■ SVETU ZVEZE SINDIKATOV JUGOSLAVIJE

Delegati in gostje 11. kon
gresa Zveze sindikatov Slo
venije smo v konkretni in 
kritični razpravi preverjali 
učinkovitost sindikalne or
ganizacije in uveljavljanje 
naše vloge v vseh okoljih, 
kjer delujemo. Tako smo na 
kongresu kot tudi že v pred
kongresnih razpravah v or
ganizacijah in organih Zveze 
sindikatov Slovenije potrdi
li temeljno vsebino usmeri
tev predlaganih kongresnih 
listin.

Prepričani smo, da le soci
alistično samoupravljanje 
lahko pritegne in spodbudi 
vse ustvarjalne sile, da bodo 
pospešile razvoj na vseh po
dročjih dela in življenja, kre
pi ogovornost delavskega 
razreda Slovenije za lasten 
razvoj in skupen razvoj 
SFRJ.

Opozorili smo, da je treba 
hitreje in učinkoviteje izpol
njevati dolgoročni program 
gospodarske stabilizacije, 
da moramo v gospodarskem 
sistemu izoblikovati takšne 
rešitve in sprejeti takšne 
ukrepe ekonomske politike, 
ki bodo spodbujali delavce v 
ozdih za bolj učinkovito go
spodarjenje ter krepili 
ustavno vlogo delavcev v 
družbeni reprodukciji. Eden 
od poudarkov našega kon
gresa je, da je izhod iz seda

njih gospodarskih razmer 
možen predvsem z večjim 
opiranjem na lastno znanje, 
tehnično-tehnološko poso
dobitvijo gospodarstva, 
spodbujanje ustvarjalnih 
sposobnosti delavcev ter 
združevanjem dela in sred
stev v jugoslovanskem go
spodarstvu.

Kljub vsem težavam in 
problemom, s katerimi se 
soočamo pri delu in gospo
darjenju v življenju in katere 
smo predstavili tudi na kon
gresu, je naš moto kongresa 
Zveze sindikatov Slovenije 
»HOČEMO, ZNAMO, ZMO
REMO« uresničevati vse 
sprejete naloge in cilje in to 
s samoupravnimi odločitva
mi delavcev in delovnih lju
di, kakor sta to za zgodovin
ski razvoj samoupravnega 
socializma, bratstva in enot
nosti in neuvrščene Jugosla
vije začrtala tovariš Tito in 
Edvard Kardelj.

Odločeni smo tudi v pri
hodnje delovati tako, da bo
do odločitve v organih Zve
ze sindikatov Slovenije in 
Zveze sindikatov Jugoslavi
je izražale skupne interese 
članov zveze sindikatov ozi
roma delavskega razreda.

DELEGATI IN GOSTJE 
11. KONGRESA ZSS

IZVOLJENO JE NOVO 
VODSTVO RS ZSS

Na prvi seji republiškega sveta, ki se je sestal 
takoj po plenarnem zasedanju kongresa, so izvolili 
člane predsedstva republiškega sveta in predsed
nika ter sekretarja RS ZSS.

Za predsednika republiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije je bil izvoljen Miha Ravnik, za 
sekretarja pa Franc Hribar. Za člane predsedstva 
so bili izvoljeni: Konrad Breznik, Ladimir Brolih, 
Lojze Fortuna, Dušan Gačnik, Janko Goleš, Ivan 
Hrzič, Ivanka Klopčič, Marjana Koren, Branko 
Mišič, Veronika Pavlin, Rudi Perozzi, Marjan Pin
tar, Dušan Rebolj, Drago Seliger^ Jože Stegne, 
Jože Šketa, Bruno Šorli, Franc Štelcer, Anton 
Vodišek, Albert Vodovnik in Gita Vončina.

Za člane nadzornega odbora Zveze sindikatov Slovenije 
so bili izvoljeni: Štefan Feher, Milan Gradišnik, Mara 
Jelovšek, Marjan Jenko, Dušan Jug, Jožica Kopina, 
Franc Kralj, Marjan Somrak in Ignac Vidrih.

Za predsednico nadzornega odbora je bila izvo
ljena Jožica Kopina.

Za člane statutarne komisije Zveze sindikatov Slovenije 
so bili izvoljeni: Ivan Atelšek, Milan Čufer, Milena Gra- 
dišar, Tomo Jarni, Marina Juvančič, Dragan Kujundič, 
Rajko Lesjak, Anton Matjašič, Miroslav Medved, 
Roman Oberč, Vinko Kovačič in Miloš Svanjak.

Za predsednico statutarne komisije je bila izvo
ljena Marina Juvančič.

POZDRAVNE BRZOJAVKE 
KONGRESU
• Enajsti kongres Zveze 

sindikatov Slovenije je pre
jel 150 pozdravnih pisem in 
brzojavk, v njih delavci iz de
lovnih organizacij, tozdov in 
delovnih skupnosti, sindi
kalnih organizacij, sindikal
nih organizacij, družbenopo
litičnih organizacij, pionirji, 
mladina in delavci številnih 
šol pošiljajo pozdrave kon
gresu. Izražajo trdno odloče
nost, da bodo v vsakdanjem 
življenju uresničevali na 
kongresu sprejete odločitve. 
Prepričani so tudi, da bodo 
kongresni sklepi pomagali 
pri razvijanju samoupravlja
nja in našega političnega si
stema ter predvsem pri pre
magovanju gospodarskih in 
pohtičnih težav, s katerimi 
se spopadamo.
• Delavci Krke sporočajo, 

da so pripravljeni z več in 
boljšim delom in gospodar
jenjem, z ustvarjalnostjo in 
znanjem prispevati k prema
govanju sedanjih gospodar
skih težav.
• Iz Impola sporočajo, da 

kljub težavam stojijo na trd
nih temeljih, ki jih je posta
vil tovariš Tito.
• Titovi zavodi Litostroj 

pa se zavedajo, da sociahstič- 
no samoupravljanje in 
ustvarjalno delo nista le pa
rola, temveč resnična teme
lja napredka. Delavci Lito

stroja si bodo prizadevali za 
izpolnitev družbenih ciljev z 
lastnim znanjem, dobrim in 
odgovornim delom ter z uva
janjem sodobne tehnologije 
na podlagi lastnih znanstve
noraziskovalnih in inovativ
nih dosežkov.

G »Hočemo, znamo, zmo
remo! To je tudi naše geslo,« 
so brzojavili kongresu delav
ci Gorenja iz Mute, »zato si 
bomo prizadevali in napravi; 
li vse, da bi takšno bilo tudi 
naše delo.«

G Učenci in delavci sred
nješolskega centra iz Ptuja 
izražajo prepričanje, da bo 
delo kongresa odprlo vsem 
mladim rodovom trdnejšo 
pot v prihodnost.

G Delavci »Lisce« iz Sev
nice se zavedajo, da sedanje 
razmere zahtevajo od vseh 
nas boj za večjo produktiv
nost, za večji izvoz, za utrje
vanje položaja delavcev in 
poglabljanja bratstva in 
enotnosti jugoslovanskih na
rodov, kar so prav gotovo tu
di najpomembnejše naloge 
Zveze sindikatov Slovenije.

G Kongres pozdravljajo s 
pismom in mu želijo uspeš
no delo tudi sindikati Želez
ne županije in županije Zala 
na Madžarskem. Enake želje 
izraža v pismu tudi predsed
nik sindikatov Baden-Wurt- 
temberga (ZRN).
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Iz poročila o delu komisije 
za pripravo resolucije

Francka Herga

RESOLUCIJA 
DOPOLNJENA 
ŽE V PRIPRAVAH

Iz poročila komisije za pripravo besedila 
sprememb in dopolnitev statuta ZSS

Lojze Fortuna

STATUT JE LE 
PODLAGA ZA BOU 
ORGANIZIRANO DELO

Delegati v kongresnih ko- 
miSljah so v svojih razpra- 

podprli temeljne usme- 
j Ve iz predloga za resoluci- 
JO- Te so: sindikati vztrajajo 
L>ri doslednem uveljavljanju 
^moupravljanja in utrjeva- 

. lu samoupravnega položa- 
ja delavcev kot nosilcev od- 
°canja v vsej družbeni re
produkciji.

Komisija ni upoštevala 
Svilnih predlogov delega- 

.0v» ki se nanašajo na vpra
ša, do katerih smo v Zve- 

sindikatov Slovenije že 
avzeli povsem jasna stališ- 
a- Naloge, ki smo jih že 
Prejeli in še niso izpolnje- 
e> moramo torej še naprej 
resničevati v skladu z do

govori.
Komisija je sprejela malo 
opolnil predlagane resolu-

trJ<h ^eni> Lilo po-ebno zavoljo razprav v os- 
i ovnih organizacijah v pred- 
ongresnem obdobju, ker je 

Pih takrat, m0g0če dopol- •
osnovno kongresno listi-

• Komisija je proučila vse 
jPrave in ugotovila, da za- 

tjo predlogov delegatov ni 
Potrebno spreminjati pred- 

gane resolucije.
Ut^?misija tudi ni mogla 
s n„s l a.K predlogov v zvezi 
(jg s.eonimi vprašanji, ki za- 
ga ?J0 Posamezne dele or
ali n1Z?ciie združenega dela 
gi ,el0 Probleme ozdov. Ne 
in r 6 na to pa 30 ti predlogi 
tmb ZPrava Podlaga za načr- 
ga -Pje.dela organov in or- 
za n 2?cb v zvezi sindikatov 

Pokongresno obdobje.
UpLermsija zavoljo uteme-
snrl!; ♦'razlogov ni mogla Prejeti predlogov za dopol-
, v .resolucije, in sicer: da 
sina 4^ opredelimo odnos 
iPdikatov do tistih, ki mi- 

rezultatov dela razpola- 
mn z .dohodkom, nameni- 
nrn,VecJi delež družbenega 
woizvoda razvoju univerze, 
S^dlagi sklepov CK ZKS 
opfertnm0 resolucijske 
PrPri.elbtve ° kulturi, damo 
mom 7St razvoJmm progra- 

z največjim deležem

znanja in izkoriščanju last
nih surovinskih, energet
skih virov. Vseh teh predlo
gov komisija ni mogla spre
jeti zaradi tega, ker niso 
skladni z načelnimi oprede
litvami pri sestavljanju reso
lucije oziroma so zapisani že 
v drugih listinah sindikatov 
oziroma zveze komunistov 
in so podlaga delovanja sin
dikalnih organizacij.

V imenu komisije predla
gam delegatom, da sprejme
jo uvodno besedo Marjana

Orožna ter resolucijo 11. 
kongresa »Socialistično sa
moupravljanje in ustvarjal
no delo najvišji vrednoti živ
ljenja in temelj našega na
predka«. Predlagam, da 
kongres imenuje petčlansko 
komisijo v sestavi: Miha 
Ravnik, Milan Deisinger, 
Brane Mišič, Stane Pejovnik 
in Francka Herga, ki naj na 
osnovi kongresne razprave 
listino še enkrat pregleda in 
pripravi njene redakcijske 
dopolnitve.

SPOROČILA KONGRESU
■ Marjan Grilc — samostojni projektant v inženirskem 

biroju tozda Oprema, specializiranega podjetja za industrijsko 
opremo, SOP Krško: »Priznati moram, da v našem biroju o kon
gresu slovenskih sindikatov ne vemo prav dosti,.se pravi, da smo 
zaposlene premalo poučili o pomenu kongresa. Čeprav je pri nas 
izobrazbena raven zaposlenih precej visoka, pa opažam med 
ljudmi dosti manj zanimanja za delo družbenopolitičnih organiza
cij in samoupravnih organov, kot pa denimo v bolj .delovnih1 
okoljih. Mislim, da mnenje ljudi, da naj bi se sindikat ubadal le z 
izleti, nakupom ozimnice in cenejšega blaga, ni povsem ustrezno. 
Po mojem mnenju naj bi skrbel tudi za to, vendar pa bi moral 
osrednjo pozornost namenjati organizaciji dela, boljši produktiv
nosti, pa tudi določenim nepravilnostim v naši družbi. Mislim, da 
ljudi odvrača predvsem dejstvo, da ima sindikat premalo vpliva 
oziroma da njegova mnenja in predloge premalo upoštevamo.«

■ Vinko Udovič — kontrolor odlitkov v tozdu PUM v Lito
stroju: »Rekli smo že, da osnovna naloga sindikata naj ne bi bila 
le nakup ozimnice, pa vendar je danes to postalo zelo aktualno, 
zato bi to skrb lahko razširili še na druga področja. Opažam da 
tam, kjer naj bi sindikat skrbel za naše dobro, ga ni! V veliko večji 
meri naj bi skrbel za boljše delovne razmere, letovanja, preven
tivno zdravljenje in za socialno pomoč. Čisto nepojmljivo se mi 
na primer zdi, daje šlo pri nas lani dosti več sindikalnega denarja 
za mednarodno sodelovanje, kot pa denimo za socialno pomoč. 
Pa tudi glede letovanja nismo, vsaj kar zadeva cene, pri nas sko
raj nič na boljšem, kot če bi si iskali kraje za letovanje sami. To je 
za nas skoraj vedno najdražja in najslabša možnost. Razočaran 
sem tudi zavoljo volitev, za katere je sindikat porabil več kot dva 
meseca in ob tem zanemarjal drugo delo, saj ob zaprtih volilnih 
listah nisem imel občutka, da lahko volim oziroma izbiram.«

■ Mirko Čepuran — pomočnik IPO tozd Montaža v Lito
stroju: »Najbolj me razjezi neobravnavanje dokumentov in 
prazno besedičenje, na primer, o inflaciji in padanju družbenega 
in življenjskega standarda, akcije pa ni nobene. Res je, da za vse 
ne more biti odgovoren sindikat in da sam tudi ne more narediti 
vsega, mora pa biti nosilec akcije - skupaj z drugimi družbeno- 
pohtičnimi organizacijami. Veliko bolj mora skrbeti za zaščito 
standarda delavcev, predvsem pa za uveljavljanje in ugotavljanje 
odgovornosti in kaznovanje krivcev. Dokler ne bo tega, ne bo 
nobenih učinkov neskončnih razprav in dogovarjanj. Torej, najos
novnejša naloga sindikata naj bi bila zaščita delavcev in njiho
vega standarda, saj ima vendar vsak, ki dela, pravico do normal
nega življenjaN

V. G.

v imenu komisije predlagam 
kongresu, da sprejme tele 
dopolnitve statuta, kot so se 
izoblikovale v kongresni 
razpravi.

1. Prvi odstavek 29. člena 
se spremeni in glasi:

»Mandat predsednikov, 
podpredsednikov in sekre
tarjev svetov zveze sindi
katov in odborov sindika
tov dejavnosti traja štiri le
ta brez možnosti pono
vitve.«

2. V tretjem odstavku 40. 
člena se črta beseda »pred
sedstvo«.

3. V 55. členu se doda no
va predzadnja alineja, ki se 
glasi:

— »Spodbuja priprave na 
področju splošne ljudske 
obrambe in družbene samo
zaščite«;

4. V drugem odstavku 97. 
člena se črta drugi stavek, 
ki se glasi:

»Konferenca lahko sprej
me tudi spremembe in do
polnitve statuta Zveze sin
dikatov Slovenije po po
stopku, ki je predviden s 
tem statutom«.

Kongres moram obvestiti 
tudi o tem, da so bile v času 
priprav na naš kongres do
kaj zavzete razprave tudi o 
osnutku sprememb in do
polnitev statuta Zveze sindi
katov Jugoslavije. Po mne
nju članstva, organizacij in 
organov sindikata - nekate
ra stališa in mnenja so bila 
posredovana tudi kongresu, 
se v splošnih načelih in do
ločilih osnutka na neustre
zen način spreminja vloga in 
položaj sindikata v politič
nem sistemu. Nekatera 
predlagana določila neu
strezno opredeljujejo uskla
jevanje posebnih in splošnih 
interesov, oblikovanje skup
nih interesov, prav tako pa 
tudi uresničevanje skupno 
dogovorjenih stališč in poli
tike. To pa bi spremenilo po
ložaj, vlogo in naloge organi
zacij in organov zveze sindi
katov. Po zadnjih razpravah

v Zvezi sindikatov Jugosla
vije, ko so bile obravnavane 
številne naše in druge pri
pombe k osnutku spre
memb in dopolnitev statuta 
Zveze sindikatov Jugoslavi
je, pričakujemo, da bo pred
log statuta bistveno dru
gačen.

Spremenjen in dopolnjen 
statut bo v vsakem primeru 
le ena izmed podlag za naše

organizirano delo. Se tako 
dorečen statut sam po sebi 
še ne zagotavlja, da se bomo 
uspešno lotevali pravih na
log in v pravem času ter s 
tem zagotavljali večjo učin
kovitost naše organizacije. 
Le z večjim znanjem in stal
nim usposabljanjem v last
nih vrstah bomo zagotovili 
pravo vsebino in večjo učin
kovitost našega dela.

Udarniški dan v Gorenju
Delavci delovnih organizacij in skupnosti Gorenja v Titovem 

Velenju so v soboto, 22. marca, opravili prvi udarniški dan v 
letošnjem letu.

Pripravljenost, da z opiranjem na lastne moči nosijo tudi glavno 
breme razvoja in sanacije, bodo delavci Gorenja dokazali z dodat
nimi delavniki in s tremi udarniškimi: 22. marca, 20. septembra in 
22. novembra. m L.

DRUGI KONGRESNI DAN
Delegati 11. kongresa Zveze sindikatov Slovenije so na 

drugi plenarni seji najprej poslušali in sprejeli poročila 
vseh treh kongresnih komisij; zatem so določili liste kan
didatov za organe Zveze sindikatov Slovenije in za dele
gate 10. kongresa Zveze sindikatov Jugoslavije, poslušali 
poročilo komisije za prošnje in pritožbe in se seznanili z 
brzojavkami, ki so jih kongresu poslali delavci iz organi
zacij združenega dela in posamezniki iz domovine in 
tujine. Sprejeli so tudi poročilo o delu RS ZSS med 
kongresoma ter razrešili dosedanje člane organov ZSS.

Pred volitvami so delegati poslali tudi pozdravno 
pismo predsedstvu Centralnega komiteja ZKJ in pred
sedstvu SFRJ, svetu ZSJ, ki ga je v imenu delegatov 
prebrala Pavla Oberč.

Po odmoru, v katerem so delegati opravili tajne voli
tve, so najprej poslušali in sprejeli poročilo komisije, ki 
je pripravljala resolucijo in le-to po krajši razpravi spre
jeli. V naslednji točki so sprejeli poročilo statutarne 
komisije in s tem tudi dopolnitve statuta Zveze sindika
tov Slovenije. Po drugem odmoru so delegati poslušali 
poročilo kongresne volilne komisije, ki je ugotovila, da 
so bili vsi kandidati za organe Zveze sindikatov Slove
nije izvoljeni v republiški svet, nadzorni odbor in statu
tarno komisijo oziroma za delegate 10. kongresa Zveze 
sindikatov Jugoslavije.

Ob koncu kongresa je delegatom in gostom govoril v 
imenu novega republiškega sveta Zveze sindikata Miha 
Ravnik, zatem pa je Marjan Orožen razglasil konec kon
gresa.

Člani organov Zveze sindikatov Slovenije so se sestali 
na prvih sejah in izvolili svoje organe oziroma funkci
onarje.
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L KOMISIJA
»NALOGE ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE V NADALJNJEM RAZVOJU DRUŽBENOEKONOMSKIH 
ODNOSOV IN POLITIČNEGA SISTEMA SOCIALISTIČNEGA SAMOUPRAVLJANJA«

Poudarki iz uvodne besede Mira Gošnika

ŠE PREMAJHEN ODZIV 
NA POBUDE DELAVCEV

Razprave v tej komisiji 
bi morali osredotočiti 
pred vsem na st ra teška 
vprašanja o nadaljnjem 
razvoju družbenoeko
nomskih odnosov in poli
tičnem sistemu sociali
stičnega samoupravlja
nja. Gre za osnovne spod
bujevalce za opiranja na 
lastne moči, oživljanje go
spodarstva in s t em za 
večje delovne uspehe ter 
učinkovitejše vključeva
nje v mednarodno delitev 
dela, kar vse bi moralo 
pripomoči k višji življenj
ski ravni delavcev in nji
hovih družin.

Posebno skrb bi morali 
nameniti temeljnim nalo
gam in funkcijam sindi

kata, vpetega kajpak v ce
lovit sistem odnosov soci
alističnega samoupravlja
nja in ustvarjalnega dela, 
kar je tudi moto našega 
kongresa.

Predkongresna razpra
va je vsebino kongresnih 
listin podprla in hkrati 
poudarila vsa tista vpra
šanja, ki so v središču živ
ljenjskega in delovnega 
interesa delavcev. Spre
govoriti bi morali o tem, 
koliko združeni delavec 
odloča o pogojih, sred
stvih in rezultatih dela. 
Kje so vzroki za inflacijo, 
zakaj nismo učinkovitejši 
pri njenem odpravljanju 
in koliko delavci s svoji
mi odločitvami zmanjšu
jejo inflacijo? K temu lah
ko dodamo tudi splet 
vprašanj, ki je povezan z 
vlogo delavcev pri načr
tovanju v temeljnih sa
moupravnih organizaci
jah in skupnostih, in 
vprašanja, ki zadevajo ne
enakopraven družbeno
ekonomski položaj delav
cev v posameznih dejav
nostih in bržkone tudi ti
stih, ki ustvarjajo doho
dek s svobodno menjavo 
dela.

V javni razpravi je bilo 
mnogo opozoril tudi na 
neustrezno oblikovanje 
podlag za odločanje v sa
moupravnih organih, v 
delegatskih skupščinah, 
kar seveda delavcem ote
žuje, da bi lahko celovito 
spoznavali razmerja in 
upravljali celoto odnosov 
v družbeni reprodukciji.

Delavci sami kritično 
ugotavljajo, da so v svojih 
osnovnih organizacijah in 
konferencah zveze sindi
katov premalo prizadevni 
pri razreševanju vpra
šanj, predvsem pa pri 
uveljavljanju stališč, ki

jih sprejemamo v Zvezi 
sindikatov Slovenije, pa 
tudi v samoupravnih or
ganih in delegatskih 
skupščinah, ter da ni pra
vega odziva poslovodnih, 
strokovnih in drugih or
ganov na njihove pobude, 
kar seveda zmanjšuje po
let za samoupravno ureja
nje odnosov.

Republiški svet je pri 
oblikovanju predlogov za 
resolucijo in tudi druge li
stine upošteval vse pri
pombe in predloge izjav
ne razprave, ki šo pripo
mogli k jasnejši, konkret
nejši in bolj kritični for
mulaciji vprašanj. Sicer 
pa moramo pri delu v zve
zi sindikatov upoštevati 
zahteve dolgoročnega 
programa gospodarske 
stabilizacije, predvsem 
pa njegovo temeljno za
misel, torej krepitev 
ustavnega položaja delav
ca in samoupravnega 
družbenega načrtovanja, 
združevanja dela in sred
stev na dohodkovnih te
meljih, delitev po delu in 
rezultatih dela in s tem 
tudi krepitev ekonomske 
funkcije osebnih dohod
kov in s tem zagotavljanje 
socialne varnosti delav
cev. Velja poudariti še 
misel, daje kritična anali
za delovanja političnega 
sistema spodbudila raz
mišljanja in pripomogla 
tudi k temu, da se okrepi 
položaj delavcev. Pred
vsem gre za utrjevanje te
meljne organizacije zdru
ženega dela, kije ne samo 
osnovna celica združene
ga dela, temveč tudi poli
tičnega sistema sociali
stičnega samoupravlja
nja. Priti moramo do 
učinkovitejšega odloča
nja in predvsem tudi kre
pitve delavskih svetov in 
zborov združenega dela.

Helmut Ozimic, Maribor 
Tezno
ŠKODUIVE
GOSPODARSKE
IMPROVIZACIJE

Helmut Ozimic iz mariborske 
občine Tezno je najprej opozo
ril, da razmere pri delitvi dohod
ka še naprej škodijo gospodar
stvu. Ozdi zaradi nenehnega 
spreminjanja gospodarskih raz
mer težko gospodarijo. Te spre
membe so pogosto brez stro
kovne podlage, lahko pa pov
zročijo veliko škodo, na primer 
izvoznim organizacijam, katerih 
poslovanje je še vedno nejasno.

V gospodarstvu so nezado
voljni tudi zaradi težnje po cen
tralizaciji, ki ozdom jemlje vpliv 
na ustvarjanje in delitev dohod
ka. Na drugi strani pa nekateri 
še vedno mislijo, da lahko brez
brižno živijo brez lastnega zna
nja in razvojnih programov s 
premalo izkoriščenimi dragimi, 
novimi stroji in se vključujejo 
samo takrat, ko gre za delitev - 
pri devizah, dinarjih ali prora
čunski porabi. Delavci tudi ne 
moremo razumeti, zakaj sred
stva za razvoj manj razvitih niso 
bila smotrno porabljena in ne 
dajejo pričakovanih novih pro
gramov in nove vrednosti, je na
daljeval Ozimič in se zato zavzel 
za neposredno združevanje de
narja med ozdi.

Jože Emeršič, Novo Gorico
OZKA MISELNOST 
JE BILA NAGRAJENA

Jože Emeršič seje strinjal, da 
družbene dejavnosti potrebuje
jo več denarja, obenem pa je 
opozoril, da jim ga ne bo mogo
če dati niti dinarja več, kot ga bo 
ustvarila materialna proizvod
nja. Iz kongresnih gradiv pa je 
razvidno, da seje Zveza sindika
tov v iztekajočem se obdobju 
mnogo več ukvarjala z delitvijo 
oziroma razporejanjem dohod
ka, kot pa s spreminjanjem po
gojev za njegovo pridobivanje.

»Za vsemi takimi odločitvami 
stojijo ljudje,« je dejal Emeršič, 
toda ne vplivajo nanje vsi enako 
in tudi niso vsi enako odgovor
ni. Ker pa ni bilo diferenciacije, 
so ljudje izgubili zaupanje v 
družbene strukture in se uma
knili na področje, ki ga sami ob
vladajo, to je v iskanje boljšega 
standarda z osebnim delom - v 
sivo ekonomijo. Prenekateri de
lavec pri tem uporablja znanje, 
ki je vendarle družbena nalož
ba. Emeršič je opozoril, da tako 
doživljamo negacijo družbene 
lastnine z njenim osebnim pri
laščanjem z uveljavljanjem sku- 
pinskolastniškega odnosa (v 
tozdu, v skupnih službah, obči
nah ali tudi neformalnih pove

zavah). Zato smo začeli vleči 
vsak na svoj konec, kar vodi v 
skoraj popolno decentralizacijo, 
ki pomeni trganje z ustavo opre
deljenega skupnega družbene
ga prostora in enotnega jugoslo
vanskega trga.

Kaj lahko naredi sindikalna 
organizacija? Kako naj prodre z 
zahtevo po odpravljanju ome
njenih odklonov, če je na pri
mer poslovodna ekipa v tozdu s 
podražitvijo, ki jo je trg sprejel, 
uspela delavcem vliti zaupanje 
v svoje odločitve, ker so z višji
mi cenami zagotovili približno 
enak osebni standard ob ne
spremenjeni ali celo manjši sto
rilnosti. Ce so ljudje izbrali »li
nijo manjšega odpora«, seveda 
lahko govorimo o premajhni za
vesti sindikalnega članstva, je 
ugotovil Emeršič. Toda če niso 
dovolj razumeli pojma družbe
ne lastnine, obenem tudi niso 
imeli motiva, da bi se uprli tre
nutno ugodnejšim delovnim 
razmeram. Šele ko bo članstvo 
doumelo družbeno lastnino, 
tozdi ne bodo ustvarjali »lastne
ga dohodka«, ampak »evidenti
rali pri njih ustvarjen družbeni 
dohodek« in šele takrat bo pri
tisk delavcev na svoje poslovod
ne organe in strokovne službe 
močnejši, saj nam ne bo več vse
eno, kakšen gospodarski polo
žaj bomo imeli jutri.

Boris Jone, Tržič
ŠKODUIVA DEVIZNA 
ZAKONODAJA

Nova devizna zakonodaja je 
na začetku letošnjega leta začela 
zavirati izvozna prizadevanja 
gospodarstva. Na zmanjševanje 
konvertibilnega izvoza je vpli
valo predvsem določilo o odvis
nosti uvoza od izvoza na osnovi 
uvoza v letu 1984, manjše izvoz
ne spodbude, skrajšanje roka za 
vnos deviz v državo in podobno. 
Ker izvozniki nimajo deviz za 
plačilo uvoženega reprodukcij
skega materiala, jim tuji dobavi
telji grozijo s tožbami in ustav
ljajo dobave. Izvozne cene izdel
kov pa so zaradi dražjih doma
čih surovin in reprodukcijskega 
materiala vse bolj nekonku
renčne. V takšnih razmerah, ki 
se zaradi povečane papirnate 
vojne še dodatno zapletajo, v us- 
njarsko-predelovalni industriji 
ne vidijo možnosti za ustvarja
nje večjega izvoznega dohodka 
s prodajo na konvertibilno tr
žišč^_____________

Igor Kadunc, Ljubljana 
Moste-Polje
INFLACIJA 
NI SOVRAŽNIK ŠT. 1

Zelo slab občutek imam ob 
našem načrtovanju. Zgradimo 
elektro jeklarno, gradimo topil

nico aluminija, nato pa razm • 
šljamo o elektriki in prihajanj 
v nasprotje z upravičenimi zan 
tevami za varstvo okolja. Tu 
če bi načrti pokazali, da n3” 
nadaljevanje sedanjih teženj n 
zagotavlja normalnega razvoj > 
bodo osnova za vsesplošno in j 
bilizacijo vseh, da bi s skupninj 
močni, znanostjo (skromna Pr 
pomba tudi ekonomske), z ink’ 
vativnostjo, povečano produ 
tivnostjo in produktivni/« a. 
lom. Ne morem se strinjati, daj
inflacija najhujši sovražnik d ' 
lavsko-razrednih interesov, kaj' 
ti inflacija je le posledica del 
vanja nekih družbenih sil. TU 
delež novega denarja za.P0k?,t 
vanje izgub ni tako velik, K 
tisti za pokrivanje drugih Ink6™ 
v proračunu. Iz časopisov P 
zvemo več o proračunskem Pr* 
manjkljaju v Ameriki kot P 
nas. Verjetno bi bilo bolje de 
nirati, da bo sindikat podpiral 
ukrepe ekonomske politike 
zmanjševanje inflacije in kor 
sti, kijih imajo družbeni subjek 
ti od nje. Kajti inflacija mnogi 
tudi pomaga in omogoča prik 
vanje slabih rezultatov. ^

Slavico Strniša, Maribor
DELAVCU JEMLJEMO 
DOHODEK, DA MU 
DAMO MILOŠČINO

Slavica Strniša je samokriti^' 
no priznala, da sindikat teks«*
ne in usnjarsko-predeloval«
industrije v preteklem obdobj 
ni dovolj naredil, saj se je Pte. 
večkrat omejeval le na opozom 
la, ni pa dosegel sprememb 
dobro delavcev. Tako je prisi^ 
lani tudi do prekinitev dela ' 
poleti v sozdu MTT, jeseni pa 
DO Lilet. Ko so analizirali vzro 
ke prekinitev, so ugotovili, da J 
bilo na prvem mestu neza 
dovljstvo z nizkimi osebnim 
dohodki, ki niso dohajali Potn 
žitev, poleg tega pa še slabe d 
lovne razmere, skrhani meds 
bojni odnosi, nedoslednost P 
disciplini, nedodelano in zapi® 
teno nagrajevanje, neučmkov 
tost samoupravnih in družben 
političnih organizacij v ozdih 1 
širši družbeni skupnosti, pa \ 
di nesorazmerna obremeni 
nost tekstilne panoge pri dru 
benih dajatvah.

O osebnih dohodkih je P°Y.; 
dala: »Popolnoma nesprejemU 
vo je zagotavljanje socialne va 
nosti delavcem z raznimi ob 
kami pomoči in to v samouPra , 
ni socialistični družbi, štirides 
let po osvoboditvi. Ali moram 
delavcem res zagotavljati bl°v 
ka vredno življenje tako, da m 
najprej odtujujemo rezultateu. 
la in mu nato kot dobrotnm 
vračamo neke vrste miloščin . 
Ali ne bi bilo bolje, da bi s1!? v. 
kalisti zahtevali, naj se da de a j. 
cem tisto, kar jim dejansko P 
pada?«
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V nadaljevanju pa je Slavica 
trniša navedla tudi nekaj pri- 

J^srov negospodarnega ravna
la v družbi. »Kljub polnim 
, kladiščem tekstila, veliki kon
kurenci in izbiri v državi, kljub 
Preveliki zadolženosti v tujini in 
Pomanjkanju deviz, ni naših 
I ^odgovornejših v državi moti- 

’ oa smo uvažali tekstil — sa- 
,° v drugem polletju 1985 
Krog 100 milijonov metrov 
ombažnih tkanin, kar je pre- 
eJsnja proizvodnja.« Nesmotr- 

so tudi naložbe v nove tek
alne tovarne.

^°icin Trkaj, Celje

Nesprejemljivi
^Mdlogi
, “Sistem jugoslovanskega že
lezniškega gospodarstva ne de- 
UJe dovolj učinkovito, kar se 

Kaze v premajhnih zmogljivo

stih ter slabi kakovosti železni
ških prevoznih storitev. Zato 
smo iskali rešitve, kako to iz
boljšati.«

Vseskozi sta bila dva koncep
ta. Po enem naj bi boljše delova
nje sistema jugoslovanskih že
leznic zagotovili s centralizacijo 
in administrativnimi ukrepi, po 
drugem pa z uskladitvijo delo
vanja in notranjih odnosov na 
železnici s temeljnimi značil
nostmi delovanja jugoslovan
skega narodnega gospodarstva, 
predvsem z delovanjem tržno- 
ekonomskih zakonitosti. Pre
vladoval je drugi, za katerega so 
se zavzemali tudi v Zvezi sindi
katov Slovenije. Samoupravna 
preobrazba železnice, ki je pote
kala po sprejetju nove ustave 
ter zakona o združenem delu, je 
obstala na pol poti. Dohodkovni 
odnosi niso bili izpeljani do 
konca. Ekonomska zakonitost 
na jugoslovanskih železnicah se 
ni v celoti uveljavila, saj se na

INFRASTRUKTURA 
NA PSU

Nobenega dvoma ne more biti, da imajo tako imeno- 
vane infrastrukturne dejavnosti v razvoju družbe in 
Sospodarstva izreden pomen. TA jim je sicer v naši 
družbi formalno že od nekdaj priznan, saj so železnica, 
elektro-gospodarstvo, PTT in podobne dejavnosti 
Posebnega družbenega pomena. Sodili bi lahko, da so 
Pm tudi v današnjih družbenoekonomskih razmerah 
Ugotovljene vse možnosti za kolikor toliko nemoten 
razvoj, ki seveda vpliva tudi na razvoj vseh drugih vej 
Sospodarstva. Toda delegati teh dejavnosti so na kon- 
Sresu vsi po vrsti poudarjali, da je položaj njihovih 
strok postal že nevzdržen. Vse se je začelo in končalo 
Pri cenah njihovih storitev, ki so pod strogim družbe- 
njrn nadzorom. Z drugimi besedami, cene njihovih 
storitev so prenizke in ne zagotavljajo niti enostavne 
^Produkcije, kaj šele razvoj. To v okoliščinah, ko 
hočemo uveljaviti tržno gospodarstvo in ekonomske 
Cene, ni v skladu z usmeritvami iz dolgoročnega pro- 
Srama ekonomske stabilizacije. Kakšna je politika 
zvezne vlade do tega, najzgovorneje kažejo besede 
Predsednice zveznega izvršnega sveta, ki je pred 
hedavnim rekla? »Mislim, da se nekaj vendarle pre- 
rhika. Včasih je v ospredju železnica, včasih energe- 
uka, včasih PTT. ZIS je kriv, če vam ne odobri cen, 
toda je kriv tudi, če je inflacija večja od načrtovane, 
včasih moramo tudi vijugati; zdaj popustimo tam, 
zdaj tu. Toda mislim, da smer imamo.« Vprašanje je, 
vc je vijuganje že smer, še posebno zato, ker se pri 
hjem večkrat pade, kot dokazujejo sicer uspešni smu
čarji iz naše domovine. Ampak ekonomska politika ni 
Pcrt, da bi lahko brez večjih pretresov kar odstopili, 
hrrastrukturnim dejavnostim je potrebno dejansko 
agotoviti možnost, da bi se lahko nemoteno razvijali 
h da bi delavci v njih lahko načrtovali vsaj za dolo
čno obdobje naprej. Brez tega bodo še dolgo delale v 

hevzdržnih razmerah.
Boris Ziherl

grajuje le količina dela, ne pa 
tudi njegova kakovost.

Ko je govoril o dolgoročnem 
programu gospodarske stabili
zacije na jugoslovanskih želez
nicah, je poudaril, da niso spre
jemljivi predlogi o enakih cenah 
na vseh progah jugoslovanskih 
železnic, oblikovanje skupnega 
prihodka, kakor tudi njegova 
delitev na osnovi potreb vsake
ga udeleženca. Prav tako niso 
sprejemljivi predlogi o obliko
vanju centralnega investicijske
ga sklada jugoslovanskih želez
nic za financiranje skupnega 
programa razvoja ter predlogi 
za skupni sklad lokomotiv.

Darinka Avguštinar, 
Maribor-Tezno
POLITIK NAJ
POSLUŠA
STROKOVNJAKA

»V mariborski splošni bolniš
nici so lani nenehno razpravljali 
o aktualnih problemih dela in 
življenja,« je povedala Darinka 
Avguštinar iz občine Maribor- 
-Tezno. Povzetke teh razprav je 
strnila takole:

»Če se delavcu odtujuje doho
dek z blokiranjem normalnih 
ekonomskih možnosti za delo
vanje in poslovanje zdravstve
nih delovnih organizacij že pri 
načrtovanju finančnih okvirov, 
tudi ni več nobene motivirano
sti za gospodarnejše in boljše 
delo.

Dokler politik ne bo hotel pri
sluhniti izvedencu za neko de
javnost in zastaviti oziroma 
omogočiti take ekonomike de
lovanja neke stroke, kjer bosta 
imela znanje in delo prvo bese
do, so vsa prizadevanja delav
cev nesmiselna,« je nadaljevala 
Darinka Avguštinar.

Rekla je tudi: »Delavci priča
kujemo predloge za kakovostne 
spremembe od političnih teore
tikov in praktikov, nikakor pa 
ne moremo tega več zahtevati 
od volunterskih sindikalnih de
lavcev.«

Obenem je predlagala depro- 
fesionalizacijo političnega dela 
in dosledno vračanje funkci
onarjev, ko jim izteče mandat, v 
okolje, od koder so prišli, in še 
poudarila: »Delavci želimo na 
naslednjih volitvah tudi nepo
sredno vplivati na dokončno iz
biro delegatov na vseh ravneh - 
tudi zunaj delovne organiza
cije.«

Zavzela se je predvsem za 
strokovno odgovornost in zak
ljučila z mislijo: »V zdravstvu 
ne bomo nikoli razumeli, da je 
potrebno tako velikemu številu 
delavcev nekoristno zapraviti 
toliko dragocenega časa v ne
skončnih razpravah o preštevil
nih poročilih in analizah,

vključno z analizo delovanja po
litičnega sistema. Delavci želi
mo delati v urejenih razmerah, 
strokovnih in gospodarskih, ne 
želimo pa v nedogled razprav
ljati o problematiki, ki ji nismo 
kos.«

Bojana Pečko, Ljubljana 
Bežigrad
PRETIRAN
NORMATIVIZEM
Vsa nemoč delavcev v družbe
nih dejavnostih pri pridobiva
nju dohodka se odraža tudi pri 
razporejanju sredstev za osebne 
dohodke in skupno porabo. To 
že dalj časa povzroča upraviče
no nezadovoljstvo teh delavcev. 
Največje zlo pri financiranju 
družbenih dejavnosti vidimo v 
nenehnem indeksiranju porabe. 
Prav v času, ko si najbolj priza
devamo uveljaviti nagrajevanje 
po delu, se srečujemo v teh de
javnostih z uravnilovskimi tež
njami. Največja zaviralna sila 
pri uveljavljanju svobodne me
njave dela je v prevelikem vpli
vu državnih organov na delo 
skupščin interesnih skupnosti 
in pretiranem normativizmu.

Lidija Lazar, Laško
NE ŽELIMO 
MILOŠČINE, PAČ PA 
ARGUMENTIRAN 
DOGOVOR

Lidija Lazarje opisala proble
me vzgoje in izobraževanja v ob
čini Laško, ki ima za to področje 
največjo prispevno stopnjo v 
Sloveniji (7 odstotkov), pa še 
vedno ne zbere dovolj denarja 
za vse potrebe. V Laškem pravi
jo, da solidarnost na področju 
vzgoje in izobraževanja ne delu
je, saj v njihov program niso 
vključeni prehrana, šolske 
knjižnice in svetovalni delavci. 
Zato so predlagali dopolnilo k 
samoupravnemu sporazumu o 
skupnih izhodiščih planskih te
meljev izobraževalne skupnosti 
Slovenije, s katerim se zavzema
jo, da naj solidarnostna sredstva 
pejemajo tiste občinske izobra
ževalne skupnosti, ki z enotno 
prispevno stopnjo ne morejo 
zbrati dovolj denarja. Poleg tega 
predlagajo, da v Sloveniji opre
delimo enoten zagotovljeni pro
gram vzgoje in izobraževanja.

Lidija Lazarje končala z bese
dami: »Manj razviti ne želimo in 
ne prosimo miloščine. Želimo 
si, da 'revnejši’ v dogovoru z 
'bogatejšimi' ne bi vedno poteg
nili krajšega konca. Tako bi lah
ko s solidarnostjo krepili razvoj 
svojih sposobnosti za hitrejši 
napredek in se približali razvi
tejšim. Zmagala bi moč utemel- 
Ijitev in ne moči.«

Adi Primožič, član RS ZSS
LESARSKA 
JE TEŽKA, POSTAJA 
ŠE TEŽJA

»V gozdnogospodarskem ob
močju Slovenj Gradec, ki zaje
ma 60 tisoč hektarov, je zaradi 
onesnaženega zraka obolelih
36.000 ha gozdov oziroma dve 
tretjini, kar nas po deležu po
škodovanega drevja uvršča da
leč na prvo mesto v Sloveniji,« 
je povedal Adi Primožič iz slo
venjegraške Lesne, ki v 21 te
meljnih organizacijah in dveh 
delovnih skupnostih v vseh šti
rih koroških občinah združuje
3.000 delavcev, v temeljnih 
obratih za kooperacijo pa sode
luje še s 3.800 lastniki ,gozdov. 
»Če se bo to nadaljevalo, se nam 
obeta prava katastrofa, ki bo 
ogrozila tako gospodarski kot 
socialni razvoj v teh krajih. Žal 
smo mi zaradi onesnaženega 
zraka nemočni pred umiranjem 
gozdov...« Nato je govoril o go
spodarjenju v lesni.industriji.

»Zato predlagamo, da izpelje
mo predvideno zidavo stano
vanj. Z vsemi ukrepi bi morali 
del denarja prebivalstva preu
smeriti v stanovanjsko gradnjo, 
in sicer v individualno zidavo 
ali nakup družbenih stanovanj,« 
je nadaljeval Primožič. »V svetu 
je navada, da pohištvo prodaja
jo na kredit, pri nas pa se je v 
zadnjih letih to popolnoma 
ustavilo.« Ob končuje zlil še ne
kaj žolča na prepogostno menja
vanje zunanjetrgovinskih pred
pisov, ki da ne omogočajo dol
goročno poslovno sodelovanje z 
njihovimi zunanjetrgovinskimi 
partnerji, opozoril pa je tudi na 
hudo pomanjkanje ustrezno 
usposobljenih ljudi za njihovo 
branžo.

Peter Tulipan, Zveza društev 
upokojencev Slovenije
STROGI IN TOGI 
PREDPISI

Zakon o temeljnih pravicah iz 
pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja predvideva v 6. čle
nu, da organizacije združenega 
dela v splošnih samoupravnih 
listinah opredelijo nekatere pra
vice upokojenih delavcev, ki 
jim gredo na podlagi minulega 
dela, kar je bilo tudi omenjeno v 
uvodni besedi.

Dobršen del delavcev je ob 
upokojitvi še sposobnih in volj
nih delati, predpisi o delu upo
kojencev pa so v Sloveniji sila 
strogi. Menimo, da to pomeni 
opuščanje in zanemarjanje mož
nosti, da njihovo strokovno zna
nje še družbeno koristno upora
bimo za večanje proizvodnje,

produktivnosti in s tem blažimo 
težave v naši družbi.

Upokojitev pomeni za marsi
katerega delavca pravi stres, po
sebno če gre prisilno v pokoj. 
Menimo, da bi bilo potrebno de
lavce, ki se bližajo upokojitvi, v 
delovnih in sindikalnih organi
zacijah pripravljati na to po
membno spremembo. V tej zve
zi omenjam tudi misel, naj bi se 
tudi sindikalne organizacije tes
neje povezovale s svojimi upo
kojenci.

Natalijo Stopinšek, Celje
CAPLJALI BOMO ZA
RAZVITIMI
IN NERAZVITIMI

Gospodarski položaj PTT pro
meta Slovenije se je leta 1985 
izredno poslabšal. PTT delavci 
so uresničevali stabilizacijske 
ukrepe za izboljšanje učinkovi
tosti poslovanja, a jim je vse, kar 
so s tem dosegli, pojedla inflaci
ja. Samo stroški poslovanja so 
se povečali za 104 odsotke.

Takšne razmere slabšajo 
družbenoekonomski položaj 
PTT delavcev, njihovi osebni 
dohodki so pod povprečjem 
osebnih dohodkov delavcev v 
gospodarstvu. Menijo, da je 
glavni razlog v zaostajanju rasti 
cen PTT storitev za cenami in
dustrijskih proizvodov. Cene 
PTT storitev decembra 1985 so 
bile le za 58 odstotkov višje od 
cen v decembru 1984, za indu
strijske izdelke pa velja precej 
višji odstotek: 81,5 za Slovenijo 
in 94,8 odstotkov za Jugosla
vijo.

PTT promet tako tudi ne mo
re vlagati v razširjeno reproduk
cijo, čeprav v načrtih predvide
vamo hitrejši razvoj telekomu
nikacij. V družbenem planu 
SRS jim dajemo celo prednost.

Ladislav Kaluža, Celje
DROBTINE IN CEKINI

Kjer je urejeno nagrajevanje 
inovatorjev, tam jih je veliko 
več kot v okoljih, kjer delovne 
organizacije od izumov pobere
jo cekine, inovatorju pa dajo še 
manj kot drobtine...

Menim, daje zdaj nagrada izu
miteljem okoli triodstotna, kar 
je smešno majhna oziroma izra
zito nestimulativna vsota in za 
nameček še mnogo manjša kot 
na Zahodu, torej tam, kjer znajo 
ceniti pamet. Predlagam torej, 
da to področje čim prej uredimo 
s samoupravnimi panožnimi 
sporazumi. Osnove in merila za 
nagrajevanje inovatorjev mora
jo biti v samoupravnih sporazu
mih dejavnosti opredeljena ta-
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ko, da se bo odnos bistveno 
spremenil in to v prid inovator
ja. Menim, da bi morali pov
prečno nadomestilo doseči vsaj 
od 6 do 10 odstotkov gospodar
ske koristi.

Seveda pa je potrebno dodati 
še tole. Dokler bodo nekateri 
dobro živeli tako, da bodo pove
čevali cene, imeli monopol in 
tako naprej, vse dotlej inovacije 
ne bodo postale splošna potre
ba. Kajti kdo bi se trudil, če se 
mu dobro godi brez nove tehno
logije, brez dobre organizacije 
dela, brez inovacij. In da se tako 
še lahko živi? To je navzkriž z 
vsakršno ekonomsko pametjo 
po svetu. Pri nas pa?!

Franc Kropej, Zreče
BREZUPNI POLOŽAJ 
IZVOZNIKOV

Največji nesmisel je sila težak 
položaj izvoznikov, in to tistih, 
ki več izvažajo kot uvažajo ali 
celo izvažajo na račun drugih na 
konvertibilna tržišča. Naš re
produkcijski material seje moč
no dražil, jeklo, na primer, za 
600 odstotkov, na zunanjih tržiš
čih pa so izvozniki dobili le 300 
odstotkov več. Odpravljene so 
bile tudi izvozne premije, za raz
voj čiste metalurgije prispevajo 
še pet odstotkov čiste akumula
cije. Nesmisli, ki so za spodbu
janje izvoza destimulativni na
mesto narobe. Delegat je dodal, 
da vse, o čemer govori, pozna iz 
kovaške industrije Zreče, ki je 
uspešna.

Jelka Zalogar, Domžale
VEČJA
ODGOVORNOST
POSLOVODNIH
ORGANOV

Jelka Zalogar je govorila o sa
moupravni organiziranosti in 
odločanju v združenem delu. 
Dejala je, da se kot reakcija na 
nerešene odnose med tozdi in 
delovno organizacijo v njihovi 
občini pojavljajo težnje po spre
membah v organiziranosti, 
predvsem kot težnje za zmanj
ševanje števila tozdov, ne pa 
vračanje k enovitim delovnim 
organizacijam. Sindikati bomo 
pristali le na spremembe, ki bo
do temeljile na spremenjenih 
pogojih, ki jih za ustanovitev te
meljnih organizacij določa za
kon. Takšne spremembe pa je 
treba prej objektivno ugotoviti. 
Če sta v odnosih med tozdi in 
delovno organizacijo pomemb
ne medsebojna povezanost in 
usklajevanje interesov, velja to 
še toliko bolj za opravljanje po
slovodnih funkcij. Podpiramo 
takšne spremembe, ki zahtevajo 
večjo odgovornost poslovodnih 
organov in strokovnih služb.

Ko je govorila o referendumu, 
je povedala, da so v njihovi ob
čini že doslej kritizirali ravnanje 
nekaterih organizacij združene
ga dela pri nagrajevanju, ko so 
tudi točkovno vrednost ocene 
del in nalog sprejemali z refe

rendumom. Zato takšne organi
zacije združenega dela pri na
grajevanju ne morejo slediti 
spremembam, ki nastajajo v de
lovnih procesih, saj ni mogoče 
uvajati meril za nagrajevanje 
kakovosti in gospodarnosti.

Andrej Karoli, član RS ZSS
IZGUBE 
V ENERGETIKI

Andrej Karoli je govoril o tež
kem finančnem položaju elek- 
tro-gospodarstva in premogov
ništva. Zaradi razhajanja med 
ovrednoteno elektroenergetsko 
bilanco Slovenije oziroma de
janskimi stroški ter odobreno 
ceno električne energije in pre
moga so organizacije elektro
gospodarstva in premogovni
štva v zadnjih treh letih imele 
izgubo.

Večletno poslovanje z izgubo 
ali na meji donosnosti ter 
zmanjševanje vseh stroškov sla
bo vplivajo na vzdrževanje os
novnih sredstev in še marsikje 
ogrožajo normalno sposobnost 
proizvodnje, nedoseganje do
hodka, zaradi nižjih cen pa tudi 
manjše združevanje sredstev za 
gradnjo energetskih objektov. 
To pa bo imelo posledice za 
oskrbo uporabnikov električne 
energije. To hkrati pomeni, da 
bo treba čimprej celovito sani
rati panogi elektro-gospodar- 
stva in premogovništva. Kon
gres naj bi podprl prizadevanje 
delavcev v energetiki, da vpra
šanje njihove panoge rešimo 
dolgoročno.

Milena Mirkovič, Ljubljana- 
Center
KAJ BOMO DELALI 
JUTRI

Mnenje nekaterih, da v tej go
spodarski zapletenosti ni mogo
če ničesar načrtovati, so napač
na. Menim, da je prav zaradi te
ga potreba po dobrem načrtu še 
bolj nujna. Delavci morajo ve
deti za daljše obdobje, kaj bo 
jutri, kakšne razvojne načrte 
ima njihova delovna organizaci
ja, kakšen bo njihov osebni do
hodek, ali imgjo možnosti za od
pravo svoje stanovanjske stiske 
in tako naprej. Seveda pa j e smi
sel načrta delo, ne pa da obleži v 
zaprašenem predalu. In še to: 
načrti naj bodo stvarni!

Janez Kres, Litija,
ZASUK V 
MISELNOSTI

Janez Kres je govoril o izpol
njevanju stabilizacijskega pro
grama. Poudaril je, da največji 
dosežek pomeni zasuk v misel
nosti delavcev, da boljše gospo
darjenje ni mogoče brez opira
nja na lastne sile in brez realne 
ekonomike.

Ko je govoril o spremembah 
pri obračunavanju dohodka, je 
dejal, da smo nekaj pomanjklji
vosti že odpravili, po drugi stra

ni pa je nov način obračunava
nja nekatere zadeve še bolj za
pletel. Določila o revalorizaciji 
zalog in osnovnih sredstev so 
nespremenljiva za tisti del sred
stev, za katera najemamo poso
jila, ta pa zahtevajo od ozdov 
velike obresti. S tem se obreme
nitve proizvodnih stroškov in 
dohodka umetno podvojijo.

Realni pregled nad dohod
kom je po novem obračunava
nju še bolj zameglen, kot je bil 
doslej. Ni logično, da prihodek 
od obresti povečuje dohodke, 
plačane obresti za obratna sred
stva pa _brmenijo materialne 
stroške. Če pa jih- dolžnik ne 
plača, se mu v obračunu poka
žejo kot dohodek. Kot dodatni 
vir finančne nediscipline je 
omenil številne poti, po katerih 
se financirajo neevidentirane 
oblike splošne in skupne pora
be, kot so športne igre, olimpi- 
ade, gradnje stadionov, univer- 
ziada...

Valter Valenčič, Koper
ZDRAVSTVENI 
DELAVEC LAHKO 
SAMO VARČUJE

»Svobodna menjava dela v 
zdravstvu obstaja samo na pa
pirju,« je menil Valenčič, »kajti 
zakon o svobodni menjavi dela 
gotovo ni bil sprejet zato, da bi 
delavce družbenih dejavnosti, 
med njimi tudi zdravstvene, pri
peljal do takšnega družbeno
ekonomskega položaja, v kakrš
nem so zdaj.«

»Zato je delavcem v zdrav
stvu težko govoriti o samou
pravljanju,« je nadaljeval Valen
čič, »saj pridobivanje oziroma 
ustvarjanje dohodka in njegova 
delitev nista v njihovih rokah, 
pravzaprav sta le toliko, da sred
stva, ki so dodeljena zdravstvu 
gospodarno porablja in razde
ljuje.«

Nato je spomnil, da financira
nje zdravstvene dejavnosti v 
Sloveniji ureja kar 72 zdravstve
nih skupnosti s polnoštevilnimi 
zasedbami dvainsedemdesetih 
strokovnih služb, da o drugih 
strukturah zdravstvene nad
stavbe, katerih vpliv na učinko
vitost zdravstva je vprašljiv, 
sploh ne govorimo.

Na koncu je opozoril: »Kako 
naj zdravstvo zagotavlja tako 
imenovano razširjeno repro
dukcijo, če nima potrebnih 
sredstev za obnavljanje opreme, 
vzdrževanje stavb. Obenem pa 
vemo, da razvoj medicine in so
doben način zdravljenja zahte
vata neprimerno več denarja,

Rajko Palčič, Cerknica
NEMOČNI SMO

Lesna panoga, predvsem pa 
proizvodnja pohištva je bila 
vedno nemočna, da bi se uprla 
pritiskom dobaviteljev na po
dražitev surovin in reprodukcij
skih materialov (gozdni proiz
vod, laki, lepila, tekstil, okov
je...), ki so kljub ugodnejšim 
osebnim dohodkom in drugim

poslovnim uspehom dosti hitre
je povečevali svoje cene, kot jih 
je lesna panoga lahko prenašala 
v prodajne cene svojih izdelkov. 
Vzrok je monopolni položaj 
skoraj vseh dobaviteljev. Po
skusi dohodkovnega povezova
nja niso dali želenega. Kljub po
vezovanju v sozde vendarle niso 
urejeni odnosi s trgovino, če
prav imamo samoupravne spo
razume o skupnem prihodku.

Nizki osebni dohodki in s tem 
v zvezi kadrovske težave, zasta
rela in dotrajana oprema ter zelo 
majhna akumulacija pa onemo
gočajo proizvodnjo za hud kon
kurenčni boj na svetovnem trgu 
ob že tako nestimulativni izvoz
ni politiki.

Zato nam neenak položaj pri 
pridobivanju dohodka pomeni 
za to dejavnost životarjenje, saj 
se ta krog s tem sklene, vendar 
na vedno nižji ravni. To pa ne 
pomeni slabe perspektive samo 
za te delavce in njihove družine, 
pač pa tudi za širšo družbeno 
skupnost oziroma regijo kot ce
loto, ki je v veliki meri odvisna 
prav od lesnopredelovalne de
javnosti.

Olga Štancar, Kranj
ZA VZGOJO,
IZOBRAŽEVANJE
IN ZNANOST
ZBEREMO
PREMALO
DENARJA

V medkongresnem obdobju 
se je delež družbenega proizvo
da za vzgojo, izobraževanje in 
znanost nenehno zmanjševal, 
tako da so se vprašanja materi
alne in druge narave močno zao
strila. Po besedah Olge Štancar 
iz Kranja so začeli osebni do
hodki družbenih dejavnosti - 
zaostajati za tistimi v gospodar
stvu že leta 1979, najbolj pa v 
letih 1983 in 1984. V osnovnih in 
srednješolskih ustanovah je pri
šlo zaradi tega do velikih nape
tosti med ljudmi, nezadovolj
stvo se je povečevalov odnos do 
dela pa se je slabšal. Številni so 
začeli bežati v druga delovna 
okolja.marsikateri pa si je začel 
iskati delo na drugih področjih. 
Sredstva za učno-vzgojni proce
si so se tako zmanjšala, da se je 
pouk marsikje začel v pretesnih 
prostorih, tehnični in gospo
dinjski pouk pa so marsikje kr
nili. Boleča posledica pomanj
kanja denarja je bila, da so zače
li na šolah potiskati vsebino po
uka na stranski tir.

V takšnih razmerah so se zna
šli v težkem položaju tako učite
lji kot učenci, pa tudi upokojeni 
pedagoški delavci, ki kljub zav
zetemu delu in polni delovni do
bi prejmejo sramotno majhne 
pokojnine. Nezadovoljstvo uči
teljev z vrednotenjem njihovega 
dela,. premalo kakovostni učni 
proces in napeti odnosi pa so 
zlasti osnovne šole pripeljali do 
tega, da vse manj pospešujejo 
socialni, kulturni in gospodar
ski razvoj krajevnih skupnosti 
in širšega družbenega okolja.

UPRA VI CEN 
JE SRD DELA VCEV 
NA NIZKE
OSEBNE DOHODKE

Tisti, ki je pričakoval, da bo kongres slovenskih 
sindikatov nekakšno objokovanje gospodarskega in 
socialnega položaja, seje krepko uštel. V razpravah so 
bile sicer omenjene številne slabosti delovanja gospo-• 
darskega sistema, predvsem pa prepočasno uveljavlja
nje ustavnih pravic delavca, ki mora vse bolj sam, brez 
skrbikov odločati o družbeni reprodukciji, vendar je 
bilo vseskozi jasno, da sindikat mora izbojevati ta boj s 
tistimi, ki jim ni všeč samoupravno odločanje delav
cev o bistvenih zadevah.

Lahko bi rekli, da je iz razprav vel nekakšen srd, ker 
se vse predolgo vrtimo v krogu ponavljajočih se raz
prav in prepričevanj o tistem, kar bi že zdavnaj moralo 1 
biti vsem jasno. To še posebej velja za delitev osebnih 
dohodkov po delu in rezultatih dela. V razpravah 
nihče ni zanikal, da sindikat v minulem obdobju ni 
postoril precej na tem področju, kajti spodbujal je 
urejanje delitvenih razmerij na zdravih temeljih in 
celo pripravil številne strokovne podlage in druge 
družbene listine, s katerimi je mogoče družbeno 
usmerjati delitev. Seveda pa bi bilo naivno pričako
vati, da bomo le z urejeno delitvijo dosegli bistven 
premik pri gospodarjenju, kajti predvsem se je 
potrebno temeljito zamisliti nad neurejenimi (neena
kopravnimi!) možnostmi za pridobivanje dohodka. 
Razlike med dejavnostmi so namreč tako velike, daje 
del delavcev zaradi njih socialno ogrožen, medtem ko 
je drugod, zlasti še na področjih, ki jim mirne vesti 
lahko pripišemo monopolistično ravnanje, ali pa tam, 
kjer država s svojo nedosledno gospodarsko politiko 
omogoča pridobivanje izjemnega dohodka, pa se šopi
rijo s sorazmerno debelimi kuvertami, čeprav druž
bena produktivnost in tudi produktivnost v teh dejav
nostih ne potrjujejo tako visokih osebnih dohodov.

Potemtakem je v središču pozornosti celotne družbe 
zlasti neurejen sistem pridobivanja dohodka, ki ga 
nekonsistentni ukrepi gospodarske politike še bolj 
načenjajo, dolgoročni program gospodarske stabiliza
cije pa je marsikje le kos papirja, kajti ustrezna druž
bena prizadevanja za novo gospodarsko filozofijo še 
zmeraj marsikje pogrešamo.

Resnici na ljubo vrtiljak premalo korenitega spre
minjanja miselnosti in sistema, ponavljanja starih 
napak in socializacije izgub v naši družbi sili v uravni- 
lovske težnje v družbi. Prava neumnost je ne priznati 
si tega, vendar je prej kot slej kontrarevolucionarno < 
dejanje ne spreminjati razmer. Če je zato marsikje v 
razpravi bilo mogoče zaznati tudi razmišljanje o vsaj 
takih osebnih dohodkih, da bo mogoče preživeti, je to 
že obup, ki ga le z lepimi besedami ni mogoče odpra- 
viti. .

Vprašanja ustvarjanja in delitve bodo zategadelj 
tudi poslej tesno povezana in hkrati v ospredju sindi
kalnih prizadevanj. Omeniti pa velja tudi zahtevo raz- 
pravljalcev, da nas iz tega zamotanega klopčiča deli
tvenih nesorazmerij ne bo rešil državni tarifni sistem, 
temveč sprostitev tržnih zakonitosti, realni dohodek 
namesto fiktivnega in mnogo večja svoboda delovnih 
skupnosti, da skladno z družbenimi usmeritvami, ven
dar na osnovi realnih gospodarskih in predvsem kako
vostnih dejavnikov gospodarjenja sami odločajo o 
svojih osebnih dohodkih in predvsem o razširjeni re
produkciji. Marjan Horvat
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^udi Žnidarič, Slovenska 
Bistrica
fOLA NA PLEČIH
učiteljev

Pred desetimi leti smo začeli 
Rajati celodnevno osnovno šo- 

Takrat je imela tudi splošno 
“ružbeno in gmotno podporo, 
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'Halone v celoti preneseno na ra
mena delavcev samih, ki so za
posleni v teh dejavnostih. Nepo- 
Sredna svobodna menjava na- 
Pjjreč §e ni zaživela, sredstva za 
j^upno porabo pa so omejena, 
‘-■ato pa se delavci v družbenih 
Pojavnostih sprašujemo: ali mo- 
anio delavci šol v občini res 

Prispevati toliko za splošno 
uružbeno korist ali pa bi bila 
°‘j umestna skupna družbena 

s°lidarnost.
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Prugače jim kršimo ustavne 
Pravice, da morajo biti možnosti 
a osnovno obvezno izobraževa- 

Plo za vse otroke približno
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^rena Flis, Laško
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Programih nacionalne, 
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a pa obremenitve že ta 
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BtQne Letonja, Maribor

SKRAJŠEVANJE
Delovnega časa
boy7'ovavrni avtomobilov Mari- 
Ijali 1110 °d lei-a 1983 priprav- 
skrai*Se Potrebno za prehod na 

Jsani delovni teden. Ugoto

vili smo, da delovne sobote niso 
tako učinkovite kot drugi delov
ni dnevi. Prehod na to smo 
skrbno pripravili, zdaj pa bi 
nam radi pogoje narekovali dru
gi. Pravijo, da naj pripravi meri
la gospodarska zbornica. Takš
no navodilo smo dobili od repu
bliškega komiteja za delo.

KLJUB VEČJI 
PROIZVODNJI 
VEDNO SLABŠI 
POLOŽAJ 
KMETIJSTVA

Stanje v slovenskem kmetij
stvu oziroma agroživilstvu je na 
kratko najbolje orisal Zlatko 
Frelih iz Gornje Radgone, ki je 
dejal, da osnovna težava kmetij
stva niso nenormalni oziroma 
slabi proizvodni rezultati, tem
več je čisto ekonomske narave. 
Gre za neskladja cen surovin in 
reprodukcijskih materialov na 
eni strani in končnih proizvo
dov na drugi. Cene agroživil- 
skih izdelkov so strogo nadzira
ne, medtem ko smo pri cenah 
umetnih gnojil, zaščitnih sred
stev in tako naprej izpustili va
jeti iz rok.

Jadran Primožič iz Notranj
ske je poudaril, da odgovore ha 
vsa vprašanja poznamo, iskati 
pa jih je potrebno v doslednem 
uveljavljanju dolgoročnega pro
grama gospodarske stabilizaci
je, po katerem je potrebno kme
tijstvo obravnavati kot vse dru
ge dele gospodarstva oziroma 
mu zagotoviti položaj, v kate
rem mu bo omogočena enostav
na in razširjena reprodukcija. Z 
Miranom Nagličem iz Škofje 
Loke je opozoril tudi na pose
ben položaj hribovskega kmetij
stva. Glede na večje proizvodne 
stroške v hribovskem kmetij
stvu je nujno čimprej začeti ra
zlično stimulirati. Slab položaj 
hribovskega kmetijstva se kaže 
tudi v dejstvu, da se mladi izse
ljujejo v dolino, na kmetijah pa 
ostajajo starejši, ki imajo po pra
vilu tudi slabšo izobrazbo. Zato 
strokovno pospeševalno delo na 
hribovitih območjih ni zaživelo 
tako kot na ravninskem območ
ju. Zlatko Hohnjec iz Šmarij 
pri Jelšah je ugotovil, da je do
sedanji sistem stimulacij in in
tervencij v kmetijstvu pokazal 
vrsto dobrih lastnosti in je dol
goročno usmerjen na večjo in 
cenejšo proizvodnjo. Vendar pa 
sistem še vedno ni tak, da ga ne 
bi bilo treba še naprej izpopol
njevati in dopolnjevati. V prvi 
vrsti si kmetje želijo poenotenja 
različnih virov in zmanjšanje ra
zlik. Dogaja se, da bogatejše ob
čine dajejo več sredstev za 
manjši obseg kmetijstva kot 
revnejše, s čimer se razlike po
večujejo. Katica Kašman iz 
Ptuja je opozorila na velike 
uspehe pri proizvodnji hrane, 
vendar tudi na vedno slabšo re
produktivno in akumulativno 
sposobnost kmetijstva. Zaradi 
tega je v zadnjih dveh letih po
stala pereča opremljenost kme

tijstva, kakor je povedal Matej 
Bezeljak iz Sežane. Lahko bi re
kli, da je naše kmetijstvo sicer 
sodobno opremljeno, težave so 
začele spremljati proizvajalce 
kmetijskih strojev, kar je posle
dica neurejenih odnosov v kme
tijstvu. Miro Senekovič iz Mari
bora pa je govoril o zadružni
štvu. Združevanje kmetov v za
drugah bi moralo -izenačevati 
družbenoekonomski položaj 
kmeta z delavci v združenem 
delu. Z določitvijo temeljnih po
gojev za pridobitev lastnosti 
združenega kmeta so dane naj
širše možnosti za združevanje 
kmetov, vendar pa družbeno
ekonomski položaj združenega 
kmeta še ne omogoča zadostne 
dohodkovne in socialne varno
sti v primerjavi s tistimi, ki niso 
združeni. To je posledica neraz
vitih dohodkovnih odnosov v 
združenem kmetijstvu. Pogla
vitni problemi in ovire pri orga
niziranju skupne proizvodnje, 
lahko strnemo v dve točki. Po 
eni strani še vedno prevladujejo 
kupoprodajni odnosi, po drugi 
pa so posestva še vedno preveč 
razdrobljena in premajhna.

Metka Fučko iz Vipave je de
jala, da se v Vipavski dolini 
zmanjšuje tržnost, hkrati pa 
močno povečuje neposredna 
prodaja pridelkov občanom, or
ganizacijam in tudi zamejcem. 
To še bolj rahlja že Tako šibke 
dohodkovne povezave v repro
dukcijskih verigah. Proizvajalci 
izkoriščajo neurejenost in ne
stabilnost tega in tako izigrava
jo zakone. Nujno je, da z dosled
no davčno politiko zajamemo 
dohodek od preprodaje.

Albert Avgustinčič,
Ljubljana
STISKA
SLOVENSKEGA
UČITEUA,
SINDIKALISTA,
ČLOVEKA

Stiska slovenskega učitelja, 
sindikalista, človeka

Albert Avgustinčič je udele
žence razprave spomnil, da je 
učno-vzgojni proces dejavnost 
posebnega družbenega pome
na, tako je vsaj zapisano v usta
vi. Praksa pa je zelo oddaljena 
od te opredelitve, saj je delo uči
teljev razvrednoteno, obreme
njeno z mezdno miselnostjo, 
sindikat pa je nemočen, da bi ta 
razmerja bistveno spreminjal. 
Zato se med učitelji širi politič
na ravnodušnost, zato pa trpi 
vzgojna vloga njegovega dela.

Se posebej težko je učiteljem, 
ki poučujejo samoupravljanje s 
temelji marksizma. Ti naj bi 
učencem prepričljivo govorili o 
bratstvu in enotnosti, razred
nem boju, osvobajanju delav
skega razreda. Gmotni in druž
beni položaj učitelja pa poraja 
dvome v sedanji samoupravni 
socializem.

Sindikat bo zato moral spre
meniti dosedanje delo in meto

de političnega odločanja, ki so 
pogosto obremenjene s prvina
mi centralizacije, etatizacije in 
birokratizacije. Izhodišče in cilj 
sindikalnega delovanja mora 
postati človek in njegovo delo, 
kar pomeni, da je treba učite
ljem bolje ovrednotiti delo in 
jim priznati družbeno vlogo in 
pomen, ki ga zaslužijo.

Jelka Rahne, Ljubljana Bežigrad
POTREBUJEMO 
ZDRAVO MLADO 
GENERACIJO

Perspektiva dolgoročnega 
razvoj naše družbe je tema, ki se 
je je lotila Jelka Kahne. Njeno 
izhodišče je bilo, da je gospo
darska kriza zajela vse ravni izo
braževanja, da področje vzgoje 
in izobraževanja nima ustrezne
ga statusa v združenem delu in 
da bo razvoj tega področja po
membno vplival na razvoj in na
predek družbe v celoti.

Analize materialnih možnosti 
za vzgojno-izobraževalno delo 
opozarjajo, da s sedanjimi raz
merami na šolah nikakor ne mo
remo biti zadovoljni. Preventiv
no zdrvstveno varstvo otrok je 
preslabo razvejano, hkrati pa se 
pojavlja pri mlajših otrocih vse 
več okvar (slaba drža telesa, ok
vare hrbtenice, stopal, vida, slu
ha, govora in tako naprej). V 
marsikaterem starem poslopju 
razmere ne ustrezajo sanitarno- 
higienskim predpisom, denarja 
za to pa zmanjkuje tudi v novih. 
Po podatkih Jelke Kahne števil
ne vzgojno-varstvene ustanove 
nimajo telovadnice in drugih 
nujno potrebnih športnih po
vršin.

Zavoljo pomanjkanja gibanja 
in ukvarjanja s športom vse 
manj otrok kosi v šolah, nekate
ri pa se skušajo odpovedati tudi 
malici. V mestnih okoljih pa se 
povečuje tudi število vedenj
skih motenj otrok (agresivnost, 
besedno in fizično nasilje, drob
ne kraje in podobno).

Alfonz Gramc, Maribor
OBLJUBLJAMO 
ENOTNOST S FIGAMI 
POD MIZO

Alfonz Gramc iz Maribora je 
pokazal, kako rastejo družbene 
obremenitve v dohodku avto
busnih tozdov. Leta 1983 so bile 
približno 10-odstotne, leta 1984 
10,5, lani pa so skočile na 15 od
stotkov. Tudi prispevki iz bruto 
osebnih dohodkov so lani v pri
merjavi s predlanskim letom 
spet poskočile, zato seje Gramc 
zavzel za celovito obravnavanje 
vseh . skupnih in splošnih po
treb.

Nato je spomnil, da so v avto
busnih podjetjih dokaj pogosti 
izsiljeni dnevni in nočni sestan
ki, na katerih delavci postavlja
jo vprašanje o vrednotenju svo
jega dela. Ti sestanki se običaj
no končajo tako, da so skoraj v

celoti sprejete zahteve nosilcev 
neformalne aktivnosti, vodil
nim delavcem pa rečejo, da so 
slabi in razrešeni.

Alfonz Gramc je menil, da je 
eden od vzrokov neusklajeno

vrednotenje dela, in spomnil, da 
je dal Certus že leta 1982 pobu
do za opredelitev enakih meril 
za nagrajevanja za vse voznike, 
pri čemer naj bi uskladili tudi 
posebne razmere (čakanje, na-

KRMEZLJA V A
EKONOMSKA
LOGIKA

Kongresna razprava o razvoju proizvajalnih sil, ki 
naj bi sindikatom zjasnila pogled na doslej neodkrita 
pota učinkovitejšega gospodarjenja z družbenim kapi
talom, seje žal trmasto vrtela okoli načelnih opredeli
tev do najbolj žgočih gospodarskih vprašanj, ki sojih 
sindikalni delavci nekajkrat prežvečili v medkongres- 
nem obdobju. Razpravljalni so se predvsem prepriče
vali, da je gospodarstvo preobremenjeno, da je 
potrebno spremeniti razmerja v primarni delitvi 
dohodka, da nas lahko reši le delovanje ekonomskih 
zakonitosti in da v razmerah visoke inflacije ni pravih 
možnosti za gospodarsko stabilizacijo. Strinjali so se, 
da bi bilo potrebno občutno povečati družbeno pro
duktivnost dela, če hočemo živeti bolje kot doslej, 
sindikat pa naj bi delavce spodbudil k doseganju tega 
stabilizacijskega cilja, ki se nam kar naprej izmika iz 
rok. To pa naj bi se mu posrečilo predvsem tako, da se 
bo dejavneje vključeval v drugačno delitev novou- 
stvarjene vrednosti, ki si jo v preveliki meri prisvaja 
država in paradržavne institucije, pa tudi tisto, kar 
ostane gospodarskim subjektom, se bolj ali manj kri
vično razdeli med bolj ali manj ustvarjalne delavce.

Razpravljale! so v razpravi bolj po občutku kot 
načrtno poskušali razčleniti poglavitne vzroke za 
gospodarsko krizo, v kateri smo se znašli, vendar dalj 
od meglenega naštevanja znanih razvojnih grehov 
niso prišli. Večina površnih razmišljanj o sedanjem 
razvojnem trenutku se je izoblikovala v znano oceno, 
da je gospodarstvo v razmerah pretiranega administri
ranja in prelivanja ustvarjene akumulacije nemočno, v 
takih okoliščinah pa menda tudi sindikat ne more 
storiti kaj korenitega. Splošno družbeno ozračje je pač 
takšno, da marsikje vlada samozadovoljstvo, izgubarji 
pa še vedno računajo (in dobivajo) na širšo družbeno 
pomoč, lažno solidarnost in prevlado politike nad eko
nomijo. Tako še vedno velja, da lahko preživi in vege
tira skorajda sleherni delovni kolektiv in posameznik, 
saj so postala ekonomska povprečja alfa in omega 
vsega reprodukcijskega procesa, politika uranilovke 
pa ustvarjalnost delavcev uspešno duši in potiska iz 
združenega dela v zasebni sektor.

Kdor je pričakoval, da bodo delegati obširneje govo
rili o bolj ali manj uspešnih podjetjih, panogah ali 
združenjih, se je seveda zmotil. Slovenska gospodar
ska specifika se je namreč utapljala v splošni razpravi 
o t. i. sistemskih vprašanjih, zveznih zakonih, medre
publiškem združevanju dela in sredstev. Iz razprav 
praktično ni mogoče razbrati, katere slovenske obrate 
naj bi zaprli in katere ne, kam naj bi vlagali skromno 
akumulacijo, kdo naj bi imel prednost pri nadaljnjem 
razvoju, kakšni bodo obrisi delegatskih stališč sindi
kata o tekoči ekonomski politiki. Vprašanje materi
alne in socialne varnosti delavcev tako še naprej ostaja 
nerešeno, razredna pozicija sindikalnih organizacij pa 
se bo po vsej verjetnosti umetno gradila in propagirala 
predvsem s kampanjskim in forumskim delom, ki 
nima s praktičnim življenjem veliko skupnega.

Emil Lah
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domestilo za večje stroške s pre
hrano, prevozi na delo, pobira
njem voznine... Formalno so te 
zadeve uredili z branžnim spo
razumom, v resnici pa ozdi riba
rijo tako, kot jim najbolj ustre
za. Vsi so za poenotenje, pod 
mizo pa držijo fige.

Živko Rus, Ljubljana 
Bežigrad
BREZGLAVI UKREPI

Slabi administrativni ukrepi 
- ki pogosto priletijo z naših 
vrhov - lahko čez noč izničijo 
trud delavcev v doslej uspešni 
organizaciji združenega dela in 
jo postavijo v popolnoma nov 
položaj. Zato uspešnost ozda 
največkrat sploh ni odvisna 
zgolj od delavcev, od njihove 
pridnosti, inovativnosti, izvoza, 
večje storilnosti itd., saj mnogo
krat ne odločajo samostojno o 
pridobivanju dohodka. Zato je 
uspešnost ozda vse prepogosto 
odvisna od cenovnih razmerij, 
monopola itd.

Pa še to. Delavcem že nekaj 
let pada standard. Plače so v 
zadnjih šestih letih realno padle 
za 30 odstotkov. Ne moremo 
pričakovati, da bodo ljudje več 
in bolje delali, ker jih bo k temu 
pozival sindikat. Bodo, če bodo 
pridni in ustvarjalni bolje na
grajevani od lenuhov. To še po
sebno velja za vodilne in vod
stvene delavce.

Stane Oman, Tržič
Z OBRESTMI 
OBIRAMO DELAVCA 
DO KOSTI

Referat le bežno označuje živ
ljenjske razmere tekstilnega de
lavca. Naš delavec je namreč 
večkrat prisiljen seči po posoji
lu, takrat pa ga s tako imenova
nimi realnimi obrestmi odremo 
do kosti. Takrat, ko ima delavec 
po naključju ali namensko ne
kaj tisočakov v banki, ko se na 
primer pripravlja na dopust, na 
novo šolsko leto, na ozimnico, 
še takrat ga kljub slabemu 
gmotnemu položaju ogoljufa
mo, okrademo s 7,5-odstotno 
obrestno mero. In kdo je dal 
banki to pravico, tako moč? Sa
moupravni socialistični sistem, 
ki je doslej najbolj human, ali 
država s svojimi etatističnimi 
težnjami in prevelikimi potre
bami.

Metod Škrjanc
UVELJAVLJA SE 
URAVNILOVKA

Zaradi zmanjševanja realne 
vrednosti osebnih dohodkov se 
je v organizacijah združenega 
dela s slabšo poslovno uspeš
nostjo in v organizacijah združe
nega dela, ki so objektivno v 
slabšem gospodarskem položa
ju, začela pojavljati uravnilov
ka. Hitrejša je rast zajamčenih 
osebnih dohodkov in OD za

enoto enostavnega dela ob rasti 
dohodka, ki je objektivno meri
lo za rast osebne in skupne po
rabe. Ocenjujem, da so te težnje 
nevarne za uveljavljanje stimu
lativnega nagrajevanja. Pojav
ljati so se začeli tudi pritiski za 
ohranjanje ali celo povečevanja 
razmerij, brez podlage v dohod
kovni in poslovni uspešnosti. 
Uveljavljanje teh teženj zazna
mo ravno ob uveljavljanju spo
razumov in usklajevanju samo
upravnih splošnih aktov v orga
nizacijah združenega dela.

Franci Ulaga, Celje
PREVEČ IZGUBARJEV

Franci Ulaga je razpravljal o 
vlogi sindikata pri prepečeva- 
nju sporov delavcev in reševa
nju konfliktnih razmer v zdru
ženem delu. V razpravi je pose
bej poudaril, da se tako v gospo
darskih kot negospodarskih or
ganizacijah pojavljajo težave, 
saj v nekaterih okoljih komaj 
ostaja kaj denarja za enostavno 
reprodukcijo, kaj šele za razšir
jeno in nadaljnji razvoj. Veliko 
organizacij združenega dela pa 
ima znatno boljše možnosti za 
ustvarjanje. Kar preveč ozdov 
ima izgubo in vse več je takih, ki 
poslujejo na robu donosnosti.

Zaradi takšnih družbenih raz
mer se v nekaterih okoljih po
javljajo najrazličnejše protisa- 
moupravne oblike delovanja, 
kot so: birokratizem, tehnokra- 
tizem, anarhija, pojavi naciona
lizma in podobno. To je pogo
steje tam, kjer slabo delujejo 
subjektivne sile.

V nadaljevanju je Franci Ula
ga nanizal predloge za urejanje 
razmer v okoljih, kjer prihaja do 
takšnih pojavov kot tudi za do
polnitev kongresnih sklepov.

Zdravko Krvina, član 
predsedstva ZSJ,
NE SMEMO POSTATI 
PRIVESEK EVROPSKE 
EKONOMIJE

Zveza sindikatov v povojnem 
obdobju ni bila še nikoli toliko 
izpostavljena težkim ekonom
skim, socialnim in tudi politič
nim težavam, kot je danes. Član
stvo sindikata ni nikoli doslej 
bilo bolj kritično do svoje orga
nizacije kot dandanes. Prav ta
ko ni nikoli več pričakovalo od 
nje, zavzetosti in odločnosti. 
Pritiski delavcev na svojo orga
nizacijo temeljijo na zahtevah 
po doslednem socialističnem 
samoupravlj anj u.

Integracijea, združevanje dela 
in sredstev, izhajajoč iz intere
sov temeljnih in delovnih orga
nizacij združnega dela, pomeni 
preseganje zaprtosti, obvlado
vanje obrtniške in mojstrske 
miselnosti, da je vsak zase sam 
sebi dovolj. Sebičnost, ki vodi v 
napačno ali nezadostno upora
bo družbenih sredstev iz dohod
ka, pelje v zaostajanje, v to, da 
lahko postanemo privesek 
evropske ekonomije. Tisto, kar

je zelo pomembno, čemur veli
kokrat pravimo slovenska prid
nost, naj bo moralna opora in 
istočasno tudi spodbuda, ki bo 
vplivala tudi na druge. Tudi od 
drugega je treba zahtevati, pre
prečevati pojmovanje, da je so
cializem široko polje za lažno 
solidarnost, nedelo in neodgo
vornost.

Drugo vprašanje, ki zasluži 
vso pozornost, se nanaša na teh
nološko in znanstveno revoluci
jo, ki ji naša družba mora na 
široko odpreti vrata. Rekel bi, 
da smo pri vsem tem že v veliki 
zamudi in da smo velikokrat 
svoje moči in znanje porabljali 
tam, kjer so bili uspehi slabši ali 
jih sploh ni bilo. Mislim, da bi 
bilo zelo nujno, v besedilu reso
lucije bolj jasno opozoriti, da se 
ob novih tehnoloških rešitvah 
kot družba z vso odgovornostjo 
pripravimo tudi na vse tiste 
spremljajoče in izredno občut
ljive pojave, ki že spremljajo no
ve tehnološke procese. Gre za 
zelo številne socialne, humane, 
vzgojne, izobraževalne, zaposli
tvene, medicinske, sociološke, 
psihološke in druge dejavnike, 
ki se kot zakonitost pojavljajo 
ob tem.

Franci Černe,
Ljubljana Šiška

PREVEČ DELEGACIJ
Dokaj pogosta je tudi ugotovi

tev, da je za vrsto navedenih 
vzrokov kriva razdrobljenost 
delegatskega sistema. Zaradi 
demokratičnosti smo se odločili 
za tako delovanje delegatskega 
sistema, ki ni učinkovito. Ne do
gaja se redko, da delegacije ne 
vedo, kam spadajo, s kom se 
združujejo, ali da nosilci konfe
renc ne vedo, katere delegacije 
se združujejo v njihovo konfe
renco. Pa ne, da o tem niso bili 
obveščeni, pač pa zavoljo obili
ce delegacij ne vedo več oziro
ma nimajo želje vedeti, kam 
spadajo, saj imajo z delegacija
mi že doma obilo dela, da jih 
identificirajo.

G D D
V 1. komisiji so razpravljali še:

Jože Zadravec, Franc Berginc, Kati
ca Kašman, Karolina Pavlič, Jadran 
Primožič, Ljubo šibej, Zlatko Erlih, 
Kristjan Zadel, Vlado Merc, Jože 
Hajnrih, Zlatko Hohnjec, Milivoj 
Lončar, Metka Vodovnik, Marija Se
pe, Marjana Vrečar, Matej Bezeljak, 
Božo Pilej, Metka Pučko. Jože Ko- 
bolt, Miro Primorac, Milona Jako
pin^ Dušan Čater, Nadja Jenko, Raj
ko Cižek, Zvezda Rudi, Janez Potrč, 
Bojan Novak, Mili Černe, Rajko 
Mlakar, Alojz Kušar, Slavko Pušnik, 
Kristina Kogolt, Alenka Raštel-Med- 
vešček, Marija Petras, Dragica Ku- 
kelj-Oljšak, Pavla Oberč, Dušan 
Bavdek, Irena Rebernik, Jure Srn- 
ko, Elizabeta Horvat, Darinka Čret
nik, Rudi Moge, Franc Miklavc, Al
bin' Cocej, Jože Korošec, Miran Se
nekovič, ZUlatko Frelih, Ivan Tav
čar, Slavica Strniša, Ana Perovšek, 
Janez Krevs, Janez Potrč, Marjana 
Vrečar, Smail Galič, Anton Jereb, 
Alojz Hudarin, Metka Pučko, Ro
man Teržan, Sonja Jerman, Janez 
Slabe in Mirko Primorac.

Iz poročila o delu 1. komisije

Janko Goleš

NEUSTREZNI UKREPI 
GOSPODARSKE 
POLITIKE SO ZAVORA 
SAMOUPRAVLJANJA

Zveza sindikatov Slovenije mora kot 
eden izmed nosilcev razvoja samoupravne 
socialistične družbe postati organizacija de
janj za boljše življenje in delo vsakogar ter 
družbe kot celote. Zaradi tega morajo orga
nizacije in organi Zveze sindikatov poleg 
predlaganja in spodbujanja ter spremljanja 
in ocenjevanja pojavov predvsem prispeva
ti svoj delež k spreminjanju razmer, tako z 
odločnimi zahtevami, naslovljenimi na pri
stojne samoupravne in druge družbene 
subjekte, kot s svojim delom, in sicer na 
temelju resničnih hotenj in potreb ter od
ločnih zahtev in volje delavskega razreda. 
Težišče dela mora biti v osnovni organiza
ciji Zveze sindikatov in v njej, v sindikalni 
skupini. Le če bodo osnovne organizacije 
razpravljale o ključnih vprašanjih življenja 
in dela delavcev, o družbeni reprodukciji in 
tudi o težavah delavcev ter jih razreševala, 
bo Zveza sindikatov postala resnično moč
na organizacija delavskega razreda, ki se 
tudi brezkompromisno bori za njegove dol
goročne interese.

Delegati so opozorili na številne posledi
ce administrativnih ukrepov gospodarske 
politike, ki vplivajo na nedosledno uresni
čevanje dolgoročnega programa gospodar
ske stabilizacije, zlasti na neupoštevanje 
ekonomskih zakonitosti na enotnem jugo
slovanskem trgu. Pri tem je razprava potr
dila zahtevo po enakopravnejših pogojih 
gospodaijenja vseh dejavnosti. Doseganje 
planskih ciljev v organizacijah združenega 
dela mora biti odsev usklajenih temeljnih 
ciljev naše družbe. Pri tem so delegati zah
tevali odgovornost predlagateljev odločitev 
pri načrtovanju ter sprotno spremljanje in 
primerjanje doseženega pri gospodarjenju.

Delitve po delu in rezultatih dela nismo 
uveljavili kot osnovnega motivacijskega 
dejavnika učinkovitejšega gospodarjenja z 
družbenimi sredstvi ter upravljanja le-teh. 
Premajhna mobilizacijska pripravljenost za 
spreminjanje miselnosti in razmer na tem 
področju ter številni vplivi gospodarskih 
razmer ohranjajo povprečnost in uravnilov
ko, ki zavira hitrejši razmah ustvarjalnosti 
in boljšega dela. Razprava je opozorila na 
premalo zavezujoče usmeritve na področju 
delitve v kongresni resoluciji. Pri tem ne 
gre le za opredelitve v kongresni resoluciji, 
temveč tudi za družbeni dogovor o skupnih 
osnovah in merilih za samoupravno ureja
nje odnosov pri pridobivanju in razporeja
nju dohodka v SR Sloveniji, ki ureja deli

tev po delu in rezultatrh dela. Zavračajo vse 
težnje po izenačevanju osebnih dohodkov 
mimo dela in rezultatov dela in zahtevaj0 
stimulativne načine povečevanja osebnih 
dohodkov na temelju racionalnejšega go
spodarjenja z družbenimi sredstvi. Razpra
va je -potrdila potrebo po dograjevanju in 
uveljavljanju samoupravnih sporazumov 
dejavnosti in splošnih samoupravnih listin 
v organizacijah združenega dela. Pri tem je 
potrebno uskladiti usmeritve dejavnosti in 
uveljaviti enoto enostavnega dela.

Mnoge ugotovitve so se nanašale na vzro
ke za prepočasno uveljavljanje dohodkov
nih odnosov oziroma za neustrezno združe
vanje dela in sredstev na dohodkovnih os
novah. Pri tem so opozorili, da so neustrez
ni ukrepi gospodarske politike še vedno 
eno ključnih vprašanj oziroma zaviralcev 
učinkovitejšega sporazumevanja in dogo
varjanja proizvodno, dohodkovno in po
slovno povezanih organizacij združenega 
dela.

Izhajajoč iz dosedanjih opredelitev in de
javnosti ZSS in ZSJ pri oblikovanju nove 
devizne zakonodaje ter opredelitev gospo
darske in razvojne politike, s katero smo 
konvertibilnemu izvozu namenili prednost, 
so delegati na 11. kongresu ZSS zelo kritič
no opozorili na motnje in težave (ter posle
dice le-teh) pri uveljavljanju temeljnih 
usmeritev pri gospodarskih stikih s tujino, 
zaradi česar so ogroženi cilji, določeni z le
tošnjo gospodarsko in razvojno politiko, ter 
resno ogrožene poslovne vezi na tujih trgih, 
zaradi neustreznega vrednotenja konverti
bilnega izvoza se zmanjšuje dohodek izvoz
nikov, delavci v ozdih so negotovi zavoljo 
motene proizvodnje, motenega rednega de
la, zaradi neredne preskrbe z reprodukcij
skimi materiali in nadomestnimi deli iz tu
jine, ozdi povečujejo obseg dela zunaj red
nega delovnega časa, delajo ob sobotah, ne
deljah, praznikih, uvajajo nočno delo, pove
čuje se administrativno ravnanje na vseh 
ravneh zunanjetrgovinske dejavnosti. Vse 
to vpliva na negotov družbenoekonomski 
položaj delavcev v organizacijah združene
ga dela, ki izvažajo na konvertibilno tržišče, 
ogroža njihovo socialno in materialno var
nost. Vsa navedena dejstva ne podpira)0 
uresničevanja dolgoročnega programa go
spodarske stabilizacije. Zato 11. kongres 
ZSS predlaga svetu Zveze sindikatov Jugo
slavije, da zahteva od pristojnih takojšnje 
in učinkovito ukrepanje.
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»USMERITVE ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE PRI UVELJAVLJANJU USTVARJALNOSTI DELAVCEV, 
RAZVOJU PROIZVAJALNIH SIL IN NJIHOVEGA UČINKOVITEGA IZKORIŠČANJA ZA BOLJ 
KAKOVOSTNO ŽIVLJENJE IN DELO«

m

Poudarki iz uvodne besede 
Branka Smoleta
pot iščimo
V ZNANJU 
IN Z ZNANJEM

Predkongresna razpra- 
Va je pokazala, da je bila 
odločitev, da na kongresu 
Opravljamo o ustvarjal
nosti, o možnostih za 
boljše delovne uspehe in 
boljše življenje in delo, 
Povsem upravičena. Iz 
dneva v dan se namreč 
bolj zavedamo, da mora
jo strniti svoje sile, se 
bolj opreti na lastne moči, 
Predvsem na ustvarjal
nost in znanje vseh zapo- 
s*enih. Poti iz težaV ne 
nioremo vedno iskati v 
slabih osebnih dohodkih, 
v težkem fizičnem delu, v 
zategovanju pasu, pa tudi 
ne v nevarnem delu ali v 
zanemarjanju skrbi za 
okolje. Pot iščimo predv
sem v znanju in z njim!
. Seveda nočem reči, da 
tnovativna dejavnost po
nekod ne narašča. Na
sprotno! Krepi se, prav 
tako tehnične izboljšave, 
Patenti... Čedalje več or
ganizacij združenega dela 
razvija lastno raziskoval- 
n° dejavnost, povezuje se 
z izobraževalnimi in 
znanstvenimi ustanova

mi... Vendar ne želimo le 
posameznih primerov, že
limo, da postane to sploš
no gibanje, želimo inova
tivno delo v inovativni 
družbi.

Menim, da bo imela 
Zveza sindikatov kot naj
bolj množična organizaci
ja delavcev prav zato v 
prihodnjem obdobju veli
ko dela. Predvsem bo 
morala na vseh ravneh 
doseči, da bosta znanje in 
ustvarjalnost cenjena. 
Dandanes namreč nista 
in tudi v tem tiči delček 
razlogov za krizo, v kateri 
smo. Pri tem ne gre pre
zreti zagat in stisk našega 
izobraževanja, naravnost 
mizerno nagrajevanje 
inovatorjev, na katastro
falni odnos do naše nara
ve, na hudo izčrpavanje 
zaposlenih... Premalo 
mislimo in delamo z gla
vo. Slabo organiziramo 
delo, prezapletene pred
pise imamo, preveč smo 
zbirokratizirani... Vse ni
ti našega življenja bo to
rej treba prepihati z 
ustvarjalnim in inovacij
skim vetrom!

In končno bi se morali 
bolj zavedati, da so vse 
razvitejše države že po
šteno zakoračile v novo 
računalniško dobo, in to z 
dolgimi in hitrimi koraki. 
Nobenega razloga ni, da 
ne bi to poskusili tudi mi! 
Vendar ne z ihto in nepre
mišljeno - kot danes po
gosto počnemo -, pač pa 
načrtno, prodorno, pre
mišljeno in predvsem z 
glavo!

Lenka Perko, Ljubljana 
Center
ZNANJE OSVAJA 
SVET

Če želimo z našimi izdelki 
prodreti na tržišče razvitih dr
žav, se moramo držati njihovih 
standardov in patentov, kar po
meni, da za to ni treba na novo 
raziskovati in sprejemati lastnih 
norm oziroma predpisov, tem
več uporabiti, kar je v svetu že 
preizkušeno in potrjeno. Pač pa 
bi morali od tod naprej delati: 
dopolnjevali in izboljševati li
cenco in razvijati tudi lastne.

Kaj pa počnemo pri.nas? Na
mesto da bi sodelovali se pove
zali in skupno razvijali znanost, 
skoraj vsaka tozd ljubosumno 
čuva svoje raziskave le zase. Za
to ni čudno, da še tistih nekaj 
raziskovalcev, ki jih imamo, po
gosto raziskujejo iste stvari, ker 
delajo nepovezano, vsak na svo
jem vrtičku.

Alojz Hanžekovič, Mozirje
KAJ PA KONČNI 
IZDELKI

Če hočemo v korak z Zaho
dom, moramo v prvi vrsti pov
sod uvesti najsodobnejšo tehno
logijo in končno začeti prihajati 
na trg s sodobnimi in končnimi 
izdelki, ne pa da prodajamo sla
bo oblikovane polizdelke. Zato 
pa je potrebno imeti dobre stro
kovnjake in seveda dobro pove
zavo z vsemi podobnimi pano
gami. Zdaj je namreč tako, da 
namesto da bi na domačem in 
tujem trgu sodelovali, drug dru
gemu skačemo v posle. Sploh 
pa bi se morali v lesni industriji 
v Sloveniji dogovoriti, kaj hoče
mo in kaj pričakujemo od nje.

Ivan Bindas, Celje
DRUŽBI LAHKO 
VRNEMO UGLED

Neurejeni tržni odnosi, admi
nistrativno urejanje, slaba poli
tika cen, neselektivna davčna 
politika, posledica pa je vse 
manjša reprodukcijska in aku
mulativna sposobnost gospo
darstva. Osebni dohodki kopni
jo, ničesar več ni, kar bi izboljša
lo delovne in življenjske razme
re. Vse več je invalidskih in 
predčasnih upokojitev...

Ob vse večji ubožnosti enega 
sloja drugi vse bolj bogate. Po
gosto neupravičeno! V Železar
ni Štore dosegamo res lepe 
uspehe, skrbimo za zdrava de
lovna mesta. Tudi skrb za manj 
onesnaženo.okolje v Celju že da
je sadove. Žal pa večina delov
nih organizacij za to nima poslu
ha - no, saj Jugoslavija sploh ni 
podpisala mednarodne konven
cije o varstvu okolja.

Ta in druge slabosti izvirajo iz 
slabe kadrovske politike. So to
variši, ki naravnost ovirajo mla
de strokovnjake pri ustvarjal
nem delu. To so tisti, ki sami 
niso izobraženi, pa oni, ki so zre
li za pokoj, a se ga otepajo, to je 
razbohotena družbena režija. 
Zahtevamo kadrovsko politiko, 
ki bo zmanjšala nezaposlenost, 
ki bo odprla rata izobraženih, ki 
bo dala včejo produktivnost ob 
bolj človeških delovnih razme
rah ... Povezani v sindikate, 
smo dovolj močni, da obračuna
mo s slabostmi in vrnemo ugled 
naši družbi.

Damjan Segulin, Sežana
KAJ JE VZROK

Veliko razpravljamo o tem, da 
je naša produktivnost preslaba, 
da delamo v povprečju le od 3,5 
do 5 ur na dan, da naše delo ni 
dovolj akumulativno... Toda ali 
je vse to res? Smo res takšni 
lenuhi? Po pogovoru z našimi 
zdomci vedno znova ugotavlja
mo, da smo v tujini uspešni z 
manj truda kot doma!

Kaj je vzrok za naš neuspeh 
doma? Med drugim so krivi naši 
slabi sistemski predpisi, ki zah
tevajo nove in nove papirje. In 
ne le to. Marsikdaj se že pri in
vestiranju slabo odločimo, na 
primer za tovarno, ki iz tega ali 
onega vzroka nima nobene pri
hodnosti. Potem so tu še znane 
tegobe: slaba organizacija dela, . 
uravnilovka, slabo izobraževa
nje in zelo zastarela tehnologija. 
Na tujem so uvedli računalnike, 
da bi jim pomagali pri proizvod
nji. Mi pa jh uvajamo za obraču
navanje osebnih dohodkov. 
Kaj, če zaradi tega, ker tako za
nemarjamo proizvodnjo, nekoč 
ne bodo mogli za plače ničesar 
obračunati?

Anton Lebar, Škofja Loka
ENI DELAJO,
DRUGI HODIJO 
LE V SLUŽBO

Sprašujemo, zakaj ustvarjal
no delo oziroma nekateri inova
cijskih dosežki niso ovrednote
na že pri rednem nagrajevanju? 
Ne vem, da bi kdaj v naši družbi 
inovatorju oziroma nadpov
prečno ustvarjalnemu delavcu 
zato izplačali višji osebni doho
dek, premijo ali posebno nagra
do. Pravzaprav bi morali samo 
uveljaviti nagrajevanje po delu, 
o katerem že leta govorimo, v 
praksi pa...

V praksi pa tiste, ki lanarijo 
ali slabo delajo, še ne plačujemo 
slabše od tistih, ki prizadevno 
delajo. Menim, da socialno na
čelo ali uravnilovka pri nagraje
vanju zavirata ustvarjalnost na 
delovnem mestu. Prav zato 
mnoge bistre glave, ki jim ni

KDO BO USTAVIL 
BEG MOŽGANOV

Tudi mi se iz dneva v dan bolj zavedamo, da ima 
država, ki zna izrabiti svoje talente, v rokah največji 
strateški kapital, največje bogastvo. Vemo tudi, da so 
nerazvite države - mednje spadamo v zadnjem času 
tudi mi - dali razvitim na stotisoče najboljših strokov
njakov. In posledica tega bega možganov? Sami posta
jamo (skupaj z drugim nerazvitim državami) zato oro
pani lastnega znanja in prav zato še bolj odvisni od 
razvitih, še bolj nerazviti!

Poglejmo nekaj podatkov.
Iz popisa prebivalstva leta 1981 je razvidno, daje na 

tujem tedaj delalo 157.000 jugoslovanskih izvedencev 
s srednjo, višjo ali visoko izobrazbo. Leta 1971 jih je 
bilo manj: »samo« 150.000 - od teh pa jih je imelo kar 
30.000 visoko izobrazbo. Znano je, da je Jugoslavija 
vsa povojna leta dajala razvitejšim (v primerjavi z 
Grčijo, Turčijo, in na primer Italijo) mnogo bolj stro
kovno delovno silo.

V Jugoslaviji pa je največ »svojih možganov« izvo
zila prav Slovenija. Od leta 1969 do 1973 seje v države 
Zahodne Evrope izselilo okoli 1400 slovenskih različ
nih strokovnjakov. Med njimi je bilo kar 70 doktorjev 
znanosti! Ta beg možganov pa z leti ni usahnil. 
Nasprotno! Po popisu prebivalstva leta 1981 ugoto
vimo, da dela na tujem že 3200 slovenskih strokovnja
kov. Novejših podatkov ni. Se jih pač ne dobi!? Marni 
to, da ne vemo, kje so naši možgani, že dovolj trden 
razlog za to, da lahko zapišemo, da nam je vseeno, kje 
so, kaj delajo in če se sploh nameravajo vrniti..., 
namesto da bi z njimi vsaj sodelovali!

Vrnimo se k »izvirnemu grehu«, torej k vzrokom za 
odhajanje naših strokovnjakov na tuje. Na prvem 
mestu so nizki osebni dohodki. Na tujem (na primer v 
ZB Nemčiji ali ZDA) dobijo za znanstveno delo vsaj 
petnajstkrat več! Na drugem mestu so boljše možnosti 
za delo. Pri nas se ne morejo specializirati, saj morajo 
pogosto prijeti prav za vsako delo, ker je izvedencev v 
vseh okoljih premalo. Kot tretji razlog so tisti, ki so šli 
na tuje, navedli, da so na tujem cenjeni, da imajo 
občutek, da jih tam zares potrebujejo. Poleg tega 
dobijo za svoje delo vse, kar potrebujejo. Za nameček 
na Zahodu o znanosti ne odloča administracija; 
denarja zanjo ne primanjkuje; na simpozije - predv
sem v tujino - ne hodijo direktorji namesto znanstve
nikov, ni težav z literaturo; dovolj je povezav z zna
nostjo na tujem...

Kako odpraviti beg možganov? Odpraviti bi morali 
zgoraj omenjene vzroke in dati našim strokovnjakom 
mesto, ki jim v družbi pripada. To bo sicer izredno 
težak rez, naperjen proti dolgo skrbno prikrivanim 
privilegijem nekaterih. Gre predvsem za to, da na 
vodstvena in vodilna delovna mesta ne bi smeli zapo
slovati ljudi po zvezah ali zgolj po moralnopolitičnih 
vrlinah, pač pa samo po znanju in sposobnostih. Od 
vodilnih, od njihovega razumevanja znanja je namreč 
pogosto odvisen razvoj delovne organizacije. Vemo 
pa, da se neizobraženi direktorji iz strahu često obda
jajo s še bolj nesposobnimi, sposobne pa šikanirajo in 
jih še kako drugače ovirajo.

Država, ki zna izrabiti svoje talente, ima v rokah 
največje bogastvo. Le kdaj ga bomo znali ceniti in 
izrabljati tudi mi?

Neva Železnik
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■ 2. KOMISIJA IphOm

»USMERITVE ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE PRI UVELJAVLJANJU USTVARJALNOSTI DELAVCEV, 
RAZVOJU PROIZVAJALNIH SIL IN NJIHOVEGA UČINKOVITEGA IZKORIŠČANJA ZA BOLJ 
KAKOVOSTNO ŽIVLJENJE IN DELO« >

vseeno, kaj in koliko v službi 
naredijo, raje gredo na tuje, kjer 
navadno uspejo. In potem mi - 
morda prav od njih, torej od do
mačih ljudi, ki delajo na tujem 
- odkupujemo licence.

In kaj lahko pri tem naredi 
sindikat? S papirnatimi sklepi 
in resolucijami prav gotovo ne 
veliko. Ker pa je sindikat šte
vilčno najmočnejši, bi lahko 
vplival na vse zaposlene (predv
sem na vodstvo), daje treba ino
vacijsko delo spoštovati, ga 
spodbujati in tudi gmotno veli
ko višje kot sedaj tudi vredno
titi.

Zoran Tratnik, Celje
SINDIKAT SPODBUJA 
INOVATIVNOST

Med kongresoma smo v slo
venskih sindikatih bistveno po
večali število odborov za inova
cijsko dejavnost, ki postaja vse 
pomembnejši člen v organizira
nju in širjenju množične inova
cijske dejavnosti. To velja 
predvsem za občinske in panož
ne sindikate, v osnovnih organi
zacijah in konferencah sindika
ta v delovnih organizacijah pa je 
delovanje še preskromno. 
Spodbujanje inovativnosti mo
ra biti sestavni del nalog sindi
kata, obravnave zaključnih ra
čunov, ugotavljanja uspešnosti 
poslovanja in v zvezi s tem pri
dobivanja dohodka od inovacij, 
delitev osebnih dohodkov - s 
tem je povezano nagrajevanje 
inovatorjev, kadrovska politika 
itd.

Med inovatorji je več kot 20 
odstotkov inženirjev in 40 od
stotkov tehnikov, delavcev pa je 
še premalo, zato se v naših od
borih trudimo, da bi se njihovo 
število povečalo in da bi inova
tivna dejavnost postala zares 
množična.

Srečko Kolarič,
Maribor—Rotovž
TRNOVA POT 
INOVATORJEV

Kdo je inovator? Večina misli, 
da je to nekdo, ki si je kaj izmi
slil, morda kdo pomislil še na 
kup denarja, ki naj bi ga inova
tor dobil. In tu je razmišljanja 
običajno konec. Pogosto se za
takne že pri komisijah, ki obrav
navajo predloge inovatorjev. 
Prepočasne so in marsikateri 
predlog predolgo leži v predalih 
pa še strokovno niso dovolj 
usposobljene. Veliko dobrih 
predlogov ne prodre, ker se 
strokovne službe do njih vedejo 
mačehovsko. Ne zgodi se redko, 
da vodilnim in vodstvenim de
lavcem potrdijo vse predloge in 
zanje določijo velike nagrade, 
inovatorjem delavcem pa pred
loge zavrnejo ali slabše nagrade.

Sindikati bomo morali delav
cem inovatorjem bolj pomagati, 
da bi bili njihovi predlogi ures
ničeni hitreje in brez večjih te
žav. Lastno znanje je najcenejše 
in običajno tudi najboljše; vsak 
delavec pa naj prispeva vsako 
leto vsaj en koristen predlog.

Anica Zorko, Ajdovščina
ČLOVEŠKA ZAVIST

V besedah in obetih, kako se 
izvleči iz čedalje večje zaostalo
sti in kako zagotavljati možnosti 
za večjo človekovo ustvarjal
nost, je v nekaterih delovnih 
okoljih še vedno čutiti precej za
visti do sodelavcev, ki nam z 
lastno ustvarjalnostjo izboljšu
jejo možnosti za delo in humani- 
zirajo delovno okolje.

Naj se še malo pohvalim. Izve
denci iz naše delovne organiza
cije solz domačih materialov sa
mi izdelali stroj za izdelovanje 
večslojnega tekstilnega »send
viča«, ki uporablja ultra zvok v

Predsedstvu komisije so 
predložili pisne prispev
ke: Marko Pavlin iz Trsta 
o slovenskem šolstvu v 
Italiji, Karel Ledinek o 
beneficiranem delovnem 
stažu gozdnih delavcev, 
Ivanka Klopčič iz Murske 
Sobote o problematiki za
poslovanja in brezposel
nosti, Henrik Brodnjak iz 
Nove Gorice o inovativno
sti, Kristina Kočevar iz 
Žalca, Ernest Zidanški 
o družbenoekonomskem 
položaju delavcev v cest
nem prometu, Maks Mla
kar iz Gradisa v Ljubljani 
o položaju delavcev v 
gradbeništvu, Matjaž Gla
vič o problematiki delav
cev elektroindustrije, Ro
man Peršun iz občine Ma
ribor Rotovž o učinkovito
sti sindikata v današnjem 
času, Sonja Magister iz 
Radovljice o perspektivah 
drobnega gospodarstva in 
obrti ter vplivanju sindi
kata delavcev te dejavno
sti, Jože Kocman iz Celja 
o drobnem gospodarstvu, 
Milan Vavpotič iz občine 
Maribor Ruše o sindikatu 
in tehnološkem razvoju, 
inovativnosti in družbenih 
odnosih, nadalje Štefan 
Jazbec iz občine Ljublja
na Moste-Polje o agroživil- 
stvu, Angel Keber o vlogi 
sindikata pri povečevanju 
storilnosti, Ivan Kozlar iz 
Murske Sobote o preu
smerjanju programov v 
kovinsko predelovalni in
dustriji in Dušan Devič o 
problematiki gradbeni
štva.

tekstilni industriji. Opiranje na 
lastno znanje torej pri nas ni le 
fraza.

Danica Rader, 
Maribor-Tezno
ŠOLA IN 
USTVARJALNOST

Zavedamo se, da lahko le šole 
dajejo gospodarstvu in družbi 
ustvarjalne delavce in da je tre
ba preprečiti socialno razlikova
nje med učenci: Zato smo se v 
tezenski celodnevni osnovni šo
li odločili za takšne oblike in 
metode dela, ki bodo učence 
spodbujale k večji ustvarjalno
sti, samostojnosti, zavestnemu 
deluv kritičnosti in ustvarjalno
sti. Sola prerašča v družbeno 
središče, večina učencev pa je 
vključena vsaj v dve interesni 
dejavnosti.

Bodočim nosilcem razvoja in 
napredka moramo zagotoviti 
enake možnosti za uspešno de
lo, zato moramo storiti vse, da 
bo »otrok naše največje boga
stvo« in ne »naše največje bre
me«. Šola ni neproduktivno de
lo v breme gospodarstva, tem
več enakopravni del združenega 
dela.

Marija Dobrijevič, Lendava
ZNANJE IN ŠE 
ENKRAT ZNANJE

Tehnološka revolucija je na 
pohodu in nanjo bi se morali 
pripraviti že včeraj. Kako naj 
namreč od delavcev, ki nimajo 
končane niti osnovne šole zah
tevamo, da bi jutri delali z raču
nalniki. Gre torej za to, da mora
mo mlade sodobno izobraževa
ti, saj raste rod, ki bo najbolj 
aktiven v tretjem tisočletju. Ka
ko mačehovsko se vedemo do 
izobraževanja, je pa že izpeta pe
sem. Toda ne pozabimo. Brez 
dobrih strokovnjakov tudi stroji 
nič ne morejo. Dobri strokov
njaki pa prihajajo iz šol.

Vilko Gluhak, Koper
DELAVCI SE 
ZAVEDAMO 
POMENA 
USTVARJALNOSTI

Delavci se zavedamo pomena 
ustvarjalnosti, novih tehnologij, 
varčevanja materiala in energije 
za večjo kakovost proizvodnje. 
Zavest o pomenu lastnega zna
nja je izredno visoka, rezultati 
pa še vedno premajhni. Z do
slednim uresničevanjem usme
ritev, ki jih bomo sprejeli na 
tem kongresu, bomo zagotovili, 
da se bodo razmere hitreje in 
učinkoviteje spreminjale.

Delež znanja v tržni vrednosti

izdelka se hitro veča, nikakor pa 
ne moremo uveljaviti metod, ki 
bi nas vodile k objektivnemu 
vrednotenju tega deleža. Izrabi
ti moramo vse možnosti in 
spodbuditi delavce za ustvarjal
no delo in jih tudi primerno na
graditi.

Vanda Pečjak, Kranj
NESPODBUDNE
PLAČE

Osebni dohodek v naši družbi 
ima dve vlogi, socialno in moti
vacijsko. Predvsem slednja je 
zelo velika, saj delavce in delov
ne skupnosti spodbuja pri 
ustvarjanju dohodka.

Obe vlogi morata biti v pra
vem razmerju glede na čas, pro
stor in možnosti. Prav to raz
merje pa je v zadnjih nekaj letih 
močno načeto. Odtod težnja po 
uravnilovki in veliki odpori pro
ti spodbudnim sistemom de
litve.

Zato skorajda ni razlik med 
manj in bolj uspešnimi delovni
mi skupnostmi, manj in bolj 
pridnimi delavci, vodilnimi, 
ustvarjalnimi in neustvarjal
nimi ...

Pot do drugačnih razmerij de
litve osebnih dohodkov ovirajo 
nenormalne gospodarske raz
mere, inflacija, kar spodbuja 
uravnilovko. Res pa je le-ta 
(kratkoročno gledano), včasih 
celo nujna za preživetje. Tretja 
ovira so nenehne spremembe 
pri delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov. Te spremembe zbu
jajo pri delavcih negodovanje in 
odpore. Ovire so tudi pravni po
stopki in miselnost, da novo 
vrednost ustvarja le fizično de
lo. Ne znamo ceniti strokovnega 
dela, inovativnosti, nenehnega 
izpopolnjevanja...

Rudi Zupanc, Ljubljana 
Vič-Rudnik
SESTAVO
ZAPOSLENIH
MORAMO
IZBOUŠATI

»Glede na trenutne gospodar
ske razmere v gradbeništvu 
ugotavljamo, da nas je za nalo
ge, ki jih načrtujemo, kar neko
liko preveč. Do leta 1990 bomo 
morali število zaposlenih 
zmanjšati, do leta 2000 pa nas bo 
spet toliko kot danes. Zaveda
mo pa se, da je izobrazbena ra
ven gradbenikov zelo nizka, za
to si tudi.prizadevamo, da bi jo 
dvignili. Žal pa nam to vedno ne 
uspeva, tudi zaradi pomanjklji
vosti šolske reforme,« je dejal 
Rudi Zupanc. V razpravi je še 
poudaril, da brez organizirane
ga in stalnega izobraževanja za
poslenih ob delu ne bo vidnega 
napredka. Za izboljšanje ka-

ZNANOST 
NI ČAROBNA 
PALICA

Kongres slovenskih sindikatov je potrdil tezo, ki se 
sicer dokaj sramežljivo prebija skoz evforijo vsemo
goče znanosti, da preseganje naših sedanjih in bodo
čih družbenoekonomskih težav ni v rokah inovator
jev, znanstvenikov in drugih strokovnjakov, ampak v 
takšnih družbenoekonomskih odnosih, ki bi spodbu
jali razvoj lastnega znanja ter hitrejši prenos domačih 
in tujih znanstveno-raziskovalnih dosežkov v zdru
ženo delo.

V zadnjem času je namreč v družbi moč zaznati 
prepričanje, da je znanost tista sila, ki bo odločilno 
potegnila naš družbenoekonomski voz iz blata. 
Takšno poenostavljanje ima lahko zelo hude posle
dice; ne le to, da bi bili zmotno prepričani, daje dovolj, 
če določimo dežurnega rešitelja, pa bomo izplavali iz 
težav (in da bomo čez nekaj let lahko določili dežur
nega krivca za neizpolnjene upe), ampak lahko priza
devanje družbe za pospeševanje razvoja znanosti zvo
deni v parolarsko akcijo. Kohko koristi smo doslej 
imeli od podobnih političnih akcij, ki so sicer zelo 
uspele, smo pred časom v našem listu že pisali. Toda 
zdaj, ko smo končno prišli do mnogokrat doslej ome
njenega razpotja pri izbiri naše poti, bi bilo vztrajanje 
pri iskanju dežurnega rešitelja huda zabloda.

Znanost seveda lahko odločilno pomaga pri prema
govanju naših gospodarskih in socialnih težav, toda 
nikakor ne sama. Brez prave družbene podpore bo slej 
ko prej ostala približno prav takšen pastorek, kakršen 
je bila v zadnjih desetletjih našega razvoja. Prava pod
pora družbe znanosti, torej znanstveno raziskoval
nemu delu, množični inovativni dejavnosti, izobraže
vanju, prenosu znanstvenih dosežkov v prakso, ni v 
ugotavljanju, da nas bo znanost rešila iz težav.

Prava družbena pomoč so takšne gospodarske raz
mere, ki bodo združeno delo silile k združevanju sred
stev in strokovnjakov (znanja) za tako imenovani pre
boj kritične meje (sredstev in znanja), ki bi omogočil 
večjo kakovost. Tega pa ni moči zagotoviti z verbal
nimi podporami razvoju in uporabi znanosti, ampak 
samo z ukrepi sistemske narave, ki bi zagotovili domo
vinsko pravico ekonomskim tržnim zakonitostim in ki 
bi nagradili dobro in kaznovali slabo delo.

Razprava v drugi komisiji na kongresu slovenskih 
sindikatov je opozorila na nujno sozvočje moralne m 
materialne družbene podpore znanosti. Nikakor 
namreč ni mogoče od dejavnosti (pogojno rečeno 
dejavnosti), ki zadnja desetletja ni imela nikakršne 
družbene podpore (prej nasprotno) terjati, naj kar 
naenkrat in brez potrebnih gospodarskih možnosti 
sama razreši vse v dolgem obdobju kopičene slabosti 
in družbena ter gospodarska nasprotja. Predvsem to 
so imeli delegati v mislih, ko so poudarjali pomen 
razmaha inovativnosti, izobraževanja, razvoja lastnega 
znanstveno-raziskovalnega dela in prenosa tujega zna
nja v našo prakso.

Boris Rugelj
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fovske sestave bo treba izbolj- 
atl tudi vrednotenje delovnih 

j?‘°g in osebne dohodke uskla- 
z drugimi panogami.

f\n'ca Repe, Ljubljana 
Moste-Polje
**evelike razlike 

osebnimi 
Dohodki
n juhica Repe je razpravljala na 
hOdlagi stališča občinskega od- 
ora sindikata delavcev vzgoje 

či izobraževanja Moste-Polje, 
ler so sklenili sporočiti kon- 
|resu, da delavci v tej veji druž
be dejavnosti ne morejo več 
°siti vsega bremena zaradi 
hianjševanja sredstev za skup- 

tr° Porabo, kajti njihovo delo je 
li V a vre(3notiti z enakimi meri- 

Kot delo delavcev v gospodar- 
vu. Delavci v vzgoji in izobra- 

, evanju menijo, da se zaradi nji- 
ovega siabega gmotnega polo
ga znižuje motivacija za delo. 
Zaposlene v vzgoji, izobraže- 

apju in znanosti motijo tudi 
r ^velike razlike v osebnih do- 
ookih v različnih občinah, celo 

jP®d tistimi delavci, ki so konča- 
isto šolo in opravljajo enako 

la- ^>eJst;vo je. da si sicer de- 
,Vci prizadevajo za uveljavlja- 

vo j enakopravnega položaja, 
endar sindikat pri tem še ni bil 

UOvolj učinkovit.

^Qnko Blas, Sevnica

ŽIVETI
ALI SE ZARADI
malomarnosti
zadušiti

.Stopimo danes v strugo spod- 
sivi®3 ';o^a Save v Posavju, kjer 
r\n? Se Pred 30 leti še brezskrb- 
iP kepali. Človek se zgrozi - to 

“glavni vod slovenske kanali-
.eije« in §e tega naj z grad- 

bo°HSavskih elektrarn zajezili, da 
hil £ nastale stoječe smrdljive 
sip e za jezovi, da bo Posavje 
genska greznica. To je naša 
a Veijska sramota, in posmeh 
Er.,.avi> ki, kot vemo, ne prenaša 
suiJUnj.
zanM- k0Liib nismo tudi v naših 
lam Prestorih, tam, kjer de- 

nio, sestankujemo, proslavlja- 
hiu' Ce^° °bedujemo. Ko razčle- 
ftip t-1?0 razmere na delovnih 
lin,-j srno včasih zelo občut- 
do 1 °° v^a®e’ do prašnih delcev, 
hj, r°.Pota, neprijetnega vonja, 
D atl pa zelo širokogrudni in 
m2Pustljivi do cigaretnega di- 
da ' .Cistični podatki kažejo, 
han ^SRljivost kajenja večja od 
»wS,lanših delovnih mest, saj 
nihne zaradi kajenja invalid-
nih največ ljudi.
ojr <~n°s do sočloveka, do naših 
he i ^°. naše naravne zapušči- 
roda vPrašanje kulture na-

Angela Novak, Murska 
Sobota
ALI ŠOLSKA 
REFORMA USTREZA 
GOSPODARSTVU

Vzgojo in izobraževanje vse 
bolj potiskamo na rob, čeprav 
se zavedamo, da brez večjega 
znanja ne bomo premagali go
spodarskih težav in da znanje 
pripomore k ustvarjanju nove 
vrednosti. Možnosti za delo pe
dagoških delavcev se slabšajo, 
zahteve pa povečujejo. Sindikat 
bi moral vztrajati do konca re
forme usmerjenega izobraževa
nja ali pa jo spremeniti, če ne 
ustreza potrebam gospodarstva. 
Pri tem pa je potrebno ugotoviti 
tudi odgovornost za nerešena 
vprašanja.

Precej negodovanja in kritike 
je doživel samoupravni spora
zum o skupnih osnovah in meri
lih za oblikovanje in delitev 
sredstev za osebne dohodke in 
skupno porabo v osnovnih šo
lah. Njegova določila si je pri
krojil vsak po svoje, v sindikatu 
pa ni bilo enotne akcije, ki bi to 
preprečila. Boljše gmotne mož
nosti za delo delavcev pa bodo 
vplivale na kakovost znanja, ki 
ga posredujemo mladim.

Ivan Kozlar, Murska Sobota
VEČJI DOHODEK 
VIŠJA ŽIVLJENJSKA 
RAVEN

Stalna naloga aktivistov v os
novnih organizacijah sindikata 
je spremljanje življenjske ravni 
delavcev, uspeh prizadevanj za 
izboljšanje pa je odvisen od 
uspešnosti poslovanja. V osnov
nih organizacijah ozdov kovin- 
sko-predelovalne industrije vi
dimo rešitve predvsem v tehno
loško zahtevni proizvodnji, s ka
tero bomo konkurenčni na do
mačem in tujem trgu. Od stro
kovnjakov zahtevamo, da zago
tovijo tako poslovanje in take 
programe, ki bodo prinesli več 
dohodka, hkrati pa se zavzema
mo za množično inovativno de
javnost.

Franček Drofenik, RO 
sindikata delavcev v kulturi, 
Ljubljana

NE ZANEMARIMO 
RAZVOJA 
DRUŽBENIH 
DEJAVNOSTI

Sindikati so še posebej odgo
vorni mlademu rodu, ki vstopa 
v vrste sindikata, v prihodnosti 
pa bo nosilec in oblikovalec 
družbenopolitičnega in gospo
darskega razvoja.

Osvoboditev dela in znanstve-

no-tehnološko revolucijo lahko 
izpelje z znanjem in inovativ
nostjo le vsestransko razvita 
kulturna osebnost.

Dr. Ivan Kristan, Univerza 
Edvarda Kardelja, Ljubljana
VLOGA UNIVERZE 
V RAZVOJU DRUŽBE

Univerza lahko največ pripo
more k iskanju poti iz krize ozi
roma iskanju tistih kakovostnih 
dejavnikov, na katere se opira 
razvoj naše družbe. Projekt dol
goročnega razvoja univerze, ki 
ga pripravljamo, naj bi odprl di
leme tega razvoja in nanje po
skušal dati tudi odgovore. Zago
toviti moramo sprotno vredno
tenje in spremljanje dodiplom
skega študija ter dograditi podi
plomskega. Zavedamo se pome
na dopolnjevanja že pridoblje
nega znanja, vendar moramo 
zanj zagotoviti ustrezen sistem 
financiranja.

Opozoriti velja, da se že več 
let nenehno zmanjšuje delež vi
sokega šolstva v narodnem do
hodku Slovenije, kar se kaže pri 
kadrih, opremi, literaturi, pro
storih. Kakovostnega razvoja in 
napredka si ne moremo pred
stavljati brez povečanja tega de
leža, to pa moramo opredeliti 
tudi v resoluciji 11. kongresa. 
Poudariti moramo tudi pomen 
tesnejšega povezovanja univer
ze z združenim delpm.

Marjana Vrečar,
Slovenj Gradec
PRIMORANI SMO
ZMANJŠEVATI
IZVOZ

Sedanje razmere narekujejo 
temeljito spremembo organizi
ranosti, ki bo omogočala prila
gajanje tehnično-tehnološkemu 
napredku, posodabljanje opre
me, bistveno izboljšanje kako
vosti izdelkov in večji izvoz. Do
seči moramo temeljit zasuk k 
intenzivnemu, stabilnemu in di
namičnemu razvoju, na osnovi 
kvalitativnih dejavnikov poslo
vanja, ki jih predvideva dolgo
ročni program gospodarske sta
bilizacije. To pa pomeni poveča
nje produktivnosti dela, ekono
mičnosti poslovanja in akumu- 
lativnosti.

Ostali razpravljalci iz 2. komisi
je: Mihael Toman, Alojz Hudarin, 
Ladislav Kaluža, Asta Sila, Jože 
Pfajfer, Stjepan Puljak, Tone Fe
renc, Anton Špelko, Nena Volk, 
Ivan Japelj, Andrej Kastelic, Vesna 
Markovič, Jože Štravs, Marko To- 
maževič, Živko Vukovič, Štefan 
Meršak, Štefan Jazbec, Franjo Mi
klavc in Boris Lipurič,
Marjana Vrečar, Angel Keber, Ivan 
Ušaj, Miha Kavnik, Miran Naglič, 
Pavla Peranovič, Ante Stipanovič in 
Jože Mali.

Iz poročila o delu 2. komisije

Jože Sintič

INOVACIJSKO DELO 
V INOVACIJSKI 
DRUŽBI

Temeljno sporočilo naše komisije lahko 
strnemo v misel, da si uresničevanja stabi
lizacijskega programa in nadaljnjega razvo
ja naše družbe ni mogoče zamisliti brez raz
vijanja in uporabe znanosti ter tehnike kot 
temeljne proizvajalne sile in kakovostnega 
dejavnika razvoja, brez zagotavljanja višje 
izobrazbe vsem, splošne, kulturne in delov
ne zavesti, torej vsega, kar povečuje člove
kovo ustvarjalnost in jo bogati. Naša te
meljna usmeritev je inovacijsko delo v ino
vacijski družbi, zato mora delo izhajati iz 
človeka in mora biti naravnano k njemu. 
Doseči moramo, da bodo vsa naša prizade
vanja nenehno veljala večji uveljavitvi de
lovnih ljudi, celotnim delovnim ustvaijal- 
nim, kulturnim in življenjskim razmeram.

Razprava je bila izjemno bogata, tako po 
številu razpravljalcev kot po vsebini raz
prav. Poudarke iz razprave je mogoče strni
ti v naslednje misli.

Pri prestrukturiranju proizvodnje, gospo
darstva in uveljavljanja novih tehnologij se 
moramo opirati na znanje in lastno ustvar
jalnost. Prednost naj imajo razvojni progra
mi, ki vsebujejo največji delež znanja ter 
temeljijo predvsem na izkoriščanju lastnih 
surovinskih in energetskih virov, hkrati pa 
so ekološko sprejemljivi. Vpeljati bo po
trebno nove oblike samoupravnega kon
centriranja sredstev, ki bo prilagojeno po
sebnostim inovacijskega opiranja na lastne 
moči, da bi lahko hitreje uvajali strateško 
pomembne infrastrukturne tehnologije.

V razpravi je bilo rečeno, da moramo 
uvesti ustrezen informacijski sistem v vsa
kem tozdu in v vsej družbi, da bi ujeli ko
rak s tehnološkim razvojem razvitih družb.

Še bolj kot v resoluciji so v drugi komisi
ji poudarili skrb za varnejše in humanejše 
delo in ohranjanje zdravega delovnega oko
lja. Poslabšanje družbenoekonomskih raz
mer v zadnjih letih je namreč zmanjšalo 
sredstva za posodabljanje tehnologije, iz
boljšanje in posodobitev delovnih sredstev 
ter druge dejavnike za izboljšanje delovnih 
razmer in varstvo pri delu.

Delegati so dejali, da samo domača razi
skovalna dognanja ne morejo biti osnova 
našega razvoja. Temelj mora biti organizi
ran, racionalni pretok znanja in dognanj iz

vsega sveta ter inventivna uporaba tega 
znanja v združenem delu. Uveljavitev in 
prenos znanja v prakso pa zahteva vključe
vanje znanja v odločanje in sprejemanje 
programov na vseh ravneh in zagotavljanje 
možnosti za ustvarjalno delo (od izobraže
valnega prek raziskovalnega do proizvod
nega procesa.)

Največ razpravljalcev v tej komisiji pa se 
je dotaknilo pomena množične ustvaijalno- 
sti in inventivne dejavnosti. Razpravljalci 
so poudarjali zlasti, da je inovacijsko in 
ustvarjalno delo potrebno bolje družbeno 
in gmotno vrednotiti in ga vgraditi v deli
tev po delu in da se posebej izkazuje inova
cijski dohodek. Vsi družbeni subjekti vsaj 
enkrat na leto ocenijo svoje pospeševanje 
in spodbujanje inventivne dejavnosti. Na
domestila inovatorjem je potrebno bistve
no povečati. Temelj najširše družbene akci
je naj bi bilo učinkovito obveščanje o učin
kih inovacij, ta sistem pa je potrebno še 
ustvariti. Sindikat bi moral pri odgovornih 
delavcih doseči vso odgovornost za razvoj 
inventivne dejavnosti.

Znanstveno-tehnološke revolucije ne mo
remo uresničiti s sedanjo izobrazbeno se
stavo delavcev in sedanjo ravnijo znanja. 
Delegati so poleg tega menili, da bi pome- 
njanje znanja lahko nadomestili, če bi vsem 
oblikam stalnega izobraževanja ob delu da
li enako družbeno veljavo kot rednemu izo
braževanju. Poleg tega je potrebno izenači
ti družbenoekonomski položaj delavcev 
družbenih dejavnosti z delavci v materialni 
proizvodnji ter zagotoviti enakovreden raz
voj teh organizacij združenega dela. Poleg 
tega je potrebno še letos odpraviti po
manjkljivosti pripravništva in povečati de
lež družbenega proizvoda za vse vrste pri
dobivanja znanja. Preprečiti moramo admi
nistrativno in etatistično poseganje v te od
nose.

Nekateri delegati so se kritično in samo
kritično dotaknili vloge in učinkovitosti de
la sindikata, češ, ali res hočemo, znamo in 
zmoremo. Najlepši odgovor na to vprašanje 
pa je dal eden izmed delegatov, ki je dejal: 
»Naslednje poročilo o opravljenih nalogah 
na naslednjem kongresu bi se moralo glasi
ti: hoteli smo, znali in zmogli!«
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Poudarki iz uvodne besede 
Franca Hribarja

JASNEJŠA
STATUTARNA
DOLOČILA

»Že dosedanje priprave 
na kongres so potrdile 
pripravljenost članstva, 
da se bomo odločno spo
prijeli z vsemi tistimi 
škodljivimi pojavi, ki 
zmanjšujejo učinkovitost 
naše organizacije,« je po
udaril uvodničar Franc 
Hribar. Dejal je, da so 
kongresne listine v pred
kongresni razpravi dobile 
podporo, republiški svet 
pa je vse pripombe in 
predloge, ki so izostreno 
opredeljevali vprašanja, 
upošteval v statutu in re
soluciji 11. kongresa.

Tudi razpravo v komisi
ji bi morali usmerjati ta
ko, da bi ob oblikovanju 
sklepov dobili odgovor, s 
kakšnimi oblikami in na
čini dela učinkoviteje 
uveljavljati vlogo organi
zacij in organov sindikata 
ter kako priti do učinko
vitejšega sindikata,
predvsem v združenem 
delu, kjer se je treba od
ločneje spoprijemati z 
vsemi zagatami ter tako 
uveljavljati še učinkovi
tejše samoupravljanje. 
Glede na ocene iz kritične 
analize, da niso potrebne

spremembe temeljev si
stema, torej tudi položaja 
sindikata v tem smislu ni 
potrebno spreminjati. 
Vsekakor pa je ob tem 
najpomembnejše vpraša
nje, kako oblikovati in 
sprejemati stališča, voditi 
ter usmerjati delo v dele
gatskem sistemu, v soci
alistični zvezi in tako na
prej. Žal je še vedno pre
cej osnovnih organizacij 
sindikata, ki ne uresniču
jejo statutarnih določil. 
Prav zaradi tega tudi niso 
dovolj uspešne v delegat
skem dogovarjanju.

Kako kanijo v sindika
tih povečati učinkovitost 
teh organizacij? S tem v 
zvezi je Franc Hribar de
jal naslednje:

»Predvidene spremem
be in dopolnitve statuta 
ZSS izboljšujejo jasnost 
in natančnost določil. Bo
lje so namreč odpredelje- 
ne naloge osnovnih orga
nizacij sindikata, konfe
renc in koordinacijskih 
odborov v sozdih, pose
bej pri združevanju dela 
in sredstev. Natančneje je 
opredeljeno organiziranje 
osnovnih organizacij v di
slociranih enotah ozdov 
ali delovnih skupnostih, 
dopolnjene pa so tudi na
loge občinskih organiza
cij, zlasti v tistem delu, ki 
opredeljuje spore med 
delavci. Dopolnjena je 
vsebina sindikatov dejav
nosti na področju samou
pravnega sporazumeva
nja in določena je organi
ziranost sindikatov dejav
nosti. Bolj jasno je opre
deljen položaj zveze sin
dikatov v posebnih druž
benopolitičnih skupno
stih, natančneje pa je 
opredeljena tudi odgo
vornost RS ZSS in njenih 
organov.«

Damjan Gosar, Nova 
Gorica
OMALOVAŽUJOČ 
ODNOS DO 
SINDIKALNIH 
AKTIVISTOV

»Zavzemam se za enotnejši 
nastop sindikatov kot družbe
nopolitične organizacije in opu
stitev forumskega dela. Ugotav
ljam da sindikalni aktivisti in 
poslovodni delavci premalo 
poznajo naš sistem delitve po 
delu, kajti ob prekinitvah dela 
ne znamo delavcem dovolj hitro 
pojasniti položaja, strokovne 
ekipe pripravljajo odgovore ves 
teden in še dalj. Krizne situacije 
v nekaterih kolektivih bi morali 
prej odkrivati in reševati, kajti 
potem moramo vsi reševati or
ganizacijo. Spremeniti je treba 
tudi odnos do sindikalnih de
lavcev, zlasti v neposredni pro
izvodnji. Ti zagotovo nimajo 
možnosti za delo in prejemajo 
celo manjše osebne dohodke, 
ker nekaj delovnega časa pora
bijo za naloge in delo v osnov
nih organizacijah sindikata.«

Edvard Kupčič, Ptuj
NEUPRAVIČENI 
OČITKI SINDIKATU

Sindikat je premalo učinkovit 
pri uveljavljanju socialističnega 
samoupravljanja tudi zato, ker 
mu pogostokrat očitajo celo to, 
zakaj se, denimo, občinska or
ganizacija sploh vtika v samou
pravo kolektiva. Splošnega ne
zadovoljstva med ' članstvom 
sindikata ne bodo razrešile zgolj 
razprave na različnih ravneh po
litičnega delovanja, temveč raz
mejene naloge ter odgovornost 
med družbenopolitičnimi orga
nizacijami. Več pozornosti je 
potrebno nameniti usposablja
nju sindikalnega članstva, znati 
pa tudi razmejiti upravljanje in 
samoupravljanje. Sodim, da 
množična občila včasih z žalji
vim pisanjem o kriznih zadevah 
v okoljih ne pripomorejo k spre
minjanju razmer. Prihodnji 
kongresi ne bi smeli biti v času 
volitev, ker istočasnost slabo 
vpliva na pripravljenost član
stva čimbolj množično sodelo
vati pri pripravah in snovanju 
dokumentov za kongres.

Stanko Zupančič, Ljubljana

KONGRES SE NAJ 
OPREDELI DO 
ANONIMNIH PISEM

Govoril bom o anonimnih pi
smih kot metodi, ki jo nekateri 
uporabljajo za reševanje ali zao
strovanje vprašanj in urejanje 
odnosov. Tovrstna pisma, ki jih 
neznani pisci običajno pošiljajo

forumom ali najodgovornejšim 
družbenopolitičnim delavcem, 
niso nov pojav. Z njimi največ
krat žele’ opozoriti na določene 
nepravilnosti ali konflikte.

Če se stvar nanaša na temelj
no družbeno skupino, menim, 
da ji je najprej potrebno omogo
čiti, da sama oceni resničnost 
očitanih slabosti. Vsaka drugač
na pot-pomeni nezaupanje spo
sobnosti subjektivnih sil, tudi 
sindikata in samoupravnega na
čina razreševanja teh vprašanj v 
temeljnih družbenih celicah. 
Vsakršno neutemeljeno sumni
čenje domnevnega pisca ali do
ločene skupine ljudi, še zlasti 
javno, pa nikakor ni v skladu z 
moralno-etičnimi merili in ima 
lahko škodljive posledice. Ka
kršnokoli že sumničenje člove
ka moralno ubija.

Glede na to, daje v teh razme
rah takšnih stranpoti čedalje 
več, predlagam, da se kongres 
Zveze sidikatov Slovenije opre
deli do teh vprašanj. Po mojem 
mnenju anonimnih pisem v 
Zvezi sindikatov praviloma ne 
bi smeli uporabljati kot temelj 
svojega delovanja, čeprav izkuš
nje vendarle kažejo na to, daje v 
prenekaterem anonimnem pi
smu tudi veliko resnice in do
bronamernosti. Ta moj prispe
vek in . predlog kongresnim 
usmeritvam naj bo odgovor tudi 
tistim posameznikom ali skupi
nam, ki so mi včeraj poslali ano
nimno pismo in me pozvali, da 
kot delegat na kongresu opozo
rim na vsebino tega pisma. .

Sonja Jogan, Nova Gorica
VEČ
O SVOBODNI 
MENJAVI DELA

Sonja Jogan je menila, da Za
kon o združenem delu nikjer ne 
omenja dveh kategorij delav
cev: delavcev v gospodarstvu in 
delavcev v družbenih dejavno
stih. Delavci v družbenih dejav
nostih, predvsem v vzgoji in izo
braževanju, pa se vse pogosteje 
čutijo zapostavljene pri vredno
tenju njihovega dela.

Temvečja je torej vloga sindi
kata v svobodni menjavi dela, 
kjer mora nenehno spremljati 
njen razvoj, opozarjati na po
manjkljivosti samoupravnega 
in delegatskega odločanja, kajti 
slabe odločitve v svobodni me
njavi dela najneposredneje vpli
vajo na položaj in navsezadnje 
tudi na razpoloženje delavcev v 
družbenih dejavnostih. Sindi
kat mora tudi sproti obveščati 
delavce v družbenih dejavno
stih o položaju delavcev v go
spodarstvu, od katerih je odvi
sen tudi položaj delavcev v 
vzgoji in izobraževanju.

Sindikalni delavci v vzgoji in 
izobraževanju so bili ogorčeni 
zaradi informacij televizije, češ 
da so povprečne pokojnine pro
svetnih delavcev nad povpreč

no pokojnino vseh delavcev v 
Sloveniji. Ob posredovanju ta
kih informacij je namreč treba 
zajeti podatke o pokojninah 
vseh upokojenih pedagoških 
delavcev in ne samo nekaterih.

Mirko Janačkovič, JLA
TUDI V JLA
POTREBUJEMO
SINDIKAT

V JLA so poleg aktivnih voja
kov zaposleni tudi civilisti kot 
del delavskega razreda Jugosla
vije, ki hkrati predstavlja del 
oboroženih sil SFRJ.

Civilne osebe v JLA delajo po 
zakonu o službi v oboroženih si
lah ter po zakonskih aktih in 
pravilnikih, ne pa v skladu z za
konom o združenem delu. Zato 
civilisti v vojski ne morejo uve
ljavljati svojih pravic in samou
pravnih dolžnosti na svojem de
lovnem mestu, temveč le v kra
jevnih skupnostih in družbeno
političnih organizacijah.

Naj navedem nekaj poglavit
nih značilnosti o pravicah in 
dolžnostih članov sindikalnih 
organizacij v JLA:

- Sindikat predlaga pristoj
nim organom enot in zavodov 
ustrezne ukrepe pri krepitvi 
vojne pripravljenosti ter idejno
politične enotnosti, moči in ho
mogenosti vojaških kolektivov;

- sodeluje v razpravi o vpra
šanjih, ki se nanašajo na status 
in pravice civilnih oseb v vojski, 
delegira svoje predstavnike v 
ustrezne komisije, kadrovske 
svete itd.

- sodeluje v razpravah o me
rilih za ocenjevanje dela in de
lovnih uspehov civilnih oseb v 
vojski;

- zastopa civilno osebo pri 
uveljavljanju njenih pravic iz 
delovnega razmerja itd.

Sindikalna organizacija v 
JLA še vedno išče svoje mesto 
in vlogo v življenju in delu voja
ških kolektivov. Razveseljivo je, 
da vsako leto beležimo nove 
uspehe na tej poti.

Vojko Belak, Piran

MANJŠINE IMAJO 
SVOJE PRAVICE TUDI 
V TOVARNAH

V listinah sindikalnega kon
gresa bi morali več spregovoriti 
o narodnostnih manjšinah, ki ži
vijo v Sloveniji. Boja za pravice 
narodnosti v sindikatih ne šteje
mo za formalno vprašanje, tem
več kot pogoj ustavne zasnove 
večnacionalne Jugoslavije. 
Vendar ob vsakoletnem ocenje
vanju stanja ugotavljamo, da os
novne pravice uveljavljamo v 
skladu z razvojem celotnega 
družbenopolitičnega sistema, 
posebne v ozdih pa ne. Tako 
smo pri oceni o zagotavljanju

dvojezičnosti ugotovili, da je si
cer vsem pripadnikom italijan' 
ske narodnosti omogočeno v 
vseh oblikah življenja in dela 
ustno komuniciranje v materi
nem jeziku. Na drugi strani Pa 
ugotavljamo, da močno zaosta
jamo pri zagotavljanju pisnih 
oblik obveščanja v italijanskem 
jeziku, ko gre za listine o samou
pravnem sporazumevanju *h 
družbenopolitično delo. Prl 
uveljavljanju teh pravic smo na
leteli tudi na nekaj novih ovu- 
Preglavice nam delajo zelo moč
ni migracijski tokovi delavcev 
iz drugih krajev Slovenije in Ju
goslavije. Kraško-obalni sindi
kati namenjajo ustrezno pozor
nost stikom in srečanjem s sin
dikalnimi organizacijami v so
sednjih pokrajinah Italije, kar 
krepi mirno sožitje narodov m 
narodnosti ob meji.

Ljubica Gluch, Kočevje
VEČ POZORNOSTI 
IZROČILOM 
DELAVSKEGA 
GIBANJA

Moralnopolitične in etične 
vrednote tovarištva, vestnega 
dela, prave solidarnosti, požr
tvovalnosti bi morale še več ve
ljati, še bolj bi jih morali razvija
ti in negovati. To je potrebno še 
toliko bolj zato, ker je v tem. 
kriznem času vedno več poja
vov in poskusov razvrednotenja 
naprednih pridobitev delavske
ga gibanja, NOB in socialistične
revolucije.

Več pozornosti bi morali po
svetiti zgodovini delavskega m 
sindikalnega gibanja po drug* 
svetovni vojni. Sodim, da ima
mo ravno na .tem področju naj
večje vrzeli. Čeprav zbiranje ar
hivskega gradiva v ozdih opre
deljuje zakon in so za to delo 
posebej zadolženi delavci, iz iz
kušenj vemo, da je to področje v 
ozdih sila neurejeno. Pri nas J® 
nekaj organizacij imelo težave 
že pri ugotavljanju datuma usta
novitve.

Janez Erman, Radovljica
ZAHTEVAMO 
DRUGAČNO DELITEV 
ČLANARINE

»Na skupščini občinske orga
nizacije ZSS Radovljica je b1*0 
veliko govora o članarinah in 0 
njihovem razporejanju. Osnov
ne organizacije menijo, da kljm 
za razdeljevanje ni pravi ih 
predlagamo, naj več članarin 
ostane osnovnim organizaci
jam, ker po resoluciji tudi nosil0 
največje breme osnovne organi'
azcije- ata
Osnovne organizacije sindikm0 
od sindikatov dejavnosti ne do
bivajo dovolj pomoči in gre naj
večkrat za podvajanje in prena
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»NALOGE ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE PRI USPOSABLJANJU ZA UVELJAVITEV NJENE VLOGE V 
POLITIČNEM SISTEMU SOCIALISTIČNEGA SAMOUPRAVLJANJA TER STATUTARNA KOMISIJA«

®nie nalog navzdol. Misli, da bi 
c|0rali poklicni kadri v republi- 

veliko več delati na terenu, se 
Pravi v osnovnih organizacijah, 
^ Pa samo zbirati analize in 
Ivah reševati forumsko. Raz- 

Phsliti bi morali o pobudi, da se 
^organizira kadrovski potenci- 
f na ravni RS ZSS, sindikatih 
nejavnosti, medobčinskih sve- 
?h’mestnih svetih ZSS itd. Ta- 

0 bi mogoče prekinili admini- 
rrativno urejanje, prenašanje 

j ,o§ od višjih forumov navz- 
n°r Občinski sveti ne bi bili več 
jtolikšni meri podaljšana roka 
nb ZSS in odborov dejavnosti 
j^r njihovih organov ali OOZS. 
''Jenimo, da bi s kadrovsko 
^repitvijo OS ZSS ter neneh- 

im neposrednim delom, z delo- 
anjem v OOS lahko v celoti iz- 

Polnjevali vlogo ZS, ki ji jo daje 
i,s;?va, ZZD, resolucija in druge 
ilsune.«

Zoran Krejič, Jesenice
!**EVELIKO
razhajanje med
“ESEDAMI in
Dejanji
v ^ predkongresnih razpravah 
, občini je članstvo ugotovilo, 
a sr je med 10. in 11. kongre- 

n°m ZSS otopila revolucionar- 
; a o®l sindikata. Predvsem zato 
j bilo razhajanje med besedami 
“dejanji preveliko. Dokaj vi- 

. ok standard v minulih letih nas 
J bspaval, samozadovoljstvo pa 
, izrabile tehno-birokratske in 
ruge sile, nenaklonjene samo- 

»bravnemu socializmu. Zato 
mo se za gospodarsko stabili- 
acijo in dosledno uveljavljanje 

2ri ,neSa položaja delavca v 
ruzgjjgm (jgju £0jevaii neor- 

tod IZ^ano’ z okostenelimi me- 
va, arni- K temu je svoje prispe- 
.1 tudi oportunizem. Sindikat 
gi Prevečkrat zgolj privesek po- 
„■ godnih struktur, rezultati 

; bralnih aktivisti pa glede na 
zadevanja in porabljeni čas 

p sestankih niso zadovoljivi. 
lo “^ekrat podvajamo delo, na- 
vAe. izpolnjujemo na pamet, od 
odi 'k struktur pa premalo 
r„..“cno zahtevamo alternativne 
tič« e' sibka je tudi idejnopoli- 
nena. usPosobljenost sindikal- 
vjifbPianstva, še zlasti pa njego- 
^^ktivistov.

Janez Levstek, Sevnica
E^AKO mnenje
N>vsod

C
izpiti

bPravnth
0 ali ono

čisto nekaj drugega, na drugem 
bregu struge kot samoupravni 
organi in delegacije. V praksi se 
to kaže, kot da ti ljudje niso čla
ni samoupravnih organov in de
legacij, obenem pa člani sindi
kata, pogosto celo istih sindikal
nih skupin. Ko omenjamo os
novne organizacije, pozabljamo; 
da so člani tega sindikata tudi 
vsi delegati v samoupravnih or
ganih tozda in da mora imeti 
delavec samo eno mnenje; v sin
dikatu, delegaciji, samouprav
nem organu ali drugod.

Velikokrat se sprašujemo, kje 
je težišče dela v zvezi sindika
tov? Menim, da je to premalo 
dorečeno. Poligon sindikalnega 
dela je v sindikalnih skupinah, 
na kar prevečkrat pozabljamo. 
Prav iz sindikalnih skupin na
mreč izhajajo vsi delegati, in če 
bi mnenja ter stališča poenotili 
v skupini, bi gotovo vsi delegati 
imeli dosti lažje delo.

Darinka Rakuša, Ormož
RAZLIKE MED 
OBČANI SE 
POVEČUJEJO

Pri nas ugotavljamo, da je ra
zlika med razvitimi in nerazviti
mi občinami pri standardu os
novnega šolstva vedno večja. 
Razlike v Sloveniji so že never
jetne, veliko večje, kot bi glede 
na usmeritve našega družbene
ga razvoja smele biti. Zato je 
nujno, da bi sistem solidarnosti 
bil takšen, ki bi manj razvitim 
resnično pomagal odpravljati 
razliko pri sredstvih, ki so jih 
sposobni sami zbirati, in tistimi, 
ki bi jih potrebovali za kolikor 
toliko nemoteno delo.

Marija Kužnik, Trbovlje

NAPAKE V VZGOJI 
JE TEŽKO POPRAVITI

Marija Kužnik je menila, daje 
v kongresnih listinah pravilno 
zapisana usmeritev glede vzgoje 
in izobraževanja, kajti samo z 
več znanja in sposobnosti bomo 
lahko premagah nakopičene te
žave. V procesu vzgoje in izo
braževanja se že v zgodnji mla
dosti ljudje pripravljajo na naj
večjo sposobnost - razumeti 
življenje, izobražujejo in pri
pravljajo pa se tudi za opravlja
nje delovnih nalog, ki jih nato 
večina opravlja vse življenje. 
Zato ima ta vzgoja in izobraže
vanje tudi poseben družbeni 
pomen.

Vzgoja in izobraževanje sta 
dolgoročni proces, v katerem je 
težko popravljati napake ali ga 
celo ponoviti. Delavci v vzgoji 
in izobraževanju se tega zaveda
jo in menijo, da je treba, kljub 
zagatam in gmotnim težavam 
družbe, to dejavnost okrepiti.

Če teh premikov ne bo, bo raz
voj zaostajal in vse bo ostalo pri 
starem, zapisano v resolucijah 
in drugih kongresnih listinah.

Vukašin Lutovac, Ljubljana 
- Šiška
IZ PRAKSE 
ZA PRAKSO

»Izražam zadovoljstvo, ker je 
v statutu zveze sindikatov tudi 
opredelitev glede klubov samo- 
upravljalcev,« je dejal Vukašin 
Lutovac. V razpravi je poudaril, 
da se veseli te opredelitve tudi 
zato, ker v nekaterih občinah še 
vedno niso spoznali pomena in 
vloge klubov samoupravljalcev 
in se izgovarjajo, češ da so to 
vlogo prevzeli občinski sindi
kalni sveti. Ti pa ne morejo na
domestiti vloge klubov samou
pravljalcev. Nekateri klubi so se 
že krepko zasidrali in marsikje 
pomagajo premagovati ovire. 
Se naprej namreč velja, da je 
potrebno v klubih samouprav
ljalcev delati iz prakse za prak
so, kajti dogovorov, ugotovitev, 
sklepov in resolucij imamo čez 
glavo. V klubih samoupravljalci 
iz različnih področij dela pred
stavljajo svoje dosežke, prever
jene v praksi, kar je lahko mar
sikje zgled drugim, ki se le s 
težavo lotevajo problemov.

Zdravko Zupan, Ljubljana
ALI BOMO KOS 
KOPICI NALOG V 
SINDIKATIH

Sprašujem se, kako usposobi
ti osnovne organizacije sindika
ta, da bo uspešno igrala vlogo v 
političnem sistemu socialistič
nega samoupravljanja. Ali se za
vedamo, da na 11. kongresu 
ZSS nalagamo osnovnim orga
nizacijam v 43. členu statuta kar 
34 nalog, v kritični analizi pa 
subjektivnim silam in sindikatu 
kar 50 pomembnejših nalog? Da 
bi jim sindikat bil kos, moramo 
preseči miselnost, da je sindikat 
zgolj izvršni odbor in ne celotno 
članstvo. Sindikat ne sme biti 
zgolj servis za trgovsko-turistič- 
ne interese članstva, temveč 
ustvarjalna politična organiza
cija.

Jure Klančnik, Jesenice
POSPEŠITI SPLOŠNO
IZOBRAŽEVANJE
ODRASLIH

»Povsem razumljivo je, da 
imata pri krepitvi ekonomske in 
politične moči delavcev in de
lavskega razreda, zlasti pa pri 
usmerjanju, organiziranju in 
razvoju naše samoupravne soci
alistične družbe, odločilno vlo

go znanost, vzgoja in izobraže
vanje«, je dejal med drugim Ju
re Klančnik in nadaljeval: »Prav 
zato bi morali odločno, organizi
rano, z vsestransko podporo 
sindikatov in drugih subjektiv
nih sil razvijati izobraževanje in 
izpopolnjevanje delavcev ter 
delovnih ljudi za samoupravno 
in družbenopolitično delovanje, 
kajti to je posebnega pomena za 
reproduktivno moč združenega 
dela, krepitev in razvijanje go
spodarske ter politične moči de
lavcev.

Sedanja izobrazbena sestava 
zaposlenih v občini Jesenice pa 
tudi drugod v Sloveniji ni ugod
na. Vsekakor je resna ovira za 
obvladovanje in razvoj tehnike 
ter tehnologije, hkrati pa tudi za 
osveščanje delavskega razreda 
in za odpravljanje slabosti. Me
nim, da moramo med drugim 
pospešiti splošno osnovnošol
sko izobraževanje odraslih, in 
sicer tako, da jih spodbudimo 
ter da jim hkrati zagotovimo 
gmotne možnosti za izobraže
vanje.«

Milan Utroša, Lendava
VEČ POZORNOSTI 
SPREJEMANJU 
NOVIH ČLANOV

Govoril je o nalogah osnovnih 
organizacij pri sprejemanju no
vih članov. Poudaril je, da je v 
predlogu resolucije jasno zapi
sano, da je krepitev vloge in po
ložaja osnovne organizacije sin
dikata naša temeljna naloga in 
glavni pogoj za uveljavljanje po
litike zveze sindikatov. Vidni so 
rezultati družbenopolitičnega 
usposabljanja v sindikatih. 
Kljub temu pa je menil, da je 
sindikat namenil premalo po
zornosti hitrejšemu vključeva
nju novih članov. Gre tudi za to, 
da vseh delavcev niso sprejema
li skladno s statutom ZSS, am
pak samodejno, hkrati z njihovo 
prvo zaposlitvijo. Delavci tako 
ugotovijo, da so člani sindikata 
šele po izplačilu prvega osebne
ga dohodka, ko vidijo, da so jim 
odtegnili tudi sindikalno člana
rino.

Jelka Bervar, Celje
TOGO V DRUŽBENO- 
LITIČNO
IZOBRAŽEVANJE

O krepitvi vloge osnovnih or
ganizacij sindikata z družbeno
političnim usposabljanjem je 
govorila Jelka Brvar., Dejala je, 
da se morajo člani vodstev v os
novnih organizacijah bolje 
usposabljati za reševanje vseh 
težav, ki neposredno vplivajo na 
položaj in razpoloženje delav
cev. Menila je, da so izobraže
valni programi za sindikalna

vodstva še preveč splošni, in da 
je v njih premalo aktualnih tem 
iz vsakdanjega dela in življenja.

Za odpravljanje teh in drugih 
slabosti je predlagala, naj druž
benopolitično izobraževanje po
stane sestavni del splošnega in 
strokovnega izobraževanja ter 
celovite kadrovske politike v 
združenem delu. Večjo vlogo 
morajo prevzeti tudi delavske 
univerze, pa tudi v šolah bi ka
zalo v osnovni program vključi
ti nekaj več družbenopolitične
ga usposabljanja. Treba bi bilo 
organizirati usposabljanje tudi 
za nove člane ter jih bolj slav
nostno sprejemati v sindikat.

Jože Korošec, Maribor 
Tabor

VEČ DELA V PRAKSI
Jože Korošec se je spraševal, 

zakaj na vseh ravneh kar naprej 
ugotavljamo neučinkovitost, še

posebej v sindikatih. Le-ti pre
malo razpravljajo o bistvenih 
vprašanjih, predvsem o tem, ka
ko več in bolje delati oziroma 
kako zmanjšati poslovne stro
ške poslovanja, da bi bil doho
dek čim večji. Sindikat bi moral 
tvorneje sodelovati pri nagraje
vanju, ki naj bo tako, da bomo 
sposobne delavce bolje nagraje
vali. Povsod bi moral biti sindi
kat tako usposobljen, da bi lah
ko sproti opozarjali na vsa po- 
membnajša vprašanja, ki zade
vajo delavce.

Ker se razmere same po sebi 
ne bodo spreminjale, bodo mo
rali sindikati delovati predvsem 
v osnovnih organizacijah. Pri 
tem naj bi uveljavili sindikalne 
skupine kot obliko demokratič
nega dela. Ni dovolj, če le na 
višjih ravneh organiziranosti 
sindikata sprejemajo usmeritve, 
izhodišča, sklepe, resolucije, če 
pa vse to ne odseva v delu os
novnih organizacij. Potrebuje-

TEŽKO
JE RAZPRA VLJA Tl 
O ZADEVAH,
KI JIH NE POZNAŠ

V komisiji za usposabljanje vloge sindika.ta v politič
nem sistemu socialističnega samoupravljanja ter sta
tutarna vprašanja je razpravljalo kar precej delavcev s 
področja vzgoje in izobraževanja. Večina se je lotila 
nagrajevanja pedagoških delavcev, predvsem v osnov
nih šolah in vzgojnih zavodih. Temo so načenjali iz 
različnih zornih kotov, vendar so vsi poudarjali,{ da so 
premalo nagrajevani, še zlasti v primerjavi z gospodar
stvom. Ogorčeni so tudi zavoljo različnega nagrajeva
nja za enako delo, kar kaže na to, da imajo v nekaterih 
okoljih boljše možnosti in da se v di;ugih premalo 
zavzemajo za nagrajevanje pedagoškega dela.

Po razpravah v tej komisiji bi lahko sklepali, da je z 
nagrajevanjem osnovnošolskih učiteljev in vzgojite
ljev hudo narobe. Res pa je tudi, da sindikalne organi
zacije v šolah in vrtcih, kar velja tudi za gospodarstvo, 
še niso naredile dovolj, da bi zaživela svobodna 
menjava dela in delegatska razmerja v izobraževalnih 
skupnostih. Odločanje v le-teh je namreč še vedno 
omejeno pretežno na predloge strokovnih služb, pre
malo pa je predlogov in pobud iz zborov izvajalcev in 
delegacij osnovnih izvajalskih okolij ter uporabniških 
delegacij, ki ne razumejo dovolj svobodne menjave 
dela.

Eden od delegatov je dejal: »Težko je razpravljati o 
zadevah, ki jih ne poznaš.« To bi lahko pomenilo, da 
tudi učitelji in vzgojitelji še ne poznajo dovolj delegat
skih razmerij in metod dela v sisih, delegati v zborih 
uporabnikov pa še vedno premalo poznajo delo in 
odrekanja v vzgojnoizobraževalnem procesu.

Brane Praznik
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mo več odločnosti, znanja in vo
lje pri razreševanju vsakodnev
nih vprašanj, je poudaril, kajti 
naših vprašanj ne bo nihče drug 
reševal mimo ali v imenu nas. 
To pomeni, da je samo od nas, 
sindikalnih sodelavcev odvisno, 
kako bomo mobilizirali svoje 
osnovne organizacije.

Stane Šajn, Maribor

HOČEMO, ZNAMO, 
ZMOREMO

Prepričan sem, da pomeni ge
slo »Hočemo, znamo, zmore
mo!« zavestno odločitev član
stva slovenskih sindikatov, da 
dokončno preusmerimo tokove 
našega gospodarstva iz hudour
niških potokov v mirnejše vode. 
To geslo nam daje upanje, da se 
bomo dokončno streznili in svo
je delo in življenje uredili tako, 
da bomo izvlekli voz gospodar
stva iz blata, v katerega se čeda
lje bolj pogreza.

Toda očitno se marsikje še 
vedno ne zavedajo težav, saj še 
zmeraj ne nagrajujejo dobrih 
dobro in slabih slabo in sploh 
nimajo evidence svojih inova
torjev, ki bi jih morali nositi po 
rokah in jih še dobro nagraje
vati.

Ne soglašam s parolo, da ni
mamo dovolj sposobnih ljudi. 
Imamo jih! Le usmeriti in izko
ristiti jih moramo. In dobro pla
čati!

Marjana Koren,
Titovo Velenje

BOUŠE METODE 
DELA

Marjana Koren je razpravljala 
o nekaterih metodah dela v sin
dikalnih organizacijah, ki lahko 
bistveno pripomorejo k večji 
učinkovitosti in uveljavljanju 
vloge sindikata pri premagova
nju gospodarskih in družbenih 
težav.

Menila je, da je za spreminja
nje razmer zelo pomembno us
klajeno in povezano delovanje 
vseh družbenopolitičnih organi
zacij, samoupravnih organov in 
poslovodnih delavcev v združe
nem delu. Ob tem pa ni nujno, 
da gre za tako menovano zliza- 
nost med omenjenimi organi. 
Odnosi med njimi bi morali te
meljiti na zaupanju, tesnem so
delovanju in odkritosti. Prav ta
ko je pomembno za učinkovito 
delo subjektivnih sil, da si med 
seboj razdelijo delo na vseh rav
neh, kajti nevzdržno je, da se 
vse organizacije lotevajo vseh 
problemov. Med pomembnejše 
metode dela je štela tudi izobra
ževanje sindikalnih delavcev, 
obveščanje sindikalnih skupin 
in vseh delavcev. Opozorila pa 
je tudi na vprašanje profesiona
lizacije sindikalnega dela v 
združenem delu, strokovne po
moči osnovnim organizacijam 
ter metod dela sindikalnih vod
stev.

Dragan Kovačevič,
Ljubljana
IZKUŠNJE IZ PRAKSE

Dragan Kovačevič je predla
gal dopolnitev 40. člena statuta 
Zveze sindikatov Slovenije, ta
ko da bi se v dopolnjeni obliki 
glasil: »V primeru iz prvega od
stavka prejšnjega člena osnov
ne organizacije zveze sindikatov 
oblikujejo sindikalne konferen
ce kot organ osnovnih organiza
cij. Predsednika sindikalne 
konference volijo člani osnov
nih organizacij na svojih občnih 
zborih. Sindikalno konferenco 
sestavljajo predsedniki izvršnih 
odborov osnovnih organizacij 
sindikata in namestniki, pred
sedniki nadzornih odborov v iz
vršnih odborih osnovnih orga
nizacij sindikata. Sindikalna 
konferenca oblikuje izvršni or
gan, ki povezuje njeno delova
nje. Sindikalna konferenca 
predstavlja osnovno organizaci
jo pri sprejemanju samouprav
nih odločitev ter usklajuje in 
uveljavlja druge skupne intere
se delavcev.«

Davorin Lozej,
Nova Gorica

ZGODOVINSKI 
POMEN OSIMSKIH 
SPORAZUMOV

Novogoriški sindikati so v 
medkongresnem obdobju do
sledno uveljavljali politiko po- 
družbljanja zunanje politike. 
Precej delavcev se je na razne 
načine vključevalo v graditev 
dobrih sosedskih odnosov in 
razvijanje prijateljskega sodelo
vanja z delavci na drugi strani 
meje.

Sindikat je pripomogel k utr
jevanju zavesti, da je osimski 
sporazum tudi deset let po skle
nitvi izredno pomemben zgodo
vinski in politični dogodek, ne 
samo za podpisnici, marveč za 
ves svet. Treba pa bo nadaljeva
ti izpolnjevanje njegovih določil 
in pripraviti študije o skupnih 
gospodarskih projektih, kon
kretnem industrijskem koope
racijskem sodelovanju, usta
navljati podjetja z mešanim ka
pitalom, razvijati sodelovanje 
med lukami Trst, Koper in Pula. 
To bo najboljši odgovor na vse 
večjo politično in vojaško nape
tost v Sredozemlju, ki se ji mo
ramo nenehno upirati in ustvar
jati ozračje medsebojnega sode
lovanja in popuščanja.

................•••
Ostali razpravljale! iz 3. komisi

je: Vojka Role, Janko Rupnik, Rudi 
Zupanc, Miloš Svanjak, Franci Ula
ga, Dušan Jerovčič, Milena Mirko
vič, Metod Škerjanc, Stane Letonja, 
Milan Arh, Vojko Habič in Saša 
Berdnik.

SPOROČILA KONGRESU
■ Martin Ogrinc — tehnolog normirec v pripravi dela menge

škega Hidrometa: »Od kongresa in sindikata pričakujem predv
sem, da bomo končno le začeli uresničevati program gospodarske 
stabilizacije, da bodo končno začele veljati tržne zakonitosti in da 
bomo zajezili inflacijo. Res je že skrajni čas, daje osnovno merilo 
delo, da začnemo plačevati le dobro in pošteno delo in da odpra
vimo vse nepravilnosti in nemarnosti. Poleg tega bi moral imeti 
sindikat tudi odločilnejšo vlogo pri družbenem standardu delav
cev, saj so skladi v delovnih organizacijah zavoljo naraščajočih 
obveznosti vse bolj prazni. Pričakujem torej močnejši pritisk sin
dikata za uveljavitev dobrega gospodarjenja.«

■ Vida Habjanič: »Z novim načinom nagrajevanja smo neko
liko spremenili razmeija, kar nekaterim delavcem ni všeč. Želeli 
pa smo bolje nagraditi težko proizvodno delo in obenem pravič
neje ovrednotiti tudi ustvarjalno delo. Vsekakor čaka sindikate 
tudi pri nagrajevanju še veliko odgovornega dela.«

■ Anton Harb: »Sodim, da naš sindikat dela uspešno. Ima pa 
preveč dela, saj se loteva tudi stvari, ki ne sodijo v njegov delo
krog. Mislim, da bi morali bolj jasno opredeliti njegove naloge. To 
je pogoj za bolj uspešno delo.«

■ Nevenka Prešeren — tajnica samoupravnih organov v ljub
ljanskem Agrostroju: »Sindikat bi se moral tako okrepiti, da bi 
delavci v 'delovni organizaciji lahko bolj kot doslej odločali o 
svojem položaju in o svojih pravicah in dolžnostih. Sindikat bi se 
moral tudi bolj vključevati in sodelovati pri usklajevanju samou
pravne organiziranosti v delovni organizaciji, pa tudi pri razreše
vanju yprašanj, ki zadevajo samoupravne pravice delavcev v 
ozdih. Ce bi sindikat bolj usklajeval hotenja in stališča enega dela 
delavcev s hotenji večine, bi bilo dosti manj izsiljenih sestankov 
ali prekinitev dela. Mislim tudi, da sindikata ne bi smeli pozab
ljati1 pri oblikovanju kadrovske politike, pa tudi pri načrtovanju 
in uresničevanju planskih listin.«

Iz poročila o delu 3. komisije

Marija Kužnik

PRESEČI MORAMO 
FORUMSKO DELO

Komisija je izrekla vso podporo temelj
nim nalogam in usmeritvam, opredeljenim 
v predlogu za kongresne listine. V razpravi 
je sodelovalo 37 delegtov. Ti so opozorili na 
številna vprašanja, zlasti pa na: vlogo ZSS 
v političnem sistemu socialističnega samo
upravljanja, organiziranost ZSS ter metode 
in načine dela organizacij in organov ZSS, 
na kadrovsko politiko, družbenopolitično 
usposobljenost in izobraževanje; delo sin
dikata pri nastajanju in razreševanju spo
rov ter konfliktnih situacij; sprememb in 
dopolnitev statuta ZSS; financiranja zveze 
sindikatov in uveljavljanje politike utrjeva
nja enakopravnosti narodov in narodnosti, 
mednarodno delovanje zveze sindikatov; 
na ohranjaje revolucionarnih izročil delav
skega gibanja in tako naprej.

Delegati so upoštevali usmeritve iz svojih 
okolij ter ugotovili, da je razprava na 
ustvaijalen in kritičen način opozorila na 
številne napotke, kako naj bi delali organi
zacije in organi ZSS pri uveljavljanju 
sklepnih listin.

Poudarjeno je bilo, da moramo temeljito 
spremeniti oblike in metode dela in da se 
morajo v uresničevanje stališč zveze sindi
katov bolj vključevati tudi poslovodni or
gani, vodstveni delavci, predvsem pa stro
kovne službe, kajti prav ti se premalo odzi
vajo na pobude iz sindikata.

Zato se problemi kopičijo in zaostrujejo 
in prihaja do nesamoupravnega razreševa
nja vprašanj, kar povzroča nezadovoljstvo, 
malodušje in nezaupanje sindikatu.

Delegati so poudarili, da je v naših orga
nizacijah še vse preveč forumskega dela, 
odločanja mimo hotenj članstva, od osnov
ne organizacije ZS do občinskih, republi
ških in zveznih sindikatov. Zato ni naključ
je, da se pri nekaterih primerih pojavlja 
prevladujoč interes posameznikov ali sku
pin, ki nimajo nič skupnega s širšimi inte
resi delavskega razreda. Odločajo v ozkih 
krogih in brez odgovornosti za posledice. 
Sindikat se še ne uveljavlja dovolj kot nosi
lec delavsko-razrednih interesov s svojimi 
stališči in pobudami v organih upravljanja 
organizacij združenega dela, pa tudi ne v 
delegatskem in skupščinskem sistemu.

Delegati so zahtevali, da kongres še pose
bej opozori na odgovornost sisov za vzgojo 
in izobraževanje, posebnih izobraževalnih 
skupnosti in odgovornih republiških orga
nov ter organizacij, in to zato, ker ni ustrez
nih strokovnih in samoupravnih rešitev 
družbeno-ekonomskega položaja delavcev 
vzgoje in izobraževanja.

Glede organiziranosti in razvoja oblik ter 
metod dela osnovnih organizacij je bila 
izražena zahteva, da je potrebno okrepiti

delo sindikalnih skupin. Tam, kjer se te ni
so uveljavile, se praviloma začne in konča 
sindikalno delo v izvršnem odboru 00 
ZSS in vodstvo dela odtujeno od članstva.

V osnovnih organizacijah ZS in organih 
ZSS je potrebno krepiti notranje demokra
tične medčloveške tovariške odnose in raz
vijati zaupanje. Na ta način bi preprečevali 
neformalne oblike odločanja in informira
nja, ki spodbujajo podtikanja, sumničenja 
in pisanje anonimnih pisem. Zahtevali so, 
da tudi kongres ZSS obsodi take metode in 
zahteva od članstva, da probleme razrešuje
jo po samoupravnih, delegatskih in politič
nih poteh.

Omenjene so bile dobre izkušnje z akcij
skim povezovanjem 00 ZSS in potreba po 
bolj usklajenem povezovanju, ne samo or
ganov ZSS in sindikatov dejavnosti, tem
več tudi organizacijah združenega dela teh 
dejavnosti.

Pri opredeljevanju vloge organizacij in 
organov ZS pri urejanju sporov in konflikt
nih razmer so bili mnenja, da sta izboljše
vanje družbenoekonomskega položaja oz
dov in uveljavljanje samoupravnih odno- 
svo temeljni pogoj za odpravo konfliktnih 
situacij. V splošnih samoupravnih listinah 
kot zakonodaji je potrebno natančneje 
opredeliti, kako ravnati v konfliktnih situ
acijah.

Poudarjena je bila nujnost pravočasnega, 
enotnega in objektivnega obveščanja ko
lektivov, zlasti o gospodarskem položaju v 
ozdih.

Kritično so obravnavali tudi delo služb 
pravne pomoči, ki se kljub zakonu in poli
tičnim usmeritvam ZS in sklepom skupšči
ne SR Slovenije v prenekaterih občinah še 
niso uveljavile.

Delegati so zahtevali dosledno upošteva
nje meril izbiranja ljudi za vodstvene dolž
nosti v organizacijah in organih zveze sin
dikatov, ki morajo biti delavsko-razredno 
usmerjeni in predani interesom članstva za 
uveljavitev sistema socialističnega samou
pravljanja.

Tudi pri družbenopolitičnem uposablja- 
nju v ZS bi veljalo izhajati iz hotenj in po
treb članstva, ki bo utrjevala temeljne vred
note socialistične samoupravne družbe.

V komisiji so poudarili, da narodnost in 
odgovornost za njen razvoj nista samo jezi
kovno, kulturno, ampak tudi razredno 
vprašanje. To je vprašanje razvoja proizva
jalnih sil in samoupravnih proizvodnih od; 
nosov. Ugotovljeno je bilo, da se pripadniki 
narodnosti enakopravno vključujejo z ob
čani in delovnimi ljudmi večinskega naro
da v samoupravne odnose v združenem de
lu, pa tudi v ožjih in širših političnih skup
nostih, kjer živijo in delajo.
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komisija za prošnje in pritožbe
delo delavcev
V TUJINI IN DELOVNI 
INVALIDI
,.Na 11. kongres Zveze sin- 
pkatov Slovenije so prispe- 
e štiri vloge, ki jih je na 
?^eh sejah obravnavala ko- 
^'sija za prošnje in pritožbe. 
29 t°jan Indjič iz Ptuja je že 
j jnesecev brez zaposlitve 
j1 živi v težkih razmerah. V 
plovni organizaciji Metal- 

tozd Montaža industrij- 
opreme, so mu izrekli 

Jhscipiinski ukrep preneha
la delovnega razmerja, teče 
Pa Postopek za njegovo po- 
aovno zaposlitev v tej delov- 
ai organizaciji.
, Tovariš Indjič je delal v 
raku. Podpiral je stališča 
.v°jih sodelavcev, da pogo- 

Pod katerimi so delavci 
ošli na delo vtujino ni mo- 

spreminjati po nesa- 
aioupravni poti. Razporedili 
.° ga na delo v Vuhredu, kar 
® štel za nezakonito in ne
pravilno odločitev in ni za- 
el opravljati dela po odloč- 
'° razporeditvi. Zato so mu 

dopovedali delovno razmer- 
st se je. toda v po-
r9Pkih pred samoupravni- 

z11 organi in sodišči združe
na dela ni uspel.
Na predlog komisije je 
Ingres naložil občinskemu 

bVd 2veze sindikatov Mari- 
dr-Tezno in konferenci os- 

n°Vnih organizacij v delovni 
^ ganizaciji Metalna, da se 
osledno zavzamejo za po- 

(j-.Terr sprejem tovariša In- 
jpda v delovno razmerje, saj 
n dober delavec, družbe- 
o-politično prizadeven in si 

Prizadeval za pravilno 
(j ?Janje pogojev in pravic 
nk5Vcev’ Poslanih na začas- 
d i oelo v tujino in ni priza- 

r družbenih interesov.
meraSruVnaVanjutefaj “ je komisija ugotovila, 
in 0°s^ajaj° veliki problemi 
c ddorejene razmere delav- 
v ?° na začasnem delu 
niž!^nT ^at° so na njen 

otog sprejeli sklep, s ka

terim zadolžuje republiški 
svet zveze sindikatov, da te
meljito in vsestransko 
obravnava to problematiko.

Pritožbo Milene Trap iz 
Maribora je obravnavala ko
misija za pritožbe že na 10. 
kongresu in ugotovila, da 
glede njenih sporov, ki jih je 
imela od leta 1967 dalje zara
di zaposlitve in odmere po
kojnine, ni nobenih pravnih 
možnosti za spremembe, v 
svoji vlogi na 11. kongres pa 
ni navedla konkretnega zah
tevka.

Janez Košir, delavec iz 
kranjske Iskre Telematike, 
se je pritožil zoper prerazpo
reditev v zvezi z invalidnost
jo. Ker njegova vloga ni bila 
popolna, jo je kongres od
stopil komisiji za prošnje in 
pritožbe pri RS ZSS, in sicer 
z zadolžitvijo, dajo obravna
va in poroča predsedstvu re
publiškega sveta zveze sin
dikatov. V urejanje tega pri
mera se mora vključiti tudi 
osnovna organizacija sindi
kata v tozdu Vzdrževanje Is
kra Telematika.

Komisija je ugotovila, da 
je podobnih primerov neu
streznega razporejanja de
lovnih invalidov veliko. V 
mnogih organizacijah zdru
ženega dela kadrovske in so-- 
cialne službe neustrezno 
razporejajo delavce invalide. 
To je tudi eden od vzrokov 
za rast števila invalidskih 
upokojencev. Skupnosti in
validskega in pokojninske
ga zavarovanja ter zaposlo
vanja SR Slovenije bi mora
le pomagati delovnim orga
nizacijam, ki invalidom ne 
morejo zagotoviti ustrezne
ga dela.

Anton Kranjc iz Rabeljče- 
ve vasi je komisijo vprašal, 
kdaj bodo upokojencem in 
invalidom izplačane večje 
pokojnine, in dobil odgovor, 
da bo to 1. 4. letos.

SPOROČILA KONGRESU
■ Delavci Gradisa so celjskemu občinskemu sindikalnemu 

svetu tako rekoč na predvečer kongresa poslali anonimno pismo, v 
katerem sprašujejo, ali je prav, da ima njihov direktor 300 tisoč 
dinarjev mesečnega dohodka, ko mnogi s svojo plačo skoraj ne 
morejo živeti, in se podpisali z »delavci z manj kot 30 tisoč din«.

V Cinkarni, v tozdu TiO2 in še v kakšnem drugem tozdu, so 
izrazili nezadovoljstvo, ko so izvedeli, da si bo vodstvo delovne 
organizacije povečalo osebne dohodke za 40 odstotkov, tako da bi 
predsednik kolektivnega poslovodnega organa imel okrog 30, pod
predsednik pa po petindvajset starih milijonov, medtem ko naj bi 
se vsi drugi zadovoljili z nekaj več kot za 10 odstotkov večjimi 
osebnimi dohodki.

To sta samo dva primera, ki kažeta na odmike pri nagrajevanju, 
na nekakšne »poslovodne privilegije«, pretirane razlike, največ
krat sploh brez utemeljitev v delu. Večina delavcev v tozdu TiO2 v 
Cinkarni meni, da so sploh premalo obveščeni o dogajanju, da 
sindikat ne igra svoje vloge, saj je vodstvo v rokah poslovodnih 
delavcev, to pa je pravzaprav ena poglavitnih težav, o čemer bi 
moral odločno besedo reči tudi kongres. Ta res ne more predpiso
vati, kakšni ljudje naj vodijo osnovne organizacije, vsekakor pa bi 
morali o tem odločati delavci sami, izbirati odločne in sposobne 
predsednike iz svojih vrst, da bi zastopali njihove interese. Sindi
kat, kot menijo, bi se moral zavzemati predvsem za ustreznejši 
sistem nagrajevanja, se postavljati po robu favoriziranju poslovod
nih funkcij, če te niso utemeljene z znanjem, strokovnostjo in 
dosežki. Najodgovornejši delavci, ki gledajo očitno le nase, pa 
lahko, to so jim dali vedeti, celo zapustijo delovno organizacijo.

Tudi med delavci Gradisa velja mnenje, da bi se moral sindikat 
dosti bolj ukvarjati z njihovim gmotnim položajem, saj predvsem v 
časih, ko primanjkuje dela, ne bi smelo biti tolikšnih razlik v 
nagrajevanju. Preveč jih je še, ki ne zaslužijo niti za normalno 
preživljanje, in sindikat v republiki bi moral o tem kaj reči. Pa ne 
samo reči, tudi narediti. Delavci, pravijo, se ne zavzemajo za poli
tiko enakih želodcev, ampak za pošteno vrednotenje vsakega dela. 
Za pošteno delo bi moral vsakdo dobiti vsaj toliko, da bi normalno 
živel iz meseca v mesec. Sindikat v osnovnih organizacijah in 
drugod ne bi smel teh vprašanj prepuščati strokovnim službam, da 
mu vsilijo rešitve.

■ Željko Nikezič, mladinski funkcionar iz Brežic: »Menim, da 
do posebnih novih ter revolucionarnih ugotovitev na kongresu ne 
more priti, kajti vse, kar ugotavljamo dandanes, je zapisano v 
kritični analizi. Seveda pa bi bilo prav, če bi delavci začutili, da je 
ZSS delavska organizacija. Mogoče bi delo bolj zaživelo, če bi bilo 
članstvo neobvezno. S tem bi prisilili vodstva, da bi programe 
prilagodili potrebam delavcev, nečlani, ki bi uvideli, da so ga 
polomili, pa bi sami stopili v sindikat. Osnovna naloga sindikata 
pa seveda mora ostati, da se bori za izboljšanje delovnih razmer, 
sodobnejšo tehnologijo in kakovostno proizvodnjo, ki bo na ravni 
tiste v svetu. Postali bi konkurenčni, pa tudi naš standard bi se 
normaliziral. Za dosego ciljev pa je potrebno znanje, ki ga premalo 
cenimo. Izobraževalni programi, povezanost delovnih organizacij 
in šol, štipendiranje ter zaposlovanje so tisti osnovni dejavniki, od 
katerih je odvisno dobro ali slabo delo. Sicer pa si želim, da bi si 
sindikat postavil stvarne cilje, ki jih bo lahko zanesljivo uresničil, 
ne pa da bi se pogovarjali v pogojniku ter naredili program, za 
katerega je jasno, da ni uresničljiv.«

■ Boris Amon, delavec iz tovarne Djuro Salaj, Krško: »Pred
vsem si želim, da bi v vseh okoljih našega družbenopolitičnega 
sistema bolj upoštevali in spoštovali stališča sindikata. Sindikat se 
mora predvsem dosledneje boriti za stališča, za vse tisto, za kar 
obstaja kot delavska organizacija, v kateri morajo imeti delavci več 
vpliva na politiko. Tudi v sindikatu si moramo bolj prizadevati za 
uresničevanje sklepov. Zlasti kaže bolj izrabiti pravico do odloča
nja pri razvojni politiki, zaposlovanju in štipendiranju. Pričaku
jem, da bo prišlo do večje gospodarske zanesljivosti, plod tega pa 
bo tudi večja socialna varnost dealvcev.«

■ Tovarna avtomobilov Maribor si je pridobila ugled tudi zaradi 
organizirane in zares razvejane inovacijske dejavnosti. Zato ni 
naključje, da so tudi proizvodni uspehi 8000-članske delovne 
skupnosti na moč spodbudni, s čimer si je pridobila velik ugled 
doma in tudi zunaj naših meja. Seveda je to plod tudi organizirano

sti in družbenopolitičnega dela. O delu sindikata, njegovi moči in 
nemoči, so v času sindikalnega kongresa razmišljali delavci te 
mariborske delovne skupnosti med drugim takole.

■ Ignac Lampret: »Delavci se zavzemamo, da bi uveljavili svoj 
ustavni položaj, vendar pri tem nismo vedno uspešni. Pogosto le z 
obrobja opazujemo, kako gredo pomembne stvari svojo pot, mimo 
naših želja in potreb. Zato si želimo, da bi imel naš sindikat več 
besede in večji vpliv na odločanje. Želim si več dejanj...«

■ Miran Mavčec: »Podobno kot mnogi sodelavci tudi sam 
mislim, da je sindikat še vse premalo navzoč pri odločanju o 
najpomembnejših stvareh. Zato pričakujem, da bomo na kongresu 
izoblikovali naloge, povsem jasne zadolžitve. Sicer pa sem prepri
čan, da moramo poostriti odgovornost.«

■ Mihaela Kambič, gradbeni tehnik iz GOK Črnomelj: »Menim, da je 
sindikat v krizi in se ne strinjam z mnenji nekaterih, da ni potreben. V teh 
kriznih časih, ko so reeimo možnosti za gradbeništvo, kjer delam, zelo 
težke, če jih primerjam z drugimi gospodarskimi panogami. Naš delavec še 
kako potrebuje sindikat. Delavci ravno sedaj pričakujejo, da jim bo sindi
kat pomagal pri prebroditvi težkega gospodarskega položaja, vendar ima 
sindikat v naši družbi premajhen vpliv, zlasti'pri reševanju družbenih vpra
šanj, sindikat ne more delati na drugem tiru. Mislim, da bo tem vpašanjem 
11. kongres namenil tudi posebno pozornost, ker če se ne bomo uveljavili 
sami. se namesto nas drugi prav gotovo ne bodo. Kongres mora biti 
prelomnica v našem delu.«

■ Marinka Škufca, dipl. inž., HP Kolinska - Tovarna za predelavo 
krompirja na Mirni: »Ne velja samo za sindikat, ampak za vse naše družbe
nopolitične organizacije, treba je manj govoriti, več ustvarjati, kajti samo to 
nas lahko potegne iz krize, ki se povsod že močno odraža. Vsi bi morali 
delati pošteno, pač po svojih sposobnostih in znanju. Pa tudi toliko brez
plodnega govorjenja ne bi bilo potrebno. Sem človek akcije: pogovarjamo 
se, potem se dogovorimo, in tisto tudi uresničimo. Zelo se rada spominjam 
besed tovariša Tita, ko je dejal: »Od besed k dejanjem!«

B Jože Dušen — poslovodni delavec Komet Metlika: »Od 11. kongresa 
ZSS pričakujem veliko. Delavci želimo dokončen odgovor, kdaj bomo 
lahko dejansko odločali o rezultatih svojega dela. Zavzemam se. da bi bilo 
manj administrativnega poseganja v gospodarstvo. Želimo si tudi. da bi 
imeli približno vsi enake možnosti za delo in pridobivanje dohodka, tako 
da ne bi kdo ustvarjal dohodka na račun naših neurejenih tržnih razmer. 
Poleg tega pričakujem več doslednosti pri izpolnjevanju sprejetih sklepov, 
več odgovornosti na vseh ravneh in manj nepotrebnega sestankovanja.«

Kongres zo pol 
delegatov

Kongres tarnanja, vnovičnih in vnovičnih dokazo
vanj, v kakšno stisko smo zabredli. No, vsaj krize so se 
pripravljalci kongresa seveda zavedali. Trajal je le en 
delovnik in pol sobote, razpravljalce so natrpali v tri 
vsebinsko široke komisije...

Tu pa se že rodi dvom, koliko je varčevanje smiselno 
- če je nesmiselno. V prvi komisiji je razpravljalo 39 
delegatov, kar 45 pa jih je moralo svoje razprave 
oddati. V drugi komisiji je prišlo na 42 govornikov 30 
oddanih papirjev. Že ta dva podatka sta dovolj za 
sklepanje: Dobra polovica ljudi, ki so se verjetno na 
kongres resno pripravljali, snovali in utemeljevali raz
prave, jih usklajevali, čutili, da morajo svojim tovari
šem nekaj povedati - je ostala zavezanih ust. Res so 
njihove misli nekako strnili in jih, upajmo, vtkali v 
zaključke. Toda to ni to!

In če dodamo še dejstvo, da so se stvari čez vse tri 
komisije neverjetno prepletale, da ne rečemo ponav
ljale, je to le dokaz več, da bi se dalo drugače urediti.

Ciril Brajer
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Okoli kongresa

KONGRES
S POMLADNIHA PIŠEM

Slovenci smo se odločili, da bomo svoj delavski kongres začeli s prvim dnem 
pomladi. Na svetovni dan boja proti zatiranju. V tem je tudi nekaj simbolike. Sodeč po 
mnenju delegatov in delovnih ljudi Slovenije doslej še ni bilo takšnih in tolikšnih 
priprav na kakšen shod, kot za 11. kongres slovenskih sindikatov. Toliko predlogov, 
toliko pričakovanj.

To pomladno jutro, ko je v 
prestolnico hitelo več kot ti
soč dvesto delegatov in go
stov, ko so bila vrata Can
karjevega doma na široko 
odprta slovenskemu sindi
katu, je na drugi strani ploš
čadi stala drobna ženica in 
prodajala - teloh.

Prvi beli cvet, ki odganja 
pri nas. Po deset kovačev za 
šopek.

»Povejte vsem tem, ki hite 
v Cankarja, naj rečejo trdo 
besedo za našo naravo in 
mir. Svet je ponorel, tepejo 
se vsenaokoli...«

»Bom, bom povedal,« sem 
rekel in se takoj spomnil, ka
ko bo to težko. Kako težko je 
namreč danes povedati eno
stavno, jasno, da te vsi razu
mejo. In sprejmemo tvojo 
misel za svojo.

Kaj takega slovenski de
lavski narod pričakuje od 
svojega kongresa? Sodeč po 
pogovorih med pripravami 
na kongres je bilo največ 
kritike na račun nedoreče
nosti. Našega ravnanja in 
hotenja. Pred začetkom 
kongresa, ko je vse prostore 
Cankarjevega doma preve
vala neka hišna nestrpnost v 
pričakovanju, ko je večina 
delegatov v pogovorih po
navljala tisto, kar jim je bilo 
naročeno in kar od njih član
stvo pričakuje, je bilo naj
večkrat slišati, da mora biti 
ta kongres prelomni - v 
čem, smo spraševali. V na
šem delu, je bil odgovor. V 
uveljavljanju resničnega sa
moupravljanja in delegat
skega sistema! Vztrajati mo
ramo, da resolucija zaživi v 
praksi! Vse drugo je potem 
stvar sprotnih dogovorov in 
popravkov.

»Ali veste, kdaj smo spre
jeli prvo resolucijo?« spra
šuje star sindikalni aktivist. 
»Ze enainpetdesetega. In 
kaj smo takrat rekli? Oblast 
delavcem! In kaj seje zgodi
lo, kaj se dogaja? Ta politič
na birokracija si je uspevala 
izbojevati vse večji vpliv,

vse večjo oblast. In kaj se 
, zdaj dogaja? Ko nam kje zaš
kriplje, kličemo na pomoč 
državo...«

Hočemo, znamo — 
moramo

»Prav je, da nismo zahte
vali odstopa zvezne vlade za
radi deviznega zakona, ker 
bi bilo to smešno. Neresno, 
ker se vladi mandat že izte
ka. Ni pa prav, da pristajamo 
na vse glasnejše pobude o 
socialni enakosti, o tem, da 
bi še vedno s krediti in soli
darnostjo držali nad vodo ti
ste, ki so že leta in leta pod 
vodo in nimajo proizvodnih 
programov, s katerimi bi v 
resnici lahko preživeli vsaj 
sebe, če že vseh dajatev 
družb ne bi zmogli. To jasno 
vodi v enakost v siroma
štvu...«

»Delavci ugotavljamo, da 
ima geslo 11. kongresa dve 
vsebinski napaki! Gre na
mreč za to, da nekateri še 
vedno nočejo, ne znajo ali ne 
morejo razumeti, daje napo
čil prelomni trenutek, ko je 
delavcem že povsem jasno, 
da tako ne gre več. Samo 
združeno delo ne more nosi
ti vseh bremen in reševati 
stabilizacije. Zato bi moralo 
pisati samo »moramo« In to 
vsi, predvsem pa politična 
birokracija, ki je postala naj
večja in najnevarnejša ovira 
za naš razvoj, samoupravlja
nje in stabilizacijo. Letošnje 
priprave na volitve in kon
gres so to lepo pokazale, ko 
je sindikat vodil kandidacij
ske postopke in vztrajal, da 
pridejo do odločujočega 
vpliva mladi, sposobni in 
neobremenjeni. Prvi krog 
smo na volitvah dobili. Pre
pričan sem, da ga bomo do
bili tudi na kongresu, saj se 
mora danes sindikat hitreje 
prilagajati razmeram in 
predvsem prevzeti odločujo
či vpliv.«

In potem so hodniki v 
Cankarjevem domu opuste

li. Dopoldne in v pozni po
poldan. Proti večeru je bilo 
vse več delegatov na hodni
kih. Onih, ki so svoje na 
kongresu že povedali in 
onih, ki so svoj prispevek 
morali spreminjati, ker se je 
vsebina prekrivala z vsebino 
že povedanega. Teh je bilo 
vse več. Iz minute v minuto, 
od govornika do govornika. 
Ko seje popoldan prevesil v 
večer, je bilo na hodnikih 
vse glasneje. Izrečene so bile 
kritike, izrečene zamere. 
Primorec je očital Maribor
čanu, da je bil premalo kon
kreten, Lendavčan je razla
gal zamero predsedniku, ki 
je v svojem referatu omenil 
primer njihove rafinerije in 
njihove neodločnosti. Kdo 
pa je botroval naftovodu od 
Siska do Lendave, kdo je 
kriv, da smo denar dali, do 
danes pa še ni metra tega 
naftovoda, da bi po njem 
pritekla ena kaplja nafte ali 
plina? Delavci smo ostali, 
odgovornih ni! Poslušalci 
prikimavamo.

Sindikat mora 
voziti kot Križaj

Zvečer, ko so delegati v 
komisijah šele prišli do sre
de svojega programa in se je 
za govorniškim odrom zvr
stila manj kot polovica raz- 
pravljalcev, so hodniki ne
nadoma spet onemeli. Tre
nutni utrip nekongresnega 
razpoloženja je povzročil po
ročevalec od zunaj. Iz dalj- 
njega, doslej malo znanega 
Bromonta v Kanadi! Franci 
Pavšer je namreč sporočil, 
da je Bojan Križaj zmagal v 
zadnjem letošnjem slalomu 
in si tako priboril srebrno 
medaljo. Tako torej Rok Pe
trovič zlato, Bojan Križaj 
srebro.

»Tako bi moral voziti sin
dikat. Naš sindikat. Resolu
cija je dobra, vse imamo le
po zapisano, vemo, kaj je na
robe, vemo tudi, kaj hoče
mo, torej zdaj samo hrabro

proti cilju! Čeprav je bilo na 
tem kongresu mnogo manj 
odvečnega ponavljanja, je 
opaziti, da smo še vedno 
premalo revolucionarni. Po
navljamo znane stvari, na
mesto da bi zdaj na kongre
su postavili piko na i. Mnogo 
tega smo že rekli na prejš
njem in mnogo tega še pred 
prejšnjim.«

Komisije so delale pozno v 
noč. Sestavljale! poročil v 
jutro. Delegati so se poraz
gubili po Ljubljani. Poraz
deljeni so bili regijsko. Eni v 
Turistu, drugi pri Vitezu, eni 
v Operni kleti, drugi v Uni
onu. Na Titovi, pred izložbo 
Avtotehne se je trlo ljudi. 
Pred televizorji znamke 
»korting«. Prerinem se bliže 
misleč, da množica spremlja 
kongres. Na ekranu pa šola
nje ameriških policistov v 
boju z razrednim sovraž
nikom ...

Kako daleč so časi, ko smo 
v tovarnah ustavljali stroje, 
da bi ob izposojenih radij
skih sprejemnikih vsi poslu
šali govornike na kongresih. 
Kako daleč so časi, ko smo 
ploskali vsem in vsemu, kar 
je bilo od tam povedanega. 
Na tem kongresu so naj več
je in najdaljše aplavze poželi 
delegati, ki so kritično in ar
gumentirano prenašali mne
nja baze o napakah vodenja, 
o odlokih in ukrepih, ki v 
naše gospodarjenje in go
spodarstvo vnašajo motnje 
in predstavljajo resnične za
vore.

Na ta pomladni dan se je 
podražilo mleko. V zraku vi
si nova cena mesa. V vseh 
treh kongresnih dvoranah 
delegati ponavljajo, da se 
mora sindikat uspešneje bo
riti proti inflaciji. Proti dvi
govanju cen. Jožica Mikič iz 
Kočevja, snažilka v banki, ki 
tokrat v spodnjih prostorih 
Cankarjevega doma, kjer so 
se vgnezdili novinarji, vsa
kih osem minut pride do 
moje mize, da bi znova iz
praznila pepelnik. Za hono
rar. Dvesto in več novinar
jev, skoraj toliko pepelni
kov, Jožica pa teče svoj ne 
vem kateri krog. Starejša 
ženska je in pravi: »Samo da 
smo zdravi.«

Drobim za skupino gostov 
iz tujine, za delegacijami sin
dikatov iz drugih držav in 
prisluškujem pogovoru Dra
ga Seligerja z enim izmed 
gostov, ko premlevata naše 
probleme. Mož, misleč da 
sodim v njegovo spremstvo 
gostiteljev se obrne k meni 
in me pobara: »Mi, ki po
drobno spremljamo dogod
ke pri vas in delo vašega sin
dikata, ne razumemo, kaj je 
pri vas narobe. Tako blizu 
ste že bili, resnični vzor, po
tem pa - kako bi rekel, 
oprostite, kako bi rekel - 
zmeda. Prav neverjetno...«

»Ne bi se mogel v celoti 
strinjati z vami...«

»Vem, vem, da ne smete vi 
tega reči, vendar za silo razu
mem slovensko in o tem te
če beseda na vašem kon
gresu.«

»Vi živite v veliki zmoti. 
Jaz in mi lahko govorimo o 
tem, da delamo tudi napake. 
Hodimo svojo pot...«

»Točno, oprostite za tisto 
prej, nisem tako mislil, gre 
za običaj, da gostu ni treba 
vedeti vsega, mislil sem na 
to, da se očitno ne morete 
rešiti pluralizma vodenja. 
Verjemite mi, da sem že dol
go občudovalec vaše politi
ke, smelosti in odločnosti. 
Toda v zadnjem času se mi 
dozdeva, da je mnogo več 
odločnosti na nepravi strani, 
pri tistih, ki zagovarjajo po
samezne odločitve, dasirav- 
no so, kot beremo in slišimo 
in je zdaj poudarjano tudi na 
kongresu - napačne. Poz
nam vaše ljudi, po pridnosti, 
skrbnosti in sposobnosti je 
redkokje srečati tako mar
ljiv narod...«

Sobota, drugi in zadnji 
dan. Komisije spet delajo. 
Znano je, kaj v slovenskih 
sindikatih hočemo. Mikrofo
ni v dvorani so vključeni, na 
monitorjih je videti in iz njih 
slišati vse, kar se ob predse
dujočih dogaja. Slišati je 
predsedujočega, ki trdi, da 
je predlog neke dopolnitve 
predolg. Sestavljale! naj po
novno sedejo in preučijo be
sedilo. Padajo tudi trde be
sede. Tako je predsednik 
Orožen kategoričen, ko mu 
nekdo vsiljuje neko nenačel
no stališče: »Ne, to ne bo šlo 
noter!«

Upam, daje moj včerajšnji 
sogovornik iz zamejstva da
nes enako pozorno sledil de
lu kongresa. In vsi drugi tu
di. Je nekaj novega. Po
membnega. Mogoče tudi 
značilnost sedanjega kon
gresa. Ta se na primer lepo 
vidi iz nastopa delegata Zu
pančiča, ki se je v treh minu
tah dvakrat pojavil za govor
niškim odrom. Najprej s

predlogom, da se v gradivo 
vnese stavek; »da bo sloven
ski sindikat klical na odgo
vornost predlagatelje zako
nov in sprememb zakonov, 
za katere se bo izkazalo, da 
niso ustrezni«. Delegati so 
predlog potrdili z dolgina 
ploskanjem, predsednica 
komisije pa je predlog sku
šala ovreči tako, da je vse
binsko že zajet v enem iz' 
med poglavij. Ko je predsed
nik Orožen vprašal Zupanči
ča, če se strinja z razlago 
predsednice komisije, je Zu
pančič prišel nazaj pred mi
krofon in vztrajal, naj bo do
dan stavek tako, kot 
predlaga, ker je jasen in 
kratek...

Še preden je predsednik 
Orožen dal predlog na glaso
vanje, je v dvorani vse od
mevalo od ploskanja dele- 
gatov...

Janez Sever
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